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 نخیلات جنوب کرمان
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 ریزگرد نفس اقتصاد شرق را گرفت
 دست خالی شرق کرمان از اعتبارات

حمایت دولت سیزدهم 
از ایجاد ثبات در معاملات بورس

رئیس جهاد کشاورزی استان مطرح کرد

پرداخت تسهیلات خرید 
نهاده به دامداران کرمانی

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمان از 
اجرای طرح »دامدار کارت« در استان کرمان خبر داد 

و گفت که این طرح در راستای تامین نهاده و علوفه ی مورد نیاز دامداران اجرا می شود. به گفته ی 
عباس سعیدی، سقف تسهیلات پرداختی به دامداران ۵۰ میلیون تومان و با سود ۱۲ درصد است.
او گفت:»با توجه به اینکه یکی از دغدغه های دامداران برای تامین علوفه،تامین نقدینگی آن است، 

برای این منظور »دامدار کارت« تعبیه شده است«.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: براساس تصمیمات اتخاذ شده در 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت می توان امید داشت که دولت از ایجاد 

ثبات در بازار سهام حمایت کند که چنین مساله ای در صورت تحقق خود می تواند سبب 
بازگشت اعتماد سهامداران و تزریق مجدد نقدینگی به این بازار شود.

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از سازمان بورس و اوراق بهادار، »محمد میرزایی« روند بازار سرمایه تا 
پایان سال جاری را مورد ارزیابی قرار داد و افزود: در چند ماه گذشته مولفه هایی مانند مذاکرات 
برجام و لایحه بودجه ۱۴۰۱ تلاطم هایی را در بازار ایجاد کرد؛ این در حالی است که در شرایط 
فعلی برخی از این مسائل رفع شده است و زمینه بهبود روند معاملات بورس را فراهم کرده است.
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احتمال افزایش 
قیمت گوشت قرمز 

تا پایان امسال
رئیس اتحادیــه صنف قصابان 
کرمان می گوید: با وجود افزایش 

قیمت بســیاری از اجناس و اقلام مورد نیــاز مردم، از 
اردیبهشت سال جاری هیچ افزایش قیمتی در زمینه 
گوشت قرمز نداشته ایم و قیمت هر کیلو گوشت درجه 
یک گاو و گوسفند در کرمان ۱۴۰ هزار تومان است اما 
در روزهای پایانی سال احتمال تغییر قیمت وجود دارد.
عبدالرضا منصوری نیا با اشاره به کمبود بارش برف و باران 
در پاییز و زمستان گفت:همیشه در فصل زمستان در 
زمینه گوشت قرمز همچون سنوات قبل کمبود داریم 
که بالطبع این کمبود و همچنین تقاضای بیشتر مصرف 
کنندگان در روزهای پایانی سال قیمت گوشت را تحت 

الشعاع خود قرار خواهد داد.

ورود معادن به بورس
 توسعه آنها را به دنبال

 خواهد داشت
رییس انجمن مس ایران گفت: ورود 

معادن به بورس، توسعه آنها، همچنین 
توسعه اشتغال، تولید و ارزآوری را به 

دنبال خواهد داشت.

نقش کرمان در بودجه 
۱۴۰۱ برجسته است

صفحه 2را 
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شیر کهن سال گرفتار در شیر کهن سال گرفتار در 
باغ وحش ورشکستهباغ وحش ورشکسته

مـارا
دنبال
کنید

@kaghazevatan
ما را در تلگرام دنبال کنید

روزنامه اقتصادی استان کرمان

 پیگیری برای وضعیت یک قلاده شیر در سیرجان ادامه دارد

عابد کوهپایه مسئول کلینیک دامپزشکی : 
 احتمال زنده ماندن شیر باغ وحش سیرجان ۲۵ درصد است

استخـدام

09133952075

به تعدادی نیرو ساده و نیمه ماهر جهت کار در 
 کارگاه کابینت و دکور سازی با آموزش نیازمندیم .

آب را 
هَدر

ندهیم

تعرفه آب افزایش می یابد؟
به گفته وزیر نیرو اکنون هیچ برنامه ای برای 
افزایش تعرفه آب مشترکان پرمصرف وجود 
ندارد. طبق لایحه بودجه ۱۴۰۱ وزارت 
نیرو از طریق شرکت های آب و فاضلاب 
استانی سراسر کشور مکلف است علاوه بر 
نرخ آب بهای شهری، بازای هر متر مکعب 
فروش آب شرب بالاتر از الگوی مصرف 
تعین شده توسط هیات وزیران ، ۱۵ درصد 
نرخ آب بها را افزایش داده و از مشترکان 
آب شهری دریافت و به خزانه داری کل 
کشور واریز کند. در حالیکه وزیر نیرو امروز 
گفت: برنامه ای برای افزایش تعرفه های 

آب نداریم!
آن طور که ایسنا گزارش داده، علی اکبر 
انرژی های  توسعه  با  گفت:  بیان  محرا
تجدیدپذیر مصرف سوخت کاهش می یابد 

و ما نیاز به آب نخواهیم داشت و در حوزه 
محیط زیستی نیز شرایط بهتری را تجربه 
خواهیم کرد.وزیر نیرو همچنین در پاسخ 
به سوالی مبنی افزایش تعرفه آب گفت: 
در حال حاضر هیچ برنامه ای برای افزایش 
تعرفه آب نداریم و قرار نیست تغییری 
بیان همچنین با اشاره  ایجاد شود.محرا
به افزایش تعرفه برق مشترکان پرمصرف 
گفت: براساس قانون قرار شد تا تکالیفی 
برای تامین برق پرمصرف ها به صورت 
نه ای ایجاد شود که برای این  غیر یارا
مسئله آیین نامه ای در هیات دولت به 
تصویب رسید و براساس این آیین نامه 
مصرف کنندگانی که تا سطح الگو مصرف 
می کنند شامل حال هیچ گونه افزایش 

تعرفه نشده اند.

طوفان شن و ریزگرد مهم ترین مشکل شرق استان کرمان به شمار می رود و با اعتبارات ناچیز 
نمی توان گره از مشکلات این منطقه محروم گشود. ایران دارای ظرفیت های مختلف طبیعی، 
تنوع اقلیمی و آب و هوایی است و بر این اساس در مناطق شمال و غرب کشور شاهد بارندگی 
و نزول رحمت الهی هستیم اما در نقطه مقابل مناطق جنوب و شرق کشور بارندگی و پوشش 

گیاهی آن کمتر است و این امر زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده است. استان کرمان نیز 
که در شرق کشور و در منطقه ای کویری واقع شده از این امر مستثنی نیست و در این میان 
شرق استان به طور خاص تحت تاثیر ریزگردها، گرد و غبار و طوفان قرار دارد به طوری که هر 
 ساله در ماه های مختلف سال شاهد افزایش غلظت هوا و طوفان شن در این منطقه هستیم.

ریگان و فهرج از جمله شهرستان های محروم استان کرمان هستند که اتفاقا با مشکل ریزگردها 
و طوفان شن هم مواجه هستند و این مساله مشکلات عدیده ای برای آنها به وجود آورده و علاوه 
بر اینکه سلامت مردم این مناطق تحت تاثیر قرار گرفته است، طوفان شن اقتصاد آنها را به شدت 

آسیب پذیر کرده است.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهادکشاورزی جنوب کرمان با ابراز نگرانی 
از آلودگی نخیلات به آفت سرخرطومی حنایی گفت: در حال حاضر 
تعداد ۱۷3۹ اصله درخت خرما آلوده به این آفت هستند که تعداد 
 ۱۴۷۹ اصله درخت تیمار و تعداد ۲۵۷ اصله درخت امحاء گردیده است.

مجید فرخی با اشاره به میزان برداشت محصول از نخیلات این منطقه گفت: 
منطقه جنوب کرمان با هفت شهرستان تابعه سازمان جهاد کشاورزی 
جنوب کرمان با سطح زیر کشت 3۱۰۴8 هکتار نخیلات و میزان تولید 
۲۰۱۴۴۹ تن مقام دوم تولید خرمای کشور را به خود اختصاص داده است.

بارگذاری تصاویر سلاح در فضای مجازی جرم مشهود تلقی می شود
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
کرمان گفت: نمایش هرگونه سلاح حتی سلاح 
های دارای مجوز در فضای مجازی و یا شبکه 
های اجتماعی جرم مشهود تلقی شده و قابل 

پیگیری است.
کوروش احمد یوسفی افزود:امروزه کاربران 
با اهداف مختلف و خاصی وارد فضای مجازی 
شده و با استفاده از این بستر نیازهای روزانه 
خود را مرتفع می کنند اما نداشتن سواد رسانه 
ای موجب می شود افراد، قربانی جرایم رایانه 

ای شوند.
او ادامه داد: با گسترش فضای مجازی و 
عضویت افراد در شبکه های مختلف شاهد 
جرایم جدیدی در این فضا هستیم که گاه 
افراد خواسته و گاه ناخواسته مرتکب این گونه 

جرایم می شوند.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
اینترنت و شبکه های  کرمان تصریح کرد:
اجتماعی مانند بسیاری از پدیده های دیگر 
دارای پیامدهای مثبت و منفی هستند و سواد 
رسانه ای مهارتی است که لازم است افراد در 
کنار استفاده از رسانه ها و بخصوص اینترنت 
به عنوان یک رسانه تعاملی به آن مجهز شوند.

احمد یوسفی گفت:در بیشتر کشورها از جمله 
ایران استفاده از سلاح برای شهروندان مجاز 
نیست و فقط در برخی شرایط استثنایی برای 
برخی افراد خاص اجازه استفاده از سلاح صادر 
می شود و برای کسانی که به صورت غیرمجاز 
سلاح حمل می کنند مجازات در نظر گرفته 

شده است.

او بیان کرد:قانون مجازات اسلامی شرایط 
عمومی جامعه را در نظر گرفته و به صورت کلی 
جرم و مجازات را تعیین کرده است؛اما برخی 
رفتارها و اعمال که شرایط اختصاصی دارند و 
تمام آحاد جامعه را در بر نمی گیرند، قوانین 

خاص خود را دارند.
او ادامه داد:مثلا قانونی تحت عنوان "قانون 
مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان 
سلاح و مهمات غیرمجاز" برای افرادی که به 
صورت غیر قانونی اسلحه حمل و نگهداری می 

کنند پیش بینی شده است.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
کرمان افزود:بر این اساس طبق ماده ۹ قانون 
مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان 
سلاح و مهمات غیرمجاز،"دارنده پروانه حمل 

سلاح شکاری مکلف است پس از انقضای مدت 
به تمدید پروانه اقدام کند و چنانچه ظرف سه 
ماه پس از مدت به تمدید آن اقدام نکند، سلاح 
غیرمجاز تلقی می شود و مرتکب به جزای 
نقدی از ۱۰ تا ۲۰ میلیون ریال محکوم می 

شود."
اگر  کرد:حال  خاطرنشان  احمدیوسفی 
بخواهیم این موضوع را مد نظر قرار دهیم 
که آیا می توان جرایم صورت گرفته در فضای 
مجازی را همانند محیط واقعی تلقی و مجازات 
کرد لذا باید گفت،با توجه به موارد گفته 
شده،جرایمی که در فضای مجازی صورت 
می گیرد به دلیل آنکه بازدید عمومی داشته 
نند مشاهده و باز نشر  و اغلب افراد می توا
کنند مشهود تلقی شده و قابل پیگیری توسط 

محاکم ذی صلاح است.
افراد با انتشار فیلم یا عکس و  او بیان کرد:
استفاده از سلاح جنگی اقدام به خودنمایی و 
ایجاد رعب و وحشت در جامعه می کنند که 
پلیس و دستگاه قضائی با قاطعیت با اینگونه 

اعمال برخورد خواهد کرد.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
کرمان تاکید کرد:شهروندان باید بدانند در 
فضای مجازی یا شبکه های اجتماعی نمایش 
اسلحه اعم از مجوزدار و فاقد مجوز جرم 

مشهود تلقی شده و قابل پیگیری است. 
احمد یوسفی در پایان گفت:مدیران کانال ها 
یا صاحبان صفحات شخصی نیز باید بدانند که 
مسئولیت مطالب و تصاویری که در کانال ها 
یا گروه ها یا صفحات شخصی خود به اشتراک 
می گذارند بر عهده خود ایشان است و در 
صورت وجود شاکی خصوصی یا عمومی با آنان 

برخورد خواهد شد.

آگهي مناقصه عمومي
شماره 1400/75/ع

شركت معدنی و صنعتی گل گهر )سهامی عام( در نظر دارد" تجهیز، راهبری و مدیریت ایستگاه آتش نشانی وامدادی 
)اورژانس( معدن سفیدابه و سیاه جنگل" واقع در استان سیستان و بلوچستان را از طریق برگزاری مناقصه عمومی 
و  عمومی  امور خدمات  در  شركت  رتبه حداقل 5  با  پیمانکاری  دارای گواهینامه صلاحیت  و  واجد شرایط  پیمانكار  به 
تاسیساتی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه به آدرس 
الكترونیكی WWW.GEG.IR مراجعه و اسناد مذکور را به همراه فرم پرسشنامه ارزیابی تأمین كنندگان از بخش مناقصه 
و مزایده دانلود نمایند. مهلت تحویل پاكات ساعت 9 الی 14 روز یکشنبه مــورخ 1400/10/26 در محــل دفتركمیسیون 
معـاملات مجتمع و یا دبیرخانه دفتر مرکزی تهران می باشد. ضمناً بازدید از محل اجرای موضوع مناقصه روز یکشنبه 
مورخ 1400/10/19 مقرر شده است. شركت معدنی و صنعتی گل گهر در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات بدون نیاز به ذکر 

کمیسیون معاملات دلیل و بدون جبران خسارت مختار می باشد.
شركت معدنی و صنعتی گل گهر

استاندار کرمان با بیان اینکه بودجه ۱۴۰۱ 
استان محور شده است گفت: نقش استان 
کرمان در بودجه سال آینده برجسته است 
و دستگاه ها پیشنهادات خود را که مغایر با 
کلیات لایحه و برنامه دولت نباشد را برای 
بررسی به نمایندگان استان ارائه دهند.  
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احتمال افزایش قیمت 
گوشت قرمز تا پایان امسال

رئیس اتحادیه صنف قصابان کرمان می گوید: با وجود افزایش قیمت بسیاری 
از اجناس و اقلام مورد نیاز مردم، از اردیبهشت سال جاری هیچ افزایش 
قیمتی در زمینه گوشت قرمز نداشته ایم و قیمت هر کیلو گوشت درجه 
یک گاو و گوسفند در کرمان ۱۴۰ هزار تومان است اما در روزهای پایانی 
سال احتمال تغییر قیمت وجود دارد.عبدالرضا منصوری نیا با اشاره به کمبود 
بارش برف و باران در پاییز و زمستان گفت:همیشه در فصل زمستان در 
زمینه گوشت قرمز همچون سنوات قبل کمبود داریم که بالطبع این کمبود 
و همچنین تقاضای بیشتر مصرف کنندگان در روزهای پایانی سال قیمت 
گوشت را تحت الشعاع خود قرار خواهد داد.رئیس اتحادیه قصابان درحالی 
قیمت گوشت گوسفند در کرمان را ۱۴۰هزار تومان اعلام می کند که چند 
روز پیش خبری مبنی بر افزایش ۱۵هزار تومانی قیمت گوشت در سطح 
کشور منتشر شد که قیمت گوشت را بالای ۱۷۰ هزار تومان اعلام می کرد.

منصوری نیا در خصوص کاهش قدرت خرید گوشت قرمز توسط مردم 
توضیح داد: افزایش قیمت در هر زمینه ای باعث می شود قدرت خرید مردم 
کم شود که گوشت نیز از این موضوع مستثنی نیست.منصوری نیا ادامه داد: با 
وجود افزایش قیمت بسیاری از اجناس و اقلام مورد نیاز مردم خوشبختانه از 
اردیبهشت سال جاری هیچ افزایش قیمتی در زمینه گوشت قرمز نداشته ایم 
که به همین علت به لحاظ آماری تغییر محسوسی در میزان گوشت مصرفی 

مردم در پاییز امسال و مدت زمان مشابه پارسال دیده نمی شود.

با حضور قائم مقام کمیته امداد؛

افتتاح 2۰۰ طرح اشتغال 
نیروگاه خورشیدی مددجویان 

در استان کرمان
مراسم افتتاح ۲۰۰طرح اشتغال نیروگاه خورشیدی مددجویان کمیته 
امداد استان کرمان با حضور قائم مقام کمیته امداد در شهرستان بردسیر 
برگزار شد.مصطفی خاکسار در مراسم افتتاح این طرح های نیروگاهی 
خورشیدی ضمن گرامیداشت هفته مقاومت و دومین سالگرد شهادت 
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی افزود:شهید سلیمانی مرز انسان بودن 

را درید و به قله های ایثار رسید و این چیزی به جزء از خودگذشتگی نبود.
 قائم مقام کمیته امداد با اشاره به اینکه باید به گونه ای کار کنیم که شایسته 
نظام و مردم باشد تاکید کرد: اگر احساس می کنیم که به شهید حاج قاسم 

سلیمانی و امثال این شهید بزرگوار بدهکاریم باید به مردم خدمت کنیم.
او بیان کرد:کمیته امداد براساس وظیفه ذاتی و سازمانی خود توجه جدی 
به توانمندسازی مددجویان دارد و حوزه اشتغال یکی از حوزه های مهم 
و محوری این نهاد است.او از ایجاد ۱۷۰هزار شغل برای مددجویان و 
محرومان طی ۹ماهه امسال توسط این نهاد خبر داد و خاطرنشان کرد: 
۱۴۰ هزار دوره آموزشی نیز برای مددجویانی که در تلاش برای زندگی 

آبرومندانه بودند ونیاز به آموزش داشتند طی این مدت برگزار شده است.
به عنوان مشکل لاینحل وجود  اینکه چیزی  بیان  با  خاکسار 
ندارد،گفت:بدون شک رویه همکاری،همدلی،هم افزایی و تلاش و پشتکار 

رمز حل بسیاری از مشکلات است.
او با تاکید بر اینکه موضوع پنل های خورشیدی یکی از موارد جدی است که 
در حوزه اشتغالزایی برای توانمندسازی و خودکفایی مددجویان در دستور 
کار قرار دارد گفت:در استان های مختلف که این ظرفیت و امکان وجود 

داشته باشد طرح نیروگاه های خورشیدی اجرا می شود.
خاکسار ابراز امیدواری کرد:با همکاری و رفع موانع و مشکلات بتوانیم طرح 
نیروگاه های خورشیدی را در کنار سایر طرح های اشتغال با سرعت بیشتری 
انجام دهیم.در ادامه مدیرکل کمیته امداد استان کرمان نیز گفت:با افتتاح 
این ۲۰۰ طرح نیروگاه پنج کیلوواتی خورشیدی در استان تعداد طرح های 

نیروگاهی مددجویان در استان به هزار طرح افزایش یافت.
یحیی صادقی خاطرنشان کرد: کمیته امداد استان کرمان بیشترین طرح 

نیروگاه های خورشیدی برای مددجویان را در کشور اجرا کرده است.
او با بیان اینکه با اجرای طرح نیروگاه های خورشیدی هر خانوار به طور 
میانگین ماهیانه بیش از سه میلیون تومان درآمدزایی دارد، گفت:پیش بینی 
می شود تا دو ماه آینده نیز ۲۰۰ طرح نیروگاه پنج کیلوواتی خورشیدی 

مددجویان در استان کرمان افتتاح و وارد مدار شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمان از 
اجرای طرح »دامدار کارت« در استان کرمان خبر 
داد و گفت که این طرح در راستای تامین نهاده 
و علوفه ی مورد نیاز دامداران اجرا می شود. به 
گفته ی عباس سعیدی، سقف تسهیلات پرداختی به دامداران ۵۰ 
میلیون تومان و با سود ۱۲ درصد است.او گفت:»با توجه به اینکه 
یکی از دغدغه های دامداران برای تامین علوفه،تامین نقدینگی آن 
است، برای این منظور »دامدار کارت« تعبیه شده است«.سعیدی 
افزود:»بخشی از حمایت وزارت جهاد کشاورزی در قالب »دامدار 
کارت« است که از طریق بانک کشاورزی تسهیلات در گردش به 
دامداران ارائه می شود و در راستای این خدمت، دامدار کارت در 
اختیار دامداران قرار داده می شود«.او بیان کرد:»دامدار کارت از 
این پس به عنوان بستری برای ارائه ی تسهیلات در گردش به 
دامداران روستایی و عشایری استفاده خواهد شد و بر اساس اقدام 
وزارت جهاد کشاورزی جامعه ی دامداران می توانند متناسب با 
نوع دام خود کارت های تسهیلات با مبلغ ۱۰، ۲۰ و ۵۰ میلیون 
تومانی دریافت کنند«.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
کرمان توضیح داد:»در این طرح دامدارانی که توسط مدیریت های 
جهاد کشاورزی شهرستان ها شناسایی شده اند و کددار هستند، 
از طریق این سازمان به بانک کشاورزی معرفی می شوند تا دامدار 
کارت را تهیه کنند«.او گفت:»هدف از معرفی این کارت این است 
که در این مقطع از سال به نقدینگی دامداران کمک کنیم تا 

بتوانند برای دام داشتی علوفه تهیه کنند«.
سعیدی افزود:»بانک کشاورزی با همکاری بانک مرکزی توانسته 
اعتباری را برای کمک به نقدینگی دامداران در نظر بگیرد و این 
اعتبار با نرخ ترجیحی ۱۲ درصد در قالب کارت خرید نهاده ی 
دامی در اختیار دامداران قرار خواهد گرفت که برای تهیه ی علوفه، 
ذرت، کنجاله و جو تعبیه شده است«.او ادامه داد:»سال گذشته 
با»کشاورز کارت« تسهیلاتی با نرخ ترجیحی در اختیار کشاورزان 
و زارعین قرار گرفت و امسال این طرح به دامداران اختصاص یافته 
است و اعتبار آن با دستور وزیر جهاد کشاورزی قابل افزایش 
است«.سعیدی افزود: »در این طرح، بانک کشاورزی یک کارت 
برای خدمات به دامداران و عشایر با قابلیت تکرار، ارائه می کند که 

این طرح ادامه پیدا خواهد کرد«.

استاندار کرمان با بیان اینکه بودجه ۱۴۰۱ استان 
محور شده است گفت: نقش استان کرمان در بودجه 
سال آینده برجسته است و دستگاه ها پیشنهادات 
خود را که مغایر با کلیات لایحه و برنامه دولت نباشد را برای بررسی 

به نمایندگان استان ارائه دهند.  
علی زینی وند در هفتمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
کرمان در سال ۱۴۰۰افزود:در حالیکه میانگین افزایش درآمد 
مالیاتی در کشور حدود ۷۰ درصد است اما سهم استان کرمان 
۱۲8درصد تعیین شده و افزایش عجیب سهم درآمد مالیاتی استان 

کرمان در بودجه ۱۴۰۱باید مورد توجه قرار گیرد.
او تاکید کرد:در بحث جذب اسناد خزانه،اگر دستگاهی قادر به 
جذب نیست،راه حلی برای جابجایی تخصیص اسناد خزانه به سایر 
دستگاه هایی که جذب حداکثری دارند تا پایان سال مشخص و 
گزارش آن ارائه شود.استاندار کرمان با اشاره به اعلام پایین بودن 
فضای کسب و کار استان در کشورمان تصریح کرد: ۱۰۰ درصد 
اشتغال برنامه ریزی شده در سال جاری محقق شده و فضای روانی 

کار از دیگر استان ها بهتر شده است.
او بیان کرد:پیشنهاد احداث اردوگاه بزرگ فرهنگی برای دانش 
آموزان،دانشجویان و جوانان در استان کرمان ضرورت دارد و آموزش 
و پرورش طرحی تهیه کند تا بتوانیم برای اختصاص بودجه برای آن 
بحث کنیم.رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمان نیز 
گفت: ۹8۴میلیارد تومان هزینه 3۱دستگاه استانی در سال جاری 
است که تا پایان آذر ماه حدود ۷۰8میلیارد تومان ابلِاغ و پرداخت 
شده است و به لحاظ تخصیص اعتبار مشکلی نداریم.سید جعفر 
رودری افزود:در بحث تملک دارایی های سرمایه ای )اعتبار عمرانی( 
سه هزار و ۵3۶ میلیارد تومان تاکنون ابلاغ داریم که یک هزار و ۵3۹ 
میلیارد تومان آن تخصیص داده شده؛ حدود ۴۹ درصد محقق شده 

و شرایط با توجه به محدودیت های اعتباری مناسب است.
او اظهار داشت:به لحاظ جذب اسناد خزانه داری مشکلی نداریم،اما 
در مبحث جذب اسناد در استان وضعیت زیاد جالب نیست و فقط 
۱۲دستگاه جذب اسناد خزانه داشتند؛سایر دستگاه  ها در حد صفر 

هستند که مدیران باید اهتمام بیشتری داشته باشند.

رئیس جهاد کشاورزی استان مطرح کرد

پرداخت تسهیلات خرید نهاده 
به دامداران کرمانی

استاندار اعلام کرد:

نقش کرمان در بودجه ۱۴۰۱ 
برجسته است

خبر

خبر

خبرخبرخبر

تجـارت  و  معـدن  صنعـت،  وزارت 
اعلام کـرد: از ابتـدای امسـال تـا پایـان 
ر و ۱۵۶  ز ۲۰ هـزا آبان مـاه بیـش ا
میلیـارد ریـال تسـهیلات تبصـره ۱8 
)برنامـه تولیـد و اشـتغال( بـه بنگاه ها و 
واحدهـای تولیـدی در کشـور پرداخت 

شـده اسـت.
به گـزارش  روز یکشـنبه ایرنـا از وزارت 
صنعت، معـدن و تجارت، بر اسـاس آمار 
ارائه شـده توسـط معاونـت هماهنگی و 
محیط کسـب و کار ایـن وزارتخانه، این 
میزان تسـهیلات به ۲۲8 بنـگاه و واحد 
تولیـدی در هشـت ماهـه سـال ۱۴۰۰ 

پرداخت شـده اسـت.
بـر ایـن اسـاس، از ابتـدای فروردیـن تا 
پایـان آبـان امسـال در مجمـوع ۵۱۱ 
واحـد تولیدی بـرای دریافت تسـهیلات 
برنامـه تولیـد و اشـتغال )تبصـره ۱8( 

ثبـت نـام کـرده بودند.
پراکندگـی پرداخـت ایـن تسـهیلات 
در 3۱ اسـتان کشـور و مناطـق آزاد 

بـوده اسـت.
 ۲۷ یـن بـازه زمانـی همچنیـن  در ا
فقـره معرفـی بـه بانـک بـرای دریافـت 
بیـش از سـه هزار و ۹۴۵ میلیـارد ریـال 

تسـهیلات انجـام شـده اسـت.
از ابتـدای اسـفندماه ۱3۹۷ تـا پایـان 
آبـان امسـال، در مجمـوع هفت هـزار 
و ۹۲۴ واحـد تولیـدی بـرای دریافـت 
تسـهیلات برنامـه تولیـد و اشـتغال 
)تبصـره ۱8( ثبـت نـام کـرده بودنـد 
کـه از ایـن تعـداد ۲ هـزار و ۷۱۷ فقـره 
معرفـی بـه بانـک بـرای دریافـت بیـش 
۶۲ میلیـارد ریـال  ر و  از ۲۰۲ هـزا

تسـهیلات انجـام شـده اسـت.
همچنیـن از ابتـدای اسـفندماه ۱3۹۷ 
تـا پایـان آبـان امسـال بیـش از ۹۹ 
هـزار و ۷۱3 میلیـارد ریـال تسـهیلات 
تبصـره ۱8 )برنامـه تولید و اشـتغال( به 
یک هـزار و ۴۹3 بنـگاه و واحـد تولیدی 

پرداخـت شـده اسـت.
منابـع تخصیصـی تسـهیلات تولیـد و 
اشـتغال )تبصـره ۱8( در سـه بخـش 
تامیـن سـرمایه در گـردش مـورد نیـاز 
فعـالان اقتصـادی و کمک به نوسـازی و 
جایگزینـی ماشـین آلات و طرح های که 
بیـش از ۶۰ درصـد پیشـرفت فیزیکـی 

دارنـد، پرداخـت می شـود.

یـران گفـت:  نجمـن مـس ا رییـس ا
ورود معـادن بـه بـورس، توسـعه آنهـا، 
همچنیـن توسـعه اشـتغال، تولیـد و 
ارزآوری را بـه دنبـال خواهـد داشـت.

»بهـرام شـکوری« در گفت وگـو بـا 
خبرنـگار اقتصـادی ایرنـا درخصـوص 
تاکیـد وزیـر صنعـت، معـدن و تجارت 
بر عرضه معـادن در بـورس کالا، افزود: 
بـورس محـل بسـیار مناسـبی بـرای 

عرضـه معـادن اسـت.
وی بیان داشـت: اگر معادن با اسـتفاده 
از ظرفیت هـای کارشناسـی موجود در 
بـورس بـه درسـتی ارزیابـی شـوند، به 
اطمینان خاطر بیشـتری در مردم برای 
خریـد سـهام معـادن و مشـارکت آنان 

منجـر خواهد شـد.
شـکوری خاطرنشـان کرد: ایـن مسـاله 
بـه  منجـر  معدن خیـز  مناطـق  در 
حـذف معارضـان محلـی )بـه عنـوان 
یـک مشـکل همیشـگی( خواهـد شـد 
و در عـوض، مـردم بـرای توسـعه ایـن 
فعالیت هـا و معـادن کمـک خواهنـد 

کـرد.
رییـس پیشـین کمیسـیون معـادن 
یـران تصریح کـرد: همچنیـن  تـاق ا ا
سـرمایه گذاران بـرای توسـعه معـادن 
و فعالیت هـای معدنـی خـود نیازمنـد 
منابـع مالـی هسـتند کـه در بسـیاری 
در  ننـد  نمی توا بانک هـا  رد  مـوا
اختیارشـان قـرار دهنـد، امـا عرضـه 
سـهام معادن در بـورس پشـتوانه مالی 
خوبـی بـرای سـرمایه گذاران خواهـد 

بـود.
بـه گـزارش ایرنـا، پیشـتر »سـید رضا 
فاطمی امیـن« وزیـر صنعت،معـدن و 
تجـارت بـا تاکیـد بـر ضـرورت ایجـاد 
مـور معـادن و  تحـول در معاونـت ا
صنایـع معدنی، گفـت: با تعریـف قواعد 
و سـازوکار در ایـن بخـش بایـد یـک 
بازار خـود تنظیم و بـا حداقـل مداخله 
بیرونـی ایجـاد کنیـم و ایـن مأموریـت 
جدیـد بـا تمرکـز ویـژه بـر سـازوکار 
بـورس و مدیریت کنتـرل بـازار مبتنی 

بـر بـورس انجـام می شـود.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: براساس تصمیمات اتخاذ شده 
در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت می توان امید داشت که دولت از 
ایجاد ثبات در بازار سهام حمایت کند که چنین مساله ای در صورت 
تحقق خود می تواند سبب بازگشت اعتماد سهامداران و تزریق مجدد 

نقدینگی به این بازار شود.
به گزارش روز یکشنبه ایرنا از سازمان بورس و اوراق بهادار، »محمد 
میرزایی« روند بازار سرمایه تا پایان سال جاری را مورد ارزیابی قرار داد 
و افزود: در چند ماه گذشته مولفه هایی مانند مذاکرات برجام و لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ تلاطم هایی را در بازار ایجاد کرد؛ این در حالی است که 
در شرایط فعلی برخی از این مسائل رفع شده است و زمینه بهبود روند 

معاملات بورس را فراهم کرده است.
وی افزود: براساس بررسی های انجام شده پیش بینی می شود که تا 
پایان سال فروش اوراق در بازار سرمایه با حجم زیاد صورت نگیرد، زیرا 

دولت قصد دارد تا کسری بودجه را از مسیرهای دیگر تامین کند.
میرزایی در ادامه به نرخ ارز و تأثیر آن بر بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: 
با ثبات نرخ دلار و عدم کاهش آن شاهد بهبود وضعیت گزارش ۹ ماهه 
شرکت های صادرات محور خواهیم بود که این مساله خود نیز می تواند 

سیگنال مثبتی در خصوص سودآوری این صنایع باشد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: همچنین براساس 
تصمیمات اتخاذ شده در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت می توان 
امید داشت که دولت نیز در آینده نزدیک از ایجاد ثبات در بازار سهام 
حمایت کند که چنین مسئله ای در صورت تحقق خود می تواند سبب 
بازگشت اعتماد سهامداران و تزریق مجدد نقدینگی به این بازار شود.
وی بیان کرد: مجموع عوامل بنیادی مذکور نشان از روند مثبت 
شاخص تا پایان سال دارد اما لازم به ذکر است که انتظار رشد 
پرشتاب از بازار وجود ندارد اما بدون شک بورس بهترین بازار برای 
سرمایه گذاران بلندمدت است زیرا حافظه تاریخی این بازار حکایت از 

بازدهی بالای بازار سرمایه در مقایسه با بازارهای موازی دارد.

دبیر کمیته اقتصاد فرهنگ اتاق بازرگانی تهران می گوید در حالی 
که ایران حضور در بازارهای صادراتی فرهنگی را فراموش کرده، 
ترکیه در سال ۲۰۱۹ صادرات فرهنگی خود با محوریت سریال و 

فیلم را به ۱8 میلیارد دلار رسانده است.
به گزارش ایسنا، در جریان نشست اعضای کمیته اقتصاد هنر 
اتاق بازرگانی تهران با رییس سازمان توسعه تجارت، دو طرف 
بخش هایی از دغدغه های خود در حوزه مسائل هنری و امکان 

حضور صادراتی ایران در بازار این محصولات را مطرح کردند.
در ابتدای این جلسه، دبیرکل اتاق تهران طی سخنانی، بخش هنر 
را یکی از بخش های مغفول در اقتصاد ایران توصیف کرد و گفت: به 
دلیل اهمیت اقتصاد فرهنگ و هنر، در دوره اخیر هیات نمایندگان 
اتاق تهران، کمیته ای برای بررسی و رسیدگی به مسایل فعالان 
این حوزه تشکیل شد که قوام آن چیزی از کمیسیون های 
تخصصی اتاق کم ندارد.بهمن عشقی ابراز امیدواری کرد که در 
دوره آینده فعالیت اتاق بازرگانی تهران، فعالانی از حوزه فرهنگ 
و هنر به ترکیب هیئت نمایندگان راه پیدا کنند و فضای اقتصادی 
بهتری را برای حوزه هنر ترسیم کنند. او در ادامه با بیان اینکه در 
شرایط تحریم، فرصت های اقتصادی محدود می شود، این تعبیر 
را به کار برد که »باید از آب کره گرفت«. او گفت: در دوره تحریم، 
اقتصاد هنر می تواند برای کشور موثر واقع شود و امیدواریم اتاق 
بازرگانی تهران بتواند تسهیل کننده فضای کسب وکار در حوزه 
هنر باشد و در عین حال انتظارات اصحاب هنر را برآورده سازد.در 
ادامه این جلسه،   هادی حدادی، دبیر کمیته اقتصاد فرهنگ اتاق 
تهران، گزارشی از وضعیت اقتصاد محصولات خلاق در سال ۲۰۱۹ 
ارائه کرد و گفت: سهم اقتصاد خلاق در اقتصاد کشورهای در حال 
توسعه و توسعه یافته از زیر یک درصد به حدود 3۷ درصد رسیده 
است؛ برای مثال در کشوری مانند ترکیه، سهم اقتصاد خلاق در 
تولید ناخالص داخلی این کشور به بیش از ۱8 میلیارد دلار رسیده 
که نمود آن در تولید و صادرات محصولات فرهنگی مانند فیلم ها 
و سریال های تولید ترکیه قابل مشاهده است.او با بیان اینکه 
سهم اقتصاد هنر در اشتغال نیروی کار کشورها به شدت رو به 
توسعه است، ادامه داد: متاسفانه سهم اقتصاد هنر در اقتصاد ایران 
همچنان کمتر از یک درصد است. مساله این است که ایران به رغم 
برخورداری از جایگاه فرهنگی و بعد تمدنی به نسبت به رقبای 
منطقه ای، فاقد برنامه منسجم برای رونق بخشیدن به اقتصاد 
خلاق بوده و در این حوزه کم کاری صورت گرفته است.حدادی در 
ادامه از ضرورت ترسیم یک چشم انداز با محوریت سهم صادرات، 
سهم اشتغال و افزایش مخاطبان آثار فرهنگی و هنری سخن گفت 
و نسبت به تثبیت جایگاه فرهنگ و هنر در دیپلماسی تاکید کرد.

حمایت دولت سیزدهم 
از ایجاد ثبات در معاملات بورس

 سود ۱۸ میلیارد دلاری ترکیه 
از سریال هایش

پرداخت 2۰ هزار و ۱۵۶ 
میلیارد ریال تسهیلات 

تبصره ۱۸ تا پایان آبان ماه

ورود معادن به بورس
 توسعه آنها را به دنبال

 خواهد داشت

کاغذ اقتصادی

   

یران دارای ظرفیت های مختلف طبیعی، تنوع اقلیمی 
و آب و هوایی است و بر این اساس در مناطق شمال 
و غرب کشور شاهد بارندگی و نزول رحمت الهی 
هستیم اما در نقطه مقابل مناطق جنوب و شرق کشور 
بارندگی و پوشش گیاهی آن کمتر است و این امر 

زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده است.
استان کرمان نیز که در شرق کشور و در منطقه ای 
کویری واقع شده از این امر مستثنی نیست و در این 
میان شرق استان به طور خاص تحت تاثیر ریزگردها، 
گرد و غبار و طوفان قرار دارد به طوری که هر ساله 
در ماه های مختلف سال شاهد افزایش غلظت هوا و 

طوفان شن در این منطقه هستیم.
ریگان و فهرج از جمله شهرستان های محروم استان 
کرمان هستند که اتفاقا با مشکل ریزگردها و طوفان 
شن هم مواجه هستند و این مساله مشکلات عدیده 
ای برای آنها به وجود آورده و علاوه بر اینکه سلامت 
مردم این مناطق تحت تاثیر قرار گرفته است، طوفان 

شن اقتصاد آنها را به شدت آسیب پذیر کرده است.
به گفته مسئولان تاکنون ۱۶ روستای ریگان به 
علت وضعیت ریزگردها و وقوع متعدد طوفان های 
شن خالی از سکنه شده است و مردم مجبور به ترک 
خانه هایشان شده اند. در آخرین مورد که دهم دی 
ماه جاری رخ داد ریگانی ها باز هم با طوفان شن و 
ریزگرد مواجه شدند و ۱۵۰ روستا در محاصره شن 
های روان قرار گرفت. این مساله باعث مسدود شدن 
یک ساعته مسیر »ریگان - نرماشیر« شد و رفت آمد 
در محور ترانزیتی »ریگان- ایرانشهر« هم به سختی 

انجام می شد.
جنگ ریگانی ها با طوفان شن

امین باقری فرماندار ریگان با اشاره به اینک ریزگردها 
و گرد و غبار در ریگان به صورت محلی است و در 
طول سال به دلیل وضعیت جغرافیایی منطقه شاهد 
طوفان و ریزگردها هستیم، افزود: از جمله دلایل این 
مسئله می توان به کم بودن پوشش گیاهی و خشک 
شدن سفره های زیرزمینی اشاره کرد که موجب به 
خطر افتادن سلامتی و محصولات کشاورزی مردم 

می شود.
 باقری با بیان این مطلب که فرهنگ سازی در جهت 
استفاده مفید از منابع آبی و حفظ محیط زیست از 
جمله فعالیت های صورت گرفته در شهرستان است، 
عنوان کرد: در برنامه کوتاه مدت مالچ پاشی انجام 
شده اما کاشت درختچه ها و پوشش گیاهان باید 

افزایش پیدا کند.

او با اشاره به اینکه شهرستان ریگان بعد از خوزستان 
دارای بیشترین فرسایش بادی در کشور است، اظهار 
داشت: علی رغم اینکه فعالیت های زیادی برای مقابله 
با ریزگردها و طوفان انجام می شود اما به دلیل استمرار 
طوفان های شن و ریزگردها در طول سال، اثرگذاری 

لازم را ندارد.
فرماندار ریگان با بیان این مطلب که باید روش های 
نوین و دانشگاهی جایگزین روش های فعلی شود، بیان 
کرد: برخی ها اعتقاد دارند که مالچ پاشی تاثیر منفی 
بر محیط زیست دارد که خب صحیح است اما این امر 
حداقل به ما فرصت می دهد که از سایر روش ها بتوانیم 
استفاده کنیم و تلفات را کمتر می کند از طرف دیگر 
روش های جایگزین مناسب اما گران قیمت است که 

در این زمینه مشکل اعتباری داریم.
او گفت: پروژه ای ۵ ساله برای مقابله با ریزگردها توسط 
اداره کل منابع طبیعی تعریف شد،  بخشی از تامین 
اعتبار آن مربوط به استان و بخش دیگر ملی بوده 
است که بر این اساس هر ساله باید مبلغ ۱۲۰ میلیارد 
تومان اختصاص پیدا می کرد اما اعتبار آن به طور 

کامل تامین نشد.
باقری با بیان این مطلب که میزان فرسایش خاک 
چند برابر فعالیت های انجام شده است، بیان کرد: 
۳۰ درصد شهرستان ریگان کوهستانی است و شاهد 
سیلاب های مخربی هم در منطقه هستیم از طرف 
دیگر وضعیت ریزگردها در شرق استان بر مشکلات 

افزوده است.
مشکلات مالی مانعی برای بهبود وضعیت 

فهرج
در ادامه امیر باقری زاده فرماندار فهرج گفت: به صورت 
ترکیبی شاهد طوفان و ریزگردها در منطقه هستیم 
همچنین وضعیت شهرستان های همجوار و طوفان 
های ۱۲۰ روزه سیستان شهرستان فهرج را تحت 

تاثیر قرار داده است.
او با بیان این مطلب که خشکسالی سال های اخیر 
موجب شده تراکم درختان کهورها کم، سطح زیر 
کشت کشاورزی پایین بیاید و در نتیجه مناطق بیابانی 
بیشتر شود، ابراز داشت: ما درحال حاضر مشکل طرح 
و برنامه نداریم بلکه مشکلات ما در حوزه مالی است و 
اگر اعتبار لازم اختصاص پیدا کند تا چند سال آینده 

وضعیت منطقه بهتر خواهد شد.
شرق کرمان تشنه است

حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی نماینده مردم بم، 
ریگان، نرماشیر و فهرج در مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: در راستای بیابان زدایی اقدامات خیلی 
خوبی همچون مالچ پاشی، ایجاد تله های رسوب 

گیر، بیان زدایی و جنگل افزایی انجام شده و در دست 
اقدام است، همچنین مرحله بعد کمک و راهنمایی به 

ساکنین در مسیر ریزگردها است.
او اظهار داشت: »طرح جف« که توسط سازمان 
های بین المللی انجام شده در راستای بیابان زدایی 
منطقه شرق استان بوده است که بر این اساس در 
سال های ۸۵ و ۸۶ حدود ۱۰ تا ۲۰ میلیارد تومان به 
این امر اختصاص پیدا کرده بود که عدد قابل توجهی 

بوده است.
نماینده مردم بم،ریگان، نرماشیر و فهرج در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه مشکل اساسی ما 
کمبود آب است، تصریح کرد: ضرورت دارد که طرح 
انتقال آب از خلیج فارس یا دریای عمان انجام شود، هر 
چند این پروژه اعتبار بالایی را می طلبد اما این موضوع 
در آینده اجتناب ناپذیر است و واقعا یک نگرانی بسیار 

جدی است.
سد نسا پوشش گیاهی شرق 

کرمان را خشک کرد
مهدی رجبی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان کرمان با اشاره به اینکه ۲۰ درصد مناطق بیابانی 
کشور در استان کرمان واقع شده اند، افزود: از این تعداد 
حدود ۴.۷ آن حساس به فرسایش بادی هستند لذا 
بر اساس مطالعات انجام شده ما ۲۸ کانون حساس به 

فرسایش بادی در استان داریم.
او با بیان این مطلب که حدود ۴۶۰ هزار هکتار در 
استان مشمول کانون های به شدت حساس بادی 
هستند که از این تعداد حدود ۲۶۰ هزار هکتار آن 

یعنی ۶۰ درصد آن در شرق استان قرار دارند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمان 
با اشاره به اینکه از ۱۶ شهرستان در شمال استان، 
۱۳ شهرستان بیابانی و یا در معرض بیابانی شدن 
هستند، اظهار کرد: در این فرآیند عمده مشکل ما 
در شرق استان است که حدود ۵۰ درصد مساحت 

آن بیابانی است.
او تصریح کرد: دلیل اینکه شرق استان درگیر وضعیت 
گرد و غبار و ریزگردها است این است که شرق استان 
تحت تاثیر بادهای شمال )از کوه های سد نسا( و 

بادهای جنوب )هامون زابل( است.
رجبی با اشاره به اینکه فعالیت های بیابان زدایی از 
سال ۱۳۶۰ در شرق استان در حال انجام است و 
در این ۴۰ سال حدود ۴۵ هزار هکتار جنگل های 
بیابانی انجام شده است، اضافه کرد: اما در ادامه هامون 
در افغانستان خشک شد و شرق استان تحت تاثیر 

بادهای ۱۲۰ روزه سیستان قرار گرفت.
او اظهار داشت: در خصوص سد نسا باید گفت که در 

گذشته که هنوز سد ساخته نشده نبود آب به صورت 
سیلاب در دشت های ریگان و فهرج سرازیر می شد 
و شاهد رشد جنگل ها و پوشش گیاهی بودیم اما به 
مرور زمان که سد شروع به کار کرد متاسفانه پوشش 

منطقه خشک شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمان ابراز 
داشت: بحث حق آبه که مطرح شده است که هنوز 
اجرایی نشده چرا که باید آب مازاد باشد تا اجرایی شود 
و حتی اگر هم اجرایی شود این آب به هیچ وجه کفایت 
نمی کند لذا در ساخت سد نسا شاید توجه لازم به 

بحث پوشش گیاهی منطقه نشده است.
اعتبارات جوابگو نیست

او ادامه داد: در سال ۹۵ طرح جامع ۵ ساله ای را جهت 
مقابله با گرد و غبار و ریزگردها ارائه کردیم که نیازمند 
۵۳۷ میلیارد تومان اعتبار بود که در ادامه به دلیل 

افزایش قیمت ها و تورم، این اعتبار جوابگو نبود.
رجبی عنوان کرد: در ۴ سال اخیر در شرق استان 
حدود ۲۵۰ میلیارد تومان هزینه کردیم و فعالیت 
هایی همچون نهال کاری، مدیریت روان آب، تله 
های رسوب  گیر، بادشکن های غیر زنده و مالچ پاشی 
انجام شد و در حال حاضر نیز مال پاشی در فهرج در 

حال انجام است.
او با بیان این مطلب که با توجه به طوفان خیز بودن 
منطقه نمی توانیم ادعا کنیم که به طور کامل می توان 
شرایط را کنترل کرد اما می توان در قالب طرح های 
بیابان زدایی محیط پیرامونی را محافظت کرد، افزود: 
حدود هزار تا یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز 
داریم تا بتوان امنیت نسبی برای مردم شرق استان 

ایجاد کنیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمان 
بیان داشت: یک کار مشترک با رویکرد اجتماعی 
با سازمان ملل در حال حاضر تحت عنوان )احیای 
جنگل های تخریب یافته با تاکید بر اصلاح خاک های 
شور( در حال انجام است که به دنبال افزایش توان 
اقتصادی مردم محلی است تا مردم با انگیزه بیشتر در 
منطقه حضور داشته باشند و در راستای بیابان زدایی 

همکاری بیشتری داشته باشند.
او تصریح کرد: ۹۹ درصد اعتبارات ما ملی است لذا 
در سال جاری اعتبار ما در استان فقط ۱۵۰ میلیون 
تومان و اعتبار ملی حدود ۷۰ میلیارد تومان بوده است.
رجبی با اشاره به اینکه درخواست ما این است که در 
اعتبارات ۱۴۰۱، اعتبارات استانی بیشتری دیده شود، 
بیان کرد: در سفر رئیس جمهور به استان به دنبال این 
هستیم که مبلغ ۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار در زمینه 
بیابان زدایی پیشنهاد بدهیم که اگر اختصاص پیدا 

کند ۹۰ درصد آن در شرق استان هزینه می شود.
طی چند سال گذشته مسئولان مربوطه خدمات 
و تلاش های فراوانی در راستای بیابان زدایی در 
شرق استان انجام داده اند اما واقعیت این است 
که با توجه به میزان گرد و غبار و طوفان خیز بودن 
منطقه این مقدار فعالیت برای رسیدن به امنیت لازم 
کافی نیست چرا که هر ساله شاهد به خطر افتادن 
سلامتی، کشاورزی و در مجموع زندگی مردم در 

شرق استان هستیم.
از طرف دیگر مشکل جدی و بسیار نگران کننده این 
منطقه، وضعیت آب است که باید چاره ای اساسی 
اندیشیده شود چرا که کمبود و نبود آن می تواند 
منجر به مهاجرت مردم و نابودی زندگی آنها در 
مناطق روستایی و حتی شهری شود لذا می طلبد 
مسئولان مربوطه در استان با تصمیمی جدی در 
سطح وزارتخانه های مربوطه برای حل این مسائل 

پیگیر امور باشند.

 الهام پِی پَر

گزارش

فرماندار ریگان با اشاره به اینکه 
شهرستان ریگان بعد از خوزستان 
دارای بیشترین فرسایش بادی در 
کشور است، اظهار داشت: علی رغم 
اینکه فعالیت های زیادی برای مقابله 
با ریزگردها و طوفان انجام می شود 
اما به دلیل استمرار طوفان های شن 
و ریزگردها در طول سال، اثرگذاری 
لازم را ندارد.

دست خالی شرق کرمان از اعتبارات

ریزگرد نفس اقتصاد شرق را گرفت
طوفان شن و ریزگرد مهم ترین مشکل شرق استان کرمان به شمار می رود و با اعتبارات ناچیز نمی توان گره از مشکلات این منطقه محروم گشود.

زار  
: با

س
عک

سندیکای صنایع کنسروسازی در نامه ای به رییس 
جمهوری ضمن اشاره به اینکه حدود ۴۵ روز است سهمیه 
روغن صنایع تحت نظر این سندیکا تحویل نشده و خطوط 
تولید ۱۶۰ واحد صنعتی عضو سندیکا از جمله برندهای 
ملی و مطرح کشور یا تعطیل شده اند یا در حال تعطیلی 
اند، در خصوص تعطیلی این کارخانه ها و بیکاری صدها 

هزار کارگر هشدار داد.
به گزارش ایسنا در بخشی از متن نامه سید محمد رضوی 

به ابراهیم رئیسی آمده است:
با احترام به استحضار می رساند که یکی از مواردی که در 
سالیان اخیر مورد تأکید و تأیید مقام معظم رهبری واقع 

شده حمایت از تولید داخلی و حفظ اشتغال کارگران و 
کارمندان شاغل در این بخش بوده و جنابعالی چه در دوران 
تصدی قوه قضائیه و چه در حال حاضر به درستی تأکید 
فرموده اید که حتی یک خط تولید و یک کارخانه نباید 

لحظه ای متوقف شده یا تعطیل شود.
بعد از ارائه لایحه بودجه و مباحث اصلاح نرخ ارز برای 
بعضی از مواد اولیه وارداتی از جمله روغن خام سویا، 
متأسفانه حدود ۴۵ روز است که سهمیه روغن صنایع 
تحت نظر این سندیکا تحویل نشده و خطوط تولید ۱۶۰ 
واحد صنعتی عضو سندیکا از جمله برندهای ملی و مطرح 
کشور یا تعطیل شده یا در شرف تعطیلی است که قطعاً این 

موضوع مغایر با فرمایشات مقام معظم رهبری و جنابعالی 
است. با عنایت به تعطیلی کارخانجات و سردرگمی 
صنایع و دلشوره ای که بین هزاران کارگر شاغل در این 
بخش حادث شده، مکاتبات و جلسات پرشمار با سطوح 
مختلف وزارت خانه های جهاد کشاورزی، صنعت برگزار و 
تمامی مراتب و خطرات احتمالی به ویژه بیکاری کارگران 
پرشمار، و امکان بهره برداری از این موضوع را به استحضار 
همه عزیزان به صورت کتبی و شفاهی رسانیده و متأسفانه 
تاکنون هیچ گام عملی در جهت حل برداشته نشده است.

مبحث تغییر قیمت و اصلاح نرخ ارز به هیچ وجه مورد 
مخالفت سندیکا نبوده ولی انتظار دارد همکاران شما در 

دولت با اتخاذ راهکار کوتاه مدت هرچه سریعتر به حمایت 
از تولید داخلی برخاسته و خطوط تولید را از تعطیلی 
رهایی بخشند و با اختصاص سهمیه ماه های آذر و دی 
ابتدا مشکل بیکاری کارگران و جلوگیری از خالی شدن 
قفسه های فروشگاه ها را حل و فصل و با اعلام قیمت هر 
چند به صورت علی الحساب زمینه ساز اصلاح نرخ و سایر 

موارد مربوط باشند.
لذا ضمن تأکید چندباره بر این مهم که بلاتکلیف 
نگه داشتن صنایع تولیدی و عدم تعیین وضعیت و عدم 
پاسخگویی مسئولانه توسط وزارت خانه های ذیربط به 
هیچ وجه در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری و 
نقطه نظرات جنابعالی نبوده و قطعاً آسیب های جبران 
ناپذیری را به صنایع و تولید داخلی وارد خواهد ساخت. 
از جنابعالی خواهشمند است در این زمینه اوامر فوری و 

راهگشا صادر فرمایید.

نامه سندیکای صنایع کنسروسازی به رئیس جمهوری:

 ۴۵ روز است روغن مورد نیاز برخی از صنایع تامین نشده

مدیرکل دفتر آفت کش های وزارت جهاد کشاورزی: 

برگشت محصولات کشاورزی به دلیل ناهماهنگی بود

وج
ع: م

منب

ورود سم غیرمجاز به محصولات کشاورزی برای سلامت 
عمومی شهروندان خودمان هم مضر است. به منظور کندوکاو 
این موضوع و بررسی اطلاعات علمی و جزئی سراغ مدیرکل 
دفتر آفت کش های سازمان حفظ نباتات در وزارت جهاد 
کشاورزی رفته ایم. مهندس سیدجواد نوروزیان پیش از 
سمت فعلی، مدیرکل دفتر پایش و تحلیل خطر و همچنین 
مسئول نظارت بر شبکه توزیع آفت کش های کشور هم 
بوده است. صحبتمان با آقای نوروزیان علاوه بر بحث های 
تخصصی راجع به سموم در حال استفاده در ایران، به 
یکدستی طعم صیفی جات و رنگ سفید وسط گوجه فرنگی 
و سیب زمینی های بیشتر از یک کیلو هم کشید. گفتگوی 
ما با وی به دلیل سابقه کاری و مسئولیت فعلی اش حاوی 
اطلاعات علمی و دقیقی است که موضوع را بیشتر و بهتر 

روشن می کند.
اگر اجازه بدهید گفت وگو را با یک پرسش آماری آغاز کنم. 

تولید خالص محصولات کشاورزی ما چقدر است؟
۱۲۰  میلیون تن در سال.

مصرف سالانه سم در کشور ما چقدر است؟
۳۵ هزار تن. این میزان شامل کل  به طور متوسط 
آفت کش های مصرفی است، اعم از حشره کش، قارچ کش 

و علف کش.
این میزان مصرف سم در محصولات کشاورزی ما 

زیاد نیست؟
زیاد نیست. مصرف آفت کش ها در کشور ما از بسیاری از 
کشورها کمتر است. ما حتی از اروپا و خیلی از کشورهای 

پیشرفته هم کمتر سم مصرف می کنیم.
در اروپا و امریکا چگونه است؟ ما از آن ها بیشتر 

آفت کش استفاده می کنیم یا کمتر؟
آمار دقیقی ندارم اما می دانم که میزان استفاده از آفت کش در 

کشور ما از اروپا و آمریکا کمتر است.
به طور مشخص به پیاز و خیار چقدر سم می زنیم؟

آمار تفکیکی برای این محصولاتی که اعلام کردید، ندارم.
پیاز و خیار را برای مثال عرض کردم. چون شنیده ایم که سم 
زیادی نیاز دارد. خودتان برای هر محصولی که آمارش در 

دسترستان است، میزان مصرف سم را بفرمایید.
این آمارها چون مربوط به دفتر من نمی شود، در دسترس 

من قرار ندارد.
مردم  هم  که  است  سوالی  این  مهندس،  آقای 
می پرسند و هم کارشناسان به آن اذعان دارند: طعم 
صیفی جات در مقایسه با 2۰-۱۰ سال گذشته عوض 
شده است. مثلًا گوجه فرنگی 2۰ سال پیش طعمی 

ترش و رنگی قرمز داشت، اما گوجه های الان ترش 
و قرمز رنگ نیستند. چرا طعم صیفی جات یکدست 

شده است؟
بذرهای مورد استفاده ما در ۲۰-۱۵ سال گذشته بومی بوده 
است. الان تغییرات خیلی زیادی در این زمینه ایجاد شده 
است و ما بذرهای زیادی از کشورهای مختلف در همین مثال 
گوجه فرنگی وارد می کنیم، مثلًا قبلًا گوجه های ریز موسوم 
به گیلاسی کلًا در ایران موجود نبود، اما الان گوجه های 
گیلاسی به وفور در بازار موجود است. این به خاطر واردات 
بذر است. محصولات گلخانه ای که در ۱۵-۱۰ سال گذشته 
بسیار بیشتر شده اند، غالباً از همین بذرهای وارداتی است. این 

تغییر طعم فقط به خاطر استفاده از سم نیست.
پس شما هم تأیید می کنید که طعم صیفی جات عوض و 
یکدست شده است.بله. الان شاهد این موضوع هستیم که 
مثلًا مردم به خیار بومی گرایش بیشتری دارند تا خیارهای 
گلخانه ای. این به خاطر بهتر بودن طعم خیارهای محلی است 

که با همان بذرهای گذشته کشت می شود.
در صحبتتان اشاره کردید که این تغییر طعم ها »فقط« 
به خاطر استفاده از سموم نیست، یعنی استفاده از سم 

یکی از دلایل تغییر طعم این محصولات است؟
این طور نیست که بگوییم سم باعث تغییر مزه در محصولات 
کشاورزی شده است. ممکن است یک جایی سم بیشتر از 
مقدار مورد نیاز و برخلاف دستورالعمل ها استفاده شود یا 
اینکه ترکیبی استفاده شود که طعم را تغییر دهد، اما این ها 
جزء استثنائات است. اینکه این استثناها را عمومیت بدهیم، 

قیاسی مع الفارق است.
پس به نظر شما الان علت تغییر طعم میوه ها و 

صیفی جات، بذرهایی است که وارد می کنیم؟
یکی از مواردی که ایرانی ها به خاطرش اذعان دارند طعم ها 
متفاوت شده است، تغییر در بذر است. شما اگر از کشاورزی 
محصولی خریداری کنید که از همان بذرهای قدیمی استفاده 

می کند، همان طعم های قدیمی را هم خواهید چشید.
کارشناسان تغذیه و کشاورزی بر این عقیده اند که 
سفیدی وسط گوجه فرنگی به خاطر وجود نیترات 
است. نیترات هم در نتیجه استفاده بی رویه از سموم 
و آبیاری با آب آلوده وارد محصولات می شود. چه 

توضیحی برای این پدیده دارید؟
نیترات موجود در محصولات یا از خاک است یا به دلیل 
استفاده از کود است. کود بیش از اندازه یا کود حاوی فلزات 
سنگین، باعث می شود محصول هم دارای فلزات سنگین 
شود. با مصرف آفت کش، محصولی به دست نمی آید که 

دارای نیترات بالایی باشد.
چه نهادی میزان مصرف کود در محصولات کشاورزی 

را رصد می کند؟
مرجع خاص خودش را دارد.

سازمان غذا و دارو؟
اگر بخواهیم میزان باقی مانده نیترات، فلزات سنگین و 
آفت کش ها را در محصولات کشاورزی بسنجیم، بله، باید 

سراغ سازمان غذا و دارو برویم.
فرمودید »باقی مانده« فلزات سنگین را سازمان غذا و دارو 
سنجش می کند. متولی شروع این پروسه چه نهادی است؟ 
یعنی کدام سازمان مسئول این کار است که از ابتدا مراقبت 
کند سموم و کودها به اندازه وارد محصولات کشاورزی شود؟

همکاران ما برای هر محصول یک دستورالعمل خاص تهیه 
می کنند؛ چه محصولات زراعی و چه محصولات باغی. 
در این دستورالعمل ها مشخص شده است که برای چه 
محصولی چه سمی و به چه میزانی استفاده شود. اگر طبق 
این دستورالعمل های ما اقدام شود، اتفاقی نمی افتد، اما اگر 
خارج از این دستورالعمل ها آفت کش استفاده شود، مسلماً 

مضر خواهد بود.
آقای مهندس ضمانت اجرای این موضوع چگونه 
است؟ یعنی چه تضمینی وجود دارد که کشاورز در 
باغ و زمین خود، دستورالعمل شما را جلوی خودش 

گذاشته و طبق آن عمل کند؟
ضمانت اجرا، آگاهی بخشی و ترویج است. هم ما این کار را 
می کنیم، هم سازمان حفظ نباتات استان ها. معاونت ترویج 
هم در سازمان تحقیقات هست که آن ها هم این کار را انجام 

می دهند.
متولی مشخص و اصلی آموزش 

به کشاورزان شما هستید؟
مدیریت حفظ نباتات در استان ها این کار را انجام می دهد، 
حتی من این را هم عرض کنم که خود شرکت های واردکننده 
سموم، کارشناسانی دارند که شرکت آن ها را به استان ها 
اعزام می کند. این کارشناسان با رفتن به مزارع و باغ ها نحوه 
مصرف محصولات شرکتشان، یعنی همان سموم وارداتی را 
به کشاورزان اعلام می کنند. مقوله آموزش کشاورز موضوعی 

نیست که حتی بخش خصوصی هم از آن غافل باشد.
خب شرکت ها که نفع شان در استفاده بیشتر از سموم است! 
منطقاً کارشناسان شرکت های خصوصی استفاده بیشتر 
از سموم را ترویج خواهند کرد.آن ها درست مصرف کردن 
را به کشاورزان آموزش می دهند. سمومی که الان استفاده 
می شود، سمومی است که با کمترین میزان، بیشترین تأثیر 
را دارند. اگر در گذشته سمومی که مصرف می شده، دو در 
هزار بوده است، الان ۳/ ۰ در هزار مصرف می شود. ملاحظه 
می کنید که مصرف سموم چندین برابر کمتر از قبل شده 
است.اما سموم جدید فرمول قوی تر و اثرات تخریبی بیشتری 

دارند که مصرف شان کمتر شده است.
بله، تأثیر بیشتری دارند، چون از دانش بالاتری برخوردارند. 
یکی از نتایج کاهش مصرف آفت کش های جدید، مطابقت با 
نُرم های محیط زیستی است. اثرات کمتر روی گرده افشان ها 

و زنبورعسل از دیگر نتایج مطلوب آفت کش های جدید است.
آماری از میزان کم خطری و پرخطری آفت کش های 

موجود در بازار دارید؟
در سال ۷۵، آفت کش های کم خطر ۲۱درصد، آفت کش های 
پرخطر ۲۹ درصد و ۵۰  درصد هم آفت کش های متوسط 
خطر بودند. الان فقط ۲ درصد سم کشور پرخطر و ۹۸  
درصد سم موجود در بازار کم خطر و متوسط خطر است. این 

تغییرات واقعاً معنادار است.
حالا من به عنوان یک کشاورز، خارج از دستورالعمل های شما 
عمل می کنم و با تجربه قبلی خودم از همان آفت کش های 
دو در هزار، میزان بیشتری از سم به محصولاتم می زنم و در 
نهایت هم محصولم را در بازار به فروش می رسانم. در این روند 
هیچ نهاد و مرجعی نیست که مانع ورود محصول من به سبد 

مصرفی خانوار شود.
خب در چنین مواردی سازمان غذا و دارو باید حساسیت 

بیشتری به خرج دهد.
یعنی در پروسه ورود محصول از زمین و باغ به میادین 
مرکزی فروش، جایی برای سازمان غذا و دارو دیده 

شده است؟
سازمان غذا و دارو مکلف است با حضور در میادین از 

محصولات نمونه برداری کند.
الان این اتفاق می افتد؟

این را باید از مسئولان غذا و دارو بپرسید.
بالاخره شما در این رابطه یک مقام مسئول و مطلع هستید. 
اگر این اتفاق رخ ندهد و سازمان غذا و دارو سم سنجی از 
محصول نهایی را پیش از مصرف انجام ندهد، عملًا تهیه 

دستورالعمل ها و همه تلاش های دیگر شما بی فایده است.
طبق بررسی هایی که ما انجام داده ایم، سازمان غذا و دارو 
منفعل نیست و نمونه برداری هایی انجام می دهد، اما اینکه 
شدت و حدت و کیفیت انجام این کار چگونه است، باید از 

خود سازمان غذا و دارو پرسیده شود.
با همه این تفاصیل، محصولات ما نباید از سایر کشورها 
برگشت می خورد.در این رابطه اول باید یک بررسی آماری 
داشته باشیم. اینکه چه میزان کالا صادر می شود و چه مقدار 

برمی گردد، مهم است.
این سیب زمینی های درشت که بعضاً هر یک عددشان 

بیشتر از یک کیلو هم می شود. علتش چیست؟
سم هیچ محصولی را بزرگ نمی کند. کود باعث حجیم شدن 
و بزرگی محصولات می شود. در عرف هم می گویند که موقع 
خرید، سیب زمینی های بزرگ را انتخاب نکنید. خب این به 
دلیل استفاده از اوره است که باعث حجیم شدن محصولات 

می شود.
از این آفت کش های غیرشیمیایی استفاده هم 

می شود؟
پیش بینی ما این است که امسال ۱۱میلیارد عدد عوامل ماکرو 
تولید و وارد شوند. ما در تصویب آفت کش ها آن چیزی که 
مدنظرمان است، این است که با محیط زیست سازگار باشند 
و برای حشرات گرده افشان خطری نداشته باشند. برخی 
آفت کش ها برای زنبور عسل خطرناکند که ما اصلًا آن ها را 
تصویب نمی کنیم. حتماً مطلع هستید که زنبور عسل در 
تولید محصولات کشاورزی چه میزان اثرگذار است، مثلًا 
در باغ سیبی که زنبور عسل وجود دارد، محصول بهتری به 

دست می آید.
با این همه تدارک، چرا گاهی می شنویم محصولات ما 

برگشت خورد؟
بازگشت محصولات عوامل متعددی دارد. بخشی شانتاژهای 
سیاسی بود، مثلًا همین که همه گفتند سیب زمینی ما 
از ترکمنستان برگشت خورد، از اساس خلاف واقع است. 
خود ما به دلیل رعایت نشدن ملاحظات قرنطینه ای اصلًا 
اجازه صادرات سیب زمینی به ترکمنستان را صادر نکردیم، 
یعنی اصلًا سیب زمینی به ترکمنستان نرفت که بخواهد 

برگشت بخورد.

جوان
گزارش 

مدیرکل دفتر آفت کش های وزارت جهاد کشاورزی می گوید 
کشورها می توانند استانداردهای مربوط به سلامت را تغییر دهند. 
همان عددی که شما در سه سؤال قبل فرمودید، کشورها می توانند 
این اعداد را تغییر دهند. برای تطابق با این تغییرات عددی و 
استانداردی، بازه های چهار پنج ماهه کافی نیست. برای اعِمال 
استانداردهای جدید حداقل یک سال زمان لازم داریم. وسط تولید 
و کشت نمی شود استانداردهای جدید را عملیاتی کرد.برگشت به 
خاطر آلودگی محصول نبوده است. ناهماهنگی ای که عرض کردم 
باعث برگشت محصولاتمان شد. آفت کشی از سوی گلخانه دار ما 
استفاده شده که طبق استانداردهای جدید روسیه نباید استفاده 
می شده و گلخانه دار ما هم از این موضوع که جدیداً مورد تصمیم 
روسیه واقع شده، بی اطلاع بوده است. اتفاقاً باید عرض کنم که از 
قضا، همین آفت کش که مورد استفاده گلخانه دار ما بوده است، در 
اروپا هم ثبت شده و کم خطر است.

روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان

فراخوان مناقصه عمومی 
یک مرحله ای

اداره کل ورزش وجوانان در نظر دارد مناقصه عمومی   تکمیل سالن ورزشی خاتون آباد شهربابک  
به شماره  301   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی  امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.  

تاریخ  انتشار  مناقصه  در  سامانه تاریخ 1400/10/15 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه  از سایت : ساعت  07:30 روز چهار شنبه  تاریخ  1400/10/15  الی 

ساعت 14:00   شنبه  تاریخ 1400/10/18
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت14:00  روز   سه شنبه  تاریخ   1400/10/28

زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 08:00  روز چهار شنبه تاریخ1400/10/29
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس :021-41934

دفتر ثبت نام 88969737 و 85193768
شناسه آگهی : ۱2۵39۵۵

مدیریت آموزش و پرورش شهرستان جیرفت در نظر دارد تعداد: 22 باب مغازه واقع درشهر جیرفت خیابان طالقانی جنوبی 
)یکطرفه( با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir (و با شماره 

مزایده: 1010) شماره سیستمی ( به صورت الکترونیکی به اجاره برساند0
زمان انتشار درسایت تاریخ :10/13/ 1400ساعت :10صبح 

 مهلت دریافت اسناد مزایده تاریخ : 1400/10/25
 ساعت :13

تاریخ بازدید :  1400/10/14
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت  تاریخ : 1400/10/25 ساعت :14 

زمان بازگشایی تاریخ : 1400/10/26 ساعت : 10صبح   
زمان اعلام به برنده تاریخ :1400/10/26

ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد :
1-برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می 

باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل 
پرداخت   ) ) در صورت وجود هزینه مربوطه  مزایده  اسناد  دریافت 

تضمین شرکت در مزایده ) ودیعه ( ارسال پیشنهاد 
قیمت ، بازگشایی پاکات ، اعلام برنده ، و واریز وجه مزایده در بستر 

سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد. 
2-پیشنهاد می گردد قبل از ارائه پیشنهاد از موضوع مزایده بازدید به 

عمل آورید. 

3- علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و 
دریافت گواهی الکترونیکی ) توکن ( با شماره های ذیل تماس حاصل 

نمایند :
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : 41934 – 021

سایت  در   ، استانها  سایر  نام  ثبت  دفاتر  تماس  اطلاعات 
پروفایل   / نام  ثبت   « بخش   )www.setadiran.ir( سامانه 

مزایده گر« موجود است0
4- هزینه نشر آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده می باشد0

5- آموزش و پرورش در رد و پذیرش پیشنهادات مختار می باشد0
6- به پیشنهادات مبهم ، مشروط ، مخدوش ، فاقد ضمانت نامه و 
پیشنهاداتی که خارج از مهلت قانونی ارائه شود ترتیب اثر داده نخواهد 

شد.
7- ارائه تضمین معتبر مطابق با اسناد مزایده الزامی می باشد0 

واحد  جیرفت  شهرستان  وپرورش  آموزش  اداره  تماس  8-شماره 
کارپردازی :03443210380

آگهی مزایده )اجاره(

روابط عمومی اداره آموزش وپرورش شهرستان جیرفت

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک رودبارجنوب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
و  واراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  ماده 13آئین  و  قانون  ماده3  موضوع  آگهی 
ساختمانهای فاقدسند رسمی برابررای شماره140060319079000462-1400/8/29هیات اول  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهر رودبار جنوب 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اسماءجلالی فر فرزند علی بشماره شناسنامه 0صادره ازرودبار دریک باب 
خانه به مساحت 440.40متر مربع پلاک 355فرعی از186- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 186اصلی قطعه 
سه واقع در رودبارجنوب -روستای صولوئیه خریداری از مالک اقای امیر حمزه دستوری محرزگردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15روزآگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر 

خواهدشد ./م الف:198
 تاریخ انتشار نوبت اول:1400/09/29
 تاریخ انتشارنوبت دوم :1400/10/13

علی رحمانی خالص - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی برابر رای شماره 140060319008002588 هیات دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای اسماعیل سعادت فر فرزند اکبر به 
شماره شناسنامه 716 صادره از زرند در یک باب خانه به مساحت 305 مترمربع از پلاک 7561 اصلی واقع در زرند خیابان امیرکبیر 
کوچه 21 خریداری از  مالک رسمی آقای غلامعباس نظریان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت  به فاصله 
15روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای   مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. م/الف 239
تاریخ انتشار نوبت اول:1400/9/28

 تاریخ انتشار نوبت دوم:1400/10/13
حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی برابر رای شماره 140060319008002411 هیات دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم الهه ترک زاده سلیمان آبادی فرزند رسول 
به شماره شناسنامه 3080176456 صادره از زرند در یک باب خانه به مساحت 460 مترمربع از پلاک 862 اصلی واقع در ریحانشهر 
بلوار امام خمینی )ره( کوچه 60 خریداری از  مالک رسمی آقای حسن احمدی پور رق آبادی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت  به فاصله 15روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای   مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/الف 240
تاریخ انتشار نوبت اول:1400/9/28

 تاریخ انتشار نوبت دوم:1400/10/13
حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

آگهی فقدان سند مالکیت
 632 پلاک  مالک ششدانگ  میجانی   امیر  مقداد  قانونی  وکیل  چون 
فرعی از 574-اصلی واقع در بخش45کرمان با ارائه دو برگ شهادت 
پلاک  مالکیت  سند  اصل  نموده  واعلام  ادعا  شده  تصدیق  شهود 
صادر  جیرفت  محلی  دفتر2املاک    525 ثبت332صفحه  ذیل  قبلا  که  اخیرالذکر 
صدورسند  تقاضای  اداره  این  واز  مفقود گردیده  جابجای  بعلت  است  شده  وتسلیم 
مالکیت المثنی پلاک فوق را نموده لذا بنا به درخواست نامبرده وبرحسب دستورتبصره 
چنانچه  تا  میگردد  آگهی  نوبت  یک  در  مراتب  ثبت  قانون   – نامه  120آیین  ماده  یک 
انجام معامله نسبت به ملک مرقوم ویا وجود اصل سند  شخص یا اشخاصی مدعی 
مالکیت مورد ادعا نزد خود می باشند از تاریخ انتشار آگهی )یک نوبت است (ظرف 
مدت 10روز مراتب را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله کتبا به اداره ثبت اسناد 
در  مقرر  مهلت  انقضای  از  است پس  بدیهی  نمایند  اعلام  واملاک شهرستان جیرفت 
آگهی )10روز(هیچگونه ادعایی از هیچکس مسموع نخواهد بود واین اداره وفق ضوابط 

و مقررات نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام مالک اقدام خواهد نمود .
جواد فاریابی-رئیس ثبت اسناد املاک جیرفت.م الف:551

آگهی اصلاحی 
موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 و 16 آیین 

نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
ساختمان های فاقد سند رسمیو 

برابر آرا اصلاحی صادره هیات حل اختلاف موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان زرند تصرفات 
است.لذا  گردیده  محرز  متقاضیان  بلامعارض  و  مالکانه 
به  زیر  تقاضا بشرح  املاک مورد  و  مشخصات متقاضیان 
منظور اطلاع عموم در یک نوبت آگهی می شود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
انتشار این آگهی بمدت  از تاریخ  داشته باشند می توانند 
یک ماه اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 

تقدیم نماید.
املاک واقع در بخش 13 کرمان شهرستان زرند 

آقای محمدرضا رحیمی فرزند علی بشماره شناسنامه 108 
به  خانه  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  در  زرند  از  صادره 
مساحت 340.65 مترمربع مفروز و مجزی از پلاک 1320 
ملک  مساحت  قبلی  آگهی  در  اصلی که   2431 از  فرعی 
اشتباها 296.75مترمربع قید گردید که بدین وسیله اصلاح 

می گردد.
شناسنامه  بشماره  رسول  فرزند  نژاد  کرمانی  نجمه  خانم 
441 صادره از زرند در سه دانگ مشاع از ششدانگ خانه 
پلاک  از  مجزی  و  مفروز  مترمربع   340.65 مساحت  به 
مساحت  قبلی  آگهی  در  اصلی که   2431 از  فرعی   1320
ملک اشتباها  296.75مترمربع قید گردید که بدین وسیله 

اصلاح می گردد.
م الف 235

تاریخ انتشار :1400/10/13
حسین توحیدی نیا 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک رودبارجنوب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
و  واراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  ماده 13آئین  و  قانون  ماده3  موضوع  آگهی 
ساختمانهای فاقدسند رسمی برابررای شماره140060319079000461-1400/8/29هیات اول  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهر رودبار جنوب 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم هاجر محمدی ساردو فرزند اسفندیار بشماره شناسنامه 3صادره ازجیرفت 
دریک باب خانه به مساحت 273متر مربع پلاک 1650فرعی از188- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 188اصلی 
قطعه سه واقع در رودبارجنوب بلوار شهید پیکان خریداری از مالک خانم فاطمه بیگ مرادی محرزگردیده است.لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15روزآگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر 

خواهدشد ./م الف:198
 تاریخ انتشار نوبت اول:1400/09/29
تاریخ انتشارنوبت دوم :1400/10/13

 علی رحمانی خالص - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک رودبارجنوب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و 
ساختمانهای فاقدسند رسمی برابررای شماره1400603190790004646-1400/08/29هیات اول موضوع قانون 
ثبت ملک  ثبتی حوزه  فاقد سند رسمی مستقردرواحد  اراضی و ساختمانهای  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
شهر رودبار جنوب تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مریم پای بست  فرزند کرم  بشماره شناسنامه 
1195صادره ازرودبارجنوب دریک باب خانه به مساحت 310متر مربع پلاک 731فرعی از190- اصلی مفروز 
و مجزی شده از پلاک 1فرعی از 190اصلی قطعه سه واقع در رودبار جنوب –شهرک صدر خریداری از مالک 
رسمی آقای محمد کریم سالمی )شهدادی(  محرزگردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت 
اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  صورتی که  در  شود  می  15روزآگهی  فاصله  به 
اداره تسلیم و  این  به  را  اعتراض خود  به مدت دوماه  آگهی  انتشاراولین  تاریخ  از  توانند  باشند می  داشته 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر 

خواهدشد ./م الف:195
 تاریخ انتشار نوبت اول:1400/09/29
تاریخ انتشارنوبت دوم :1400/10/13

علی رحمانی خالص - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک رودبارجنوب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  13آئین  ماده  و  قانون  ماده3  موضوع  آگهی 
اول  برابررای شماره140060319079000463-1400/08/29هیات  فاقدسند رسمی  و ساختمانهای  واراضی 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شهر رودبار جنوب تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زیور جشان فرزند محمد 
بشماره شناسنامه 509صادره ازرودبارجنوب دریک باب خانه به مساحت 253متر مربع پلاک 1651فرعی 
از188- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 188اصلی قطعه سه واقع در رودبار جنوب –بلوار شهید پیکان 
محرزگردیده  عبدالمهدی   فرزند  مهیمی  محمدمهدی  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  بخش46کرمان 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15روزآگهی می شود در صورتی که اشخاص 
آگهی  انتشاراولین  تاریخ  از  توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت 
به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر خواهدشد ./م الف:197
 تاریخ انتشار نوبت اول:1400/09/29
 تاریخ انتشارنوبت دوم :1400/10/13

علی رحمانی خالص - رئیس ثبت اسناد املاک 

آگهی فقدان سند مالکیت

آگهی فقدان سند مالکیت

 2991802936 ملی  بشماره  لشکری  محسن  آقای  اینکه  به  نظر 
مورخ   16488 بشمارهای  وكالت  هاوتفويض  نامه  وکالت  طبق 
1398/12/0624 دفترخانه 192 کرمان و 236308 مورخ 1400/09/28 
و شماره 236305 مورخ 1400/09/28 دفترخانه  دفترخانه 4 کرمان 
کرمان   4 دفترخانه  236306مورخ 1400/09/28  شماره  و  کرمان   4
طرف  از  9بندرعباس  دفترخانه   1400/09/18 213343مورخ  وشماره 
تعدادی از ورثه تابنده / اسدي فرزند مهرعلى شماره شناسنامه 8661 
تاریخ تولد - دارای شماره ملی – مالک 1/5 دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک 2587و2598 اصلي که در اجراي بخشنامه 23511 و به موجب 
دستور شماره 25204 مورخ 1396/07/18به پلاك 5 فرعي از 2598 
اصلي اصلاح گردید بخش 3 کرمان موضوع سند مالکیت اصلي بشماره 
چاپی 151115 سری - سال - که در صفحه 586 دفتر املاک جلد 21 
ذیل شماره 1984 ثبت گردیده است بموجب درخواست وارده بشماره 

استشهاد  برگ  دو  تسلیم  ضمن  م   1400/08/09 مورخ   1102/16765
محلی تصدیق امضا شده مدعی است سند مالکیت پلاک مزبور بعلت 
جابجایی مفقود و در خواست سند مالکیت المثنی نموده لذا باستناد 
اصلاح تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب در یک 
نوبت در تاریخ مندرج در ذیل آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی 
انجام معامله نسبت به ملک فوق الذکر با وجود سند مالکیت نزد خود 
می باشد ظرف مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت منطقه 2 
شهرستان کرمان مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت 
یا سند معامله تسلیم نمایند در غیر این صورت پس از مدت مذکور 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی اقدام خواهد شد. 
شناسه آگهی 1252523- تاريخ انتشار: 1400/10/13

رونوشت : ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
محمود مهدی زاده – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 2 کرمان

خانم مهدیه ترابی پور فرزند محمد مالک ششدانگ پلاک 635 فرعی از16 اصلی واقع در بخش4 کرمان که سند مالکیت 
آن بشرح دفتر الکترونیکی شماره 139820319007008483 و سند 209132 صادر و تسلیم گردید و ضمن تسلیم دو برگ 
استشهاد محلی تصدیق امضا شده مدعی است سند مالکیت پلاک مزبور بعلت نامعلوم مفقود  /از بین رفته و درخواست سند 
مالکیت المثنی نموده لذا باستناد ماده 120آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت در تاریخ مندرج در ذیل آگهی میشود تا 
چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک فوق الذکر یا وجود سند مالکیت نزد خود میباشد ظرف مدت 10 روز پس از 
انتشار آگهی به اداره ثبت شهرستان کرمان مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نمایند 

و الا پس از مدت مذکور نسبت به صدور سند مالکیت المثنی اقدام خواهد شد . شناسه آگهی : 1252609
تاریخ انتشار:13 /10 /1400

عيسي حافظي فر- رئيس ثبت اسناد و املاك منطقه 1 كرمان
رونوشت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( در استان کرمان
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آیا افزایش سن بر باروری مردان 
تاثیرگذار است؟

باروری مردان با افزایش سن تغییر می کند. ممکن است این تصویر 
را داشته باشید که سن فقط در باروری زنان اهمیت دارد؛ اگرچه 
این فاکتور در باروری زنان بیشتر موردتوجه است، اما مردان نیز 
دارای ساعت بیولوژیکی هستند و عامل سن در کیفیت باروری آنها 
مؤثر است. به گزارش خبرآنلاین، با افزایش سن در مردان، میزان 
تستوسترون )که یک هورمون اصلی جنسی مردانه است(، کاهش 
می یابد و تنظیم مســیر هورمونی هیپوتالاموس- هیپوفیز- گناد 
نیز دچار دگرگونی می شود. بیضه ها در معرض تغییرات ساختاری 
مربوط به افزایش سن )مانند باریک شدن لوله های منی ساز( قرار 
می گیرند و همچنین تغییرات مورفولوژیکی، از جمله کاهش تعداد 

سلول های سرتولی، لیدیگ و میکروب ها در آنها رخ می دهد.
از دیگر اتفاقاتی که با افزایش سن مردان رخ می دهد، انباشته شدن 
اکسیژن غیر فعال در germ cell هاست که در نهایت، منجر به 
تولید اثرات سمی و آسیب به تمام اجزاء و ساختارهای درون سلولی 
مانند بازهای نوکلئوتیدی و شکســتگی در رشته DNA اسپرم و 
آسیب DNA می شــود. علاوه بر مایع منی با کیفیت پایین، سن 
نیز بر کیفیت ژنتیکی اسپرم مردان تأثیر می گذارد؛ این نقص های 
ژنتیکی اسپرم ممکن است باعث کاهش باروری، افزایش احتمال 
ســقط جنین، افزایش خطر برخی از نقایص مادرزادی و افزایش 
خطر مرده زایی شود. در واقع سن بالا در مرد باعث کاهش تعداد 
اسپرم های با کیفیت می شود، اما به روند بارداری آسیبی نمی رساند 

یا خطر زایمان زودرس یا بارداری ناموفق را افزایش نمی دهد.
طبق گفته کارشناســان، مردان مســن نه تنها در معرض خطر 
ناباروری هستند، بلکه احتمال انتقال مشکلات ژنتیکی به فرزندان 

در این موارد بیشتر است.

کودکان بی دفاع در فضای مجازی: 
من لایک نمی خواهم

هنگامی که صفحه شــبکه های اجتماعی را باز می کنیم، پر است 
از عکس کودکانی که شــاید خود نخواهند یا ندانند اما انتخاب با 
آنها نبوده و تصمیم را والدینی گرفته اند کــه گاه از روی ناآگاهی از 
پیامدهای آن، تصویر فرزندان خود را به اشتراک می گذارند و میزان 

لایک و کامنت های آن را دنبال می کنند.
به گزارش ایرنا، حالا اگر چون شب گذشته یلدا هم باشد، یا نوروز و 
دیگر جشن های عمومی، بهانه ای می شود برای فوران عکس های 
شخصی کودکان در فضای بی انتهای مجازی. تصاویر پرداخت شده و 
در اصطلاح آتلیه ای بیداد می کند و دنیای زیبای کودکانه را به تلاش 
برای جلب توجه، لایک و کامنــت می آلاید. ثبت لحظه های تکرار 
نشدنی کودکی از قاب دوربین و تدارک دیدن آرشیوی خانوادگی 
برای نگهداری آن اتفاق خوشــایندی است که مراجعه به آن، برای 
بسیاری از ما بزرگسالان احساسی خوشایند و دلچسب را به همراه 
داشته اســت اما امروز این عکس ها از مجموعه های خانوادگی به 
در آمده و در گســتره فضای مجازی عمومیت یافته است. بیشتر 
عکس های کودکانــه ای که روزانه در شــبکه های اجتماعی بویژه 
اینستاگرام هم رسان می شــوند را می توان علاوه بر گروه بندی به 
نوزادی، خردسالی و کودکی، از نظر محتوا نیز در چند دسته جای داد؛ 
عکس های پرداخت شده و مصنوعی، تصاویر یا فیلم هایی خنده دار 
یا در اصلاح بامزه از کودکان، نمایش لحظه به لحظه زندگی شخصی 
کودک و تصویر مهارت کودکان. چنانچه استاد روانشناسی دانشگاه 
خلیج فارس بوشهر می گوید: نمی توان گفت که به هیچ عنوان تصاویر 
کودکان خود را در فضای مجازی به اشــتراک نگذارید چرا که این، 
گفته ای اغراق آمیز است اما آنچه اهمیت دارد حفظ حریم کودک و 
احترام به حقوق او است. قرار دادن تصویر کودکان روی صفحه های 
شخصی در فضای مجازی بسته به نوع عکس و سن کودک ممکن 
اســت در لحظه یا در بلند مدت او را در معرض آسیب های روانی و 
اجتماعی قرار دهد، آسیب هایی که سنگ بنای آن در جایی گذاشته 
شده که خود کمترین نقش را در آن داشته است و دلیل این انتشار هر 

چه باشد ورای خواست و انگیزه او بوده است.

با تصویب کلیات طرح انتقال آب به سیستان و 
بلوچستان در مجلس شورای اسلامی، اجرای 
این طرح جدی تر از قبل به نظر می رسد. یک 
کارشناس حوزه آب با اشاره به اینکه این طرح 
در صورت اجرای اصولی می تواند مفید باشد، 
می گوید: اجرای طرح انتقال آب نباید باعث 
چشم پوشی از حق آبه سیستان شود که منشا آن 

افغانستان است.
به گزارش ایسنا، مسئله انتقال آب دریا به فلات 
مرکزی کشور، پروژه عظیمی است که زمزمه های 
اجرای آن چندین سال است در کشور شنیده 
می شود. در بودجه سال ۱۴۰۱ نیز اعتباراتی 
برای این طرح در نظر گرفته شده و مواردی مانند 
انتقال آب دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان 
به فلات مرکزی جدی تر از قبل شده است. روز 
گذشته )۷ دی ماه( نمایندگان مجلس کلیات 
انتقال آب دریای عمان به سیستان و بلوچستان را 
تصویب کردند. یک کارشناس آب ضمن تاکید بر 
لزوم توجه به استانداردهای زیست محیطی برای 
اجرای این طرح، می گوید: این طرح در صورت 
اجرای صحیح می تواند آب شرب مردم منطقه 

سیستان را تامین کند.
محسن موسوی خوانساری در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به چالش های تامین آب منطقه سیستان 
خاطرنشان کرد: سیستان فاقد منابع آب زیرزمینی  
است و آب این منطقه به وسیله منابع آب روزمینی 
تامین می شود. کشور افغانستان نیز اخیرا برغم 
اینکه وظیفه دارد بر اساس پروتکل ها 8۶۰ میلیون 
متر مکعب آب در سال به سمت کشور ما جاری 
کند تا حق آبه دو میلیون مترمکعبی هامون تامین 
شود، تا این تاریخ نسبت به اجرای آن متعهد نبوده 
و این مقدار آب وارد کشور ما نشده است. باید 
دید پس از گذشت دوره بارش امسال، تفاوتی در 
وضعیت آب ورودی به کشور ایجاد خواهد شد یا 
نه؟ ظواهر امر نشان دهنده افزایش مصرف آب در 
بالادست رود هیرمند و سد کجکی است. حتی 
سدی با نام کمال خان نیز بیرون از مرزهای ایران 
برای استفاده از آب رود هیرمند احداث شده است.
وی با اشاره به لزوم تامین آب شرب مردم سیستان 
گفت: گرچه دولت ایران به شدت به دنبال گرفتن 
حق آبه رسمی و قانونی خود است، اما نکته قابل 
توجه این است که منطقه سیستان که شامل زابل، 
چهار شهر دیگر و ۷۰۰ روستا می شود، ۷۰۰ هزار 

نفر جمعیت در خود جای داده  است و تامین آب 
شرب مردم این منطقه ضروری است. برای بقای 
این جمعیت، ما نیازمند منبع مطمئن آب هستیم.
موسوی با تاکید بر لزوم توجه دولت به آبی که از 
افغانستان وارد کشور می شود، ادامه داد: در درجه 
اول باید اولویت دولت پیگیری حق آبه منطقه 
سیستان باشد. بحث دیگر مطالعاتی است که در 
زمینه آب های ژرف انجام شده  است، ولی هنوز 
در حد فرضیه و تئوری است و نمی توان به آن 
اتکا کرد. منبعی که می توان از آن استفاده کرد و 
آب مطمئنی برای منطقه سیستان تدارک دید، 
آب دریاست. در مسیر سیستان شهر زاهدان قرار 
دارد. آب زاهدان از چاه نیمه و تالاب هامون تامین 
می شود. زاهدان مرکز استان و شهری بزرگ است 
و نقصان آب سیستان و هامون زاهدان را نیز دچار 

کمبود آب کرده است.
این کارشناس حوزه آب  ضمن اشاره به طرح 
انتقال آب دریای عمان به سیستان افزود: اگر 
مصوبه انتقال آب تنها برای زاهدان و زابل باشد، 
اقدامی مثبت از لحاظ سیاسی و اقتصادی است، 
ولی نباید از موضوع اصلی که دریافت 8۶۰ میلیون 
متر مکعب آب از کشور افغانستان است، غافل شد. 
وجود این آب برای داشتن کشاورزی پایدار در 
منطقه لازم است در حالی که آب منتقل شده از 
دریای عمان نمی تواند پاسخگوی نیاز کشاورزی 

شود و تنها در حد مصارف جزئی و شرب است.
موسوی با اشاره به راهکارهای جایگزین برای 
حل معضل آب گفت: طرح انتقال آب می تواند 

مثبت باشد اما راه های دیگری نیز برای حل این 
مشکل وجود دارد. ما در منطقه بلوچستان جنوبی 
رودخانه های پرآبی داریم و رژیم بارشی مانسون 
نیز که هر چندسال یک بار از سمت اقیانوس هند 
وارد بلوچستان می شود و بارش خوبی نیز دارد، 
می تواند روان آب خوبی در اختیار ما قرار دهد. لذا 
درنظر گرفتن شیرین سازی آب دریا به عنوان تنها 
راه حل موجود منطقی و عقلانی نیست و نباید به 

آن بسنده کرد.
وی با اشاره به لزوم بهره برداری از منابع آب روان در 

منطقه بلوچستان، تاکید کرد: ما باید مخازن آب 
روی رودخانه های سدیج، گابریک و باهوکلات چه 
در بالادست و چه در مناطق ساحلی نصب کنیم 
تا هنگام وقوع سیستم بارشی قوی مانسون مقادیر 
زیاد آب شیرین را برای  توسعه بلوچستان و انتقال 

به زابل ذخیره کنیم.
موسوی با تاکید بر ضرورت توقف فعالیت صنایع 
آب بر در فلات مرکزی گفت: پس از مشکلاتی که 
برای آب اصفهان اتفاق افتاد، به هیچ عنوان ادامه 
فعالیت صنایع آب بر نظیر فولاد و پتروشیمی در 
فلات مرکزی که شامل اصفهان، نیشابور، مشهد، 
سمنان، یزد و کرمان می شود منطقی نیست و 
فلات مرکزی ایران توانایی و ظرفیت بهره برداری 

از این صنایع آب بر را ندارد.
وی ضمن تاکید بر لزوم جابجایی این صنایع تاکید 
کرد: ما باید در یک برنامه بلند مدت تمام صنایع 
آب بر را به کنار دریای عمان و بلوچستان جنوبی 
منتقل کنیم. لذا ما نیاز داریم که ابرشهرهای 
صنعتی در فاصله چابهار تا جاسک ایجاد کنیم. 
برای تحقق این امر ما به آب شیرین نیاز داریم و 
یکی از راه های تامین آب شیرین انتقال آب از 
دریای عمان است. راه دیگر نیز احداث سدهای 

مخزنی و استفاده از آب رژیم مانسون است.

موسوی اضافه کرد: با توجه به مصوبه مجلس و 
توان پایین اکولوژیک کویر مرکزی و لزوم جابجایی 
صنایع آب بر ما باید بر اساس نقشه راه و طبق سند 
آمایش سرزمین سال ۹۹ منطقه ای توسعه یافته 
دربلوچستان جنوبی ایجاد کنیم که برای اجرای 
این طرح نیاز به شیرین سازی و انتقال آب دریای 

عمان داریم.
وی ضمن اشاره به چالش های شیرین سازی 
آب ادامه داد: یکی از مسائل مهم در انتقال آب و 
شیرین سازی آن، تخلیه پساب و شورآبه حاصل 
از شیرین سازی آب است. در کشورهای دنیا 
روش های متفاوتی برای این  کار وجود دارد. 
بسیاری از کشورها این پساب را در فاصله زیادی از 
ساحل با روش های پیشرفته ای پخش می کنند تا 
آسیب و زیان به آبزیان و محیط زیست به حداقل 
برسد. لذا نکته اول مشکل شورآبه است که باید 
برطرف شود. نکته دوم بحث انتقال و کند و کاو 
در مسیر خط انتقال آب است. در این مسیر امکان 
آسیب و تخریب منابع طبیعی وجود دارد. باید با 
روش های نوین لوله گذاری کمترین آسیب در 

طول مسیر به منابع طبیعی وارد شود.
این کارشناس حوزه آب با اشاره به مشکل تامین 
انرژی این پروژه اضافه کرد: نکته سوم، نیروگاه های 
برق هستند. برای شیرین سازی به نیروگاه های برق 
نیاز است و این نیروگاه ها با استفاده از سوخت های 
فسیلی فعالیت می کنند. آلودگی ایجادشده توسط 
این نیروگاه ها نیز باید مورد توجه قرار گیرد. بهتر 
است در صورت امکان برای انجام این طرح از 
نیروگاه های خورشیدی استفاده شود. پتانسیل 
استفاده از نیروگاه های خورشیدی نیزدر منطقه 

سیستان وجود دارد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اســلامی گفت: چون در تهران برای پزشکان 
شغل نیســت، دلیل نمی شــود که بگوییم به 
نیروی پزشکی نیازی نداریم، حتماً نیاز داریم و 

آمار هم نیاز بیشتر به پزشک را نشان می دهد.
غلامحســین رضوانی، نماینده مــردم تهران 
در مجلس شورای اســلامی و عضو فراکسیون 
برنامــه و بودجه، اظهار کرد: برخی اســتدلال 
شــبه منطقی دارند و می گویند نباید افزایش 
پزشک داشــته باشــیم. حقیقتاً دلیل منطقی 
در سخنان شــان نمی بینم. آن چه مسلم است 
همچنان در سایر رشته های دانشگاهی انبوهی 
از فارغ التحصیلانی را داریم که بعضاً در بازار کار 
با مشکل مواجه می شوند و شغل مناسبی پیدا 
نمی کنند. همان طور که در چنین شــرایطی 
نباید بگوییم تربیت رشــته های مختلف مانند 
مهندس، وکیــل و ... متوقف شــود، در مورد 
پزشــک هم باید معتقد به این باشیم که نباید 

تربیت پزشــک به خاطر نبود بازار کار مناسب 
متوقف شود. این دلیل نمی شود چون در تهران 
برای پزشکان شــغل نیســت بنابراین نیاز به 
پزشــک نداریم، حتما نیاز داریم و آمار هم نیاز 
به پزشک بیشتر را نشان می دهد. مگر اینکه به 

سطح مشخصی از سرویس دهی قانع باشیم.
به گزارش برنا رضوانی در پاسخ به این سوال که 
»با توجه به این که جمعیت کشــور رو به پیری 
اســت و دهه هــای ۶۰ و ۵۰ نیازمند خدمات 
پزشکی می شــوند، زمینه خدمات پزشکی در 
حال و آینــده چگونه اســت؟«، تصریح کرد: 
بنده و برخی از دوســتان و کارشناسان معتقد 
به این هستیم در کشور کمبود پزشک داریم. 
طبیعتاً زمانی که ســن متوســط جمعیت بالا 
رود، نیاز افراد مسن به خدمات پزشکی بیشتر 
می شود. همزمان با جبران کمبود پزشک انتظار 
می رود از نظر اقتصادی و فراهم کردن تجهیزات 
و خدمات پزشــکی چاره جویی شــود تا ارائه 

خدمات به مردم به بهترین نحو صورت بگیرد. 
وی در ادامه افزود: حقیقت این است که در هیچ 
کجای دنیا مجریان، سیاســت کلان را تعیین 
نمی کنند و تعیین تکلیف با سیاست های کلان، 
قوانین و مصوبات فرادستی می باشد و مجریان 
تنها باید مجری برنامه ها و قوانین باشند. این که 
وزارت بهداشت تصمیم بگیرد ظرفیت را کاهش 
دهد به اعتقاد من کار درستی نیست. از سال ها 
پیش این ظرفیت کاهش پیدا کرده اســت که 
آن زمان باید مراجع قانونی برخورد مناســب 
می کردند که متأســفانه این کار انجام نگرفت. 
ما در تمام زمینه ها از نظر نیروی انسانی بسیار 
غنی هستیم در پزشــکی هم پزشکان خوبی 
داریم اما کافی نیســت و باید تربیت پزشــک 
به صورت مستمر ادامه داشته باشد. نهادهای 
نظارتی همیشــه و همه جا بایــد مراقبت های 
قانونی در همه امور از جمله این مسأله را داشته 

باشند.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، 
ایران را یکی از قطب های اصلی در جهت ارائه 
خدمات پزشکی دانست و بیان کرد: ما ظرفیت 
این که به کشورهای دیگر خدمات پزشکی ارائه 
دهیم را داریم و شاید بیشتر از کشورهای دیگر 
هم داشته باشــیم. اگر بحث تربیت پزشک را 
پیگیر باشیم تا نیازهای داخلی بهتر تامین شود 
می توانیم توریسم سلامت را بیش از آن چیزی 

که الان وجود دارد پاسخ گو باشیم. 
رضوانی در پایان در پاسخ به این سوال که »آیا 
انحصار و کمبود پزشک عمومی و متخصص در 
این دولت برطرف خواهد شد؟« اظهار داشت: 
از نظر قانونی کمبود قانــون نداریم که بگوئیم 
مشــکل قانون اســت! اگر در زمینه ای، نیازی 
وجود داشته باشــد آن نیاز از جانب دولت در 
قالب لایحه اعلام می شــود و مجلــس انجام 
می دهد. باید با وسعت نظر این موضوع بررسی 
و اقدام شــود. اگر افق هــای بلندمدت از قبیل 
توریسم سلامت، ضرورت سرویس دهی بهتر به 
مردم و نیاز به خدمات بیشتر در آینده مدنظر 
قرار بگیرد، قطعاً به این ظرفیت از پزشک قانع 
نخواهیم شد و به ســمت تربیت بیشتر پزشک 

روی می آوریم.

با انتقال آب به سیستان و بلوچستان
حقابه »هامون« فراموش نشود

غلامحسین رضوانی:

کشور در آینده با پیری جمعیت مواجه است

گزارش
ایسنا

فردمحــوری، عامل فروپاشــی 
زندگی مشترک

دلایل متعددی برای فروپاشی زندگی زناشویی می توان برشمرد 
اما به گفته کارشناســان و آســیب شناســان اجتماعی، رویکرد 
»فردگرایی« و »فردمحوری« زوجیــن در میان این دلایل نقش 

بیشتری دارد.
به گزارش ایرنا، بر پایه جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران، از سال 
۱3۹۰ تا پایان ۱3۹۹ ازدواج در کشور بیش از 3۶ درصد کاهش و 
در همین مدت میزان طلاق حدود ۲8 درصد افزایش داشته است.

وضعیتی که علاوه بر گویا و هشداردهنده بودن، نشان از یک بحران 
کارکردی در نهاد خانواده دارد و به گفته محمدمهدی تندگویان 
معاون سابق ســاماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، ۲۷ 
درصد طلاق ها مربوط به زندگی های زیر دو سال است یعنی همان 
ابتدای زندگی به مشــکلاتی برخورد کردند که به نظر ما حاصل  
عدم شناخت افراد نســبت به یکدیگر و زندگی است. بنابراین اگر 

مشاوره ها درست انجام شود تاثیر بهتری خواهد داشت.
غلبه رویکردهای فردی بر رویکردهــای اجتماعی عامل افزایش 

جدایی
طهورا نوروزی مشــاور خانواده و استاد دانشــگاه درباره چرایی 
کاهش مدت زندگی زناشویی معتقد است: در بررسی آسیب های 
اجتماعی، باید پازل جامعه را مدنظر قرار داد؛ در بررســی چرایی 
افزایش آمار طلاق هم که یک آسیب اجتماعی بشمار می رود باید 

علت های جامعه شناختی آن را تجزیه و تحلیل کرد.
وی ادامه می دهد: در مورد افزایش آمار طلاق باید گفت این نیست 
که ازدواج های نابهنجار نسبت به گذشــته دوچندان شده بلکه 
دلایل و رویکردهای فردی بیشتر از دلایل اجتماعی عامل افزایش 

آن شده است.  
نوروزی در تبیین رویکردهای فردی توضیح داد: برای تشــکیل 
خانواده باید هدف والای بقای نســل و تعالی افراد را مدنظر قرار 
داد اما با مشــاهده خانواده ها، شــاهدیم که عادات فردمحوری 
و خودمحوری گســترش یافتــه و وقتی این عــادات پررنگ می 
شــوند هدف متعالی کنار زده می شــود؛ خواســته ها بر مبنای 
تمایلات فردی دنبال می شود به همین دلیل با کوچکترین تنش، 

گسستگی رخ می دهد.
مشاور خانواده یادآور شــد: حتی می توان رویکردهای فردگرایی 
را بیش از مباحث اقتصادی و معیشــتی عامل افزایش آمار طلاق 
برشــمرد. به همین دلیل در پرونده های طــلاق، رد پای روابط 
فرازناشویی، کاهش صبر و تحمل و موارد فردی دیگر بیش از سایر 

موارد برجسته است.

کنترل خشم یکی از مهارت هایی است که به 
افراد کمک می کند تا بتوانند بر احساسات 
منفی غلبه کنند. انتظار در صف های طولانی، 
برخورد با نظرات مخالف، عبور از ترافیک و... مواردی است که 

می توانند یک فرد را عصبی و خشمگین کنند.
به گزارش خبرآنلاین، عصبانیت احساسی طبیعی است و 
کنترل آن می تواند در عبور از مشکلات و مسائل مختلف، 
چه در خانه و چه در محل کار، به شما کمک کند. اما اگر 
عصبانیت، از کنترل خارج شده و تهاجمی، انفجاری یا حتی 
منجر به برخوردهای فیزیکی شود، مشکل ساز است. کنترل 
عصبانیت بسیار مهم است و به شما کمک می کند که حرفی 

نزنید یا کاری نکنید که بعدا باعث پشیمانی تان شود.
با به کارگیری این سه راه حل، عصبانیتتان را پیش از اینکه 

کاملا اوج بگیرد، کنترل کنید:
نفس عمیق در کاهش خشم مؤثر است

در هنگام خشم تنفس شما سطحی و سریع می شود به همین 
دلیل یکی از راه های مقابله با این شرایط، تنفس عمیق، آرام و 
کنترل شده است. تنفس آرام به شما اجازه می دهد که خیلی 

سریع آرام شوید.
برای انجام این کار می توانید به روش زیر عمل کنید:

روی صندلی بنشینید، گردن و شانه های خود را رها کنید و 
اجازه دهید که بدنتان آرام شود. از بینی نفس عمیق بکشید 
و در این حین به بالا آمدن شکم خود توجه کنید. سپس از 
طریق دهان خود بازدم را انجام دهید. سعی کنید این تمرین 

را 3 بار در روز به مدت ۵ تا ۱۰ دقیقه انجام دهید.
خیال پردازی کنید!

تصور یک محیط شاد یا به یاد آوردن برخی رویاها به شما 
کمک می کند که احساس بهتری داشته باشید. هنگام مقابله 
با تنش ها سعی کنید یک تصویر ذهنی و خیالی که به شما 

آرامش می دهد را مجسم کنید تا مغزتان سبک شود.
افکار خیالی باعث می شوند احساس شادی، آرامش و امنیت 
کنید. شما در زمان خشم می توانید خاطرات یک سفر یا 
کوهنوردی را به خاطر بیاورید؛ با تمرکز بر روی جزئیات، 
ذهن شما آرام شده و اضطراب و استرس شما کمتر می شود.

یک روانشناس با اشاره به اهمیت استقلال 
زوجین پس از ازدواج، عدم وابستگی به والدین 
و نداشتن توقعات بیش از اندازه از والدین، گفت: 
با توجه به شرایط اقتصادی فعلی نمی توان انتظار داشت 
زوجین به ویژه زوجین جوان که تازه زندگی مشترک خود 
را آغاز کرده اند از والدین برای اداره زندگی کمک نگیرند اما 
این نکته حائز اهمیت است که زوجین به این وضعیت عادت 
نکرده و به دنبال مستقل شدن باشند چراکه داشتن توقعات و 
انتظارات بیش از حد منجر به ایجاد هیجانات منفی در روابط 

زوجین می شود.
دکتر مژگان ناقل در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: با توجه 
به وضع اقتصادی حال حاضر، اینکه توقع داشته باشیم 
زوجین جوان برای اداره امور زندگی از والدین کمک نگیرند 
بی انصافی به نظر می رسد اما به طور کلی انتظار می رود 
استقلال در تمام امور زندگی پس از ازدواج حاصل شود و 
افراد مسئولیت امور مختلف زندگی و تمام تصمیمات خود 

را بپذیرند. 
این روانشناس با بیان اینکه شرایط خانواده ها متفاوت است و 
از این رو نمی توان در این راستا به تمام زوجین توصیه یکسانی 
کرد، افزود: البته که زوجین باید شرایط مالی، جسمی، روحی 
و روانی والدین خود را نیز در نظر بگیرند و در صورتی که 
این شرایط مهیا نباشد انتظارات و توقعات زوجین از والدین 
درست نیست. حتی اگر شرایط والدین برای کمک مالی و 
غیر مالی به زوجین جوان نیز فراهم باشد تنها در صورتی این 
انتظارات درست است که زوجین به این کمک ها عادت نکرده 

و به دنبال مستقل شدن باشند. 
وی با تاکید بر اینکه به طور کلی داشتن توقعات و انتطارات 
مالی و غیر مالی از والدین و پس از ازدواج به نفع زوجین 
نیست، تصریح کرد: بهتر است زوجین اجازه دهند خانواده ها 
آنطور که دوست دارند در قبال آنها کاری را انجام دهند و حتی 
الامکان بهتر است زوجین انتظارات خاصی را ایجاد نکنند.  در 
واقع داشتن توقعات و انتظارات از والدین خیلی منطقی به 
نظر نمی رسد چراکه هیجانات منفی را در روابط زوجین با 

یکدیگر و با خانواده ها ایجاد می کند. 

 مشــاور زنان و امور خانواده وزیر صنعت، 
معدن و تجارت)صمــت( گفت: از طریق 
۱۰ انجمن تمامی بانوان فعال در مشاغل 
اقتصادی که با وزارت صمت ارتباط دارند 
شناسایی شده اند. به گزارش ایرنا، فاطمه 
السادات حسینی شــامگاه سه شنبه در 
حاشیه نشست با بانوان کارآفرین شهرستان 
بم به خبرنگار ایرنا افزود: هرچند رویکرد و 
اولویت اول ما بحث خانواده و تحکیم جایگاه 

بانوان است اما اکنون بانوان ما که نیمی از سرمایه اجتماعی هستند وارد حوزه فعالیت 
های مشاغل شده اند تا به اقتصاد خانواده در شرایط بحرانی کمک کنند. وی تاکید کرد: 
یکی از حمایت های دولت باید از این بانوان باشد تا بتوانند به خانواده و جامعه کمک کنند. 
مشاور امور زنان و خانواده وزیر صمت اظهارداشت: سامانه شناسایی بانوان در مشاغل 
مختلف اقتصادی با نام سمابانو در استان کرمان ایجاد شده تا موانعی که در مسیر اشتغال 
و کارآفرینی آنها وجود دارد برطرف شود. وی با بیان اینکه با همکاری ۱۰ انجمن تاکنون 
در سطح کشور بانوانی که با وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتباط دارند شناسایی شده 

اند، اظهارداشت که البته این شناسایی در استان ها همچنان در حال انجام است.
طرحی برای حمایت اجتماعی از زنان

حسینی همچنین درباره طرح ریحان گفت: این طرح در حمایت از آسیب های اجتماعی 
و با رویکرد اقتصادی، کارآفرینی، روانشناختی، جامعه شناختی و فرهنگ سازی شکل 
گرفته است. به گفته وی در این طرح بانوانی که به دلیل اعتیاد از همسر خود جدا شده اند 
و مشکلات خانوادگی را تجربه کرده اند آموزش مهارت ها را در کنار مسایل روانشناختی 

و کارآفرینی به صورت همزمان فرا می گیرند.

وزیر کشور گفت: صندوقی تحت عنوان 
پیشرفت و عدالت در استان ها ایجاد 
می شود که علاوه بر بودجه هدایت شده 
ملی، مازاد درآمدهای استانی مانند 
مالیات و بودجه ای که از ناحیه فروش 
دارایی های دولت در استان ها در آن واریز 
و اولویت بندی هزینه کرد آن در اختیار 
شورای برنامه ریزی استان ها است. به 
گزارش ایلنا احمد وحیدی درباره مباحث 

مطرح شده در پایان جلسه همایش استانداران که در وزارت کشور و با حضور چند 
وزیر کابینه دولت برگزار شد، اظهار کرد: توسط وزرای حاضر در جلسه توضیحاتی 
درباره ردیف های بودجه سال ۱۴۰۰ و کارهایی که باید در حوزه اشتغال زایی انجام 
شود، داده شد. وی افزود: همچنین درباره برنامه ها و اقداماتی که باید در استانها انجام 
شود و نحوه هماهنگی استانداران با دولت نیز بحث و تبادل نظر صورت گرفت و وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این بخش مسائلی را مطرح کرد.  وزیر کشور افزود: در 
بخشی از جلسه وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره آمایش صنعتی مباحثی را مطرح 
کرد و در این رابطه که استان ها چه رویکردی درباره طرح آمایش صنعتی داشته باشند 
و تکالیف استان ها در این باره چیست، بحث های کارشناسی و راهبردی مطرح شد. 
وی با اشاره به حضور وزیر جهاد کشاورزی در این جلسه خاطرنشان کرد: درباره برنامه 
ها و کارهایی که باید در حوزه کشاورزی و بهره وری  و یارانه های این بخش انجام 
بگیرد، بحث و تبادل نظر صورت گرفت. با حضور مسئولان سازمان برنامه و بودجه درا 
ین جلسه راجع به ظرفیت های بودجه ۱۴۰۱ و بودجه ۱۴۰۰ در چند ماه پایانی سال 

بحث و تبادل نظر صورت گرفت.

مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی، 
فلســفه ایجاد ایــن ســازمان از منظر 
حاکمیتی را فراهم شــدن فرصت برابر 
برای بیمه شــدن همه مردم برشمرد 
و گفت: حدود ۶ میلیــون و ۹۰۰ هزار 
نفر شاغل فاقد بیمه در کشور داریم که 
باید این افراد از خدمات بیمه برخوردار 

باشند.
به گــزارش ایرنــا از ســازمان تامین 

اجتماعی، دکتر میر هاشم موسوی روز دوشــنبه در نخستین جلسه هم اندیشی 
مدیران بیمه ای که با تمرکز راهبردی بر موضوع" بررسی راهکارهای توسعه بیمه 
ای و پوشش بیمه اجتماعی همگانی"برگزار شد، با تسلیت ایام شهادت مظلومانه 
حضرت فاطمه زهرا)س( افزود: امیدوارم این نشست الگوی تحولی این سازمان را 

بیشتر روشن کند و با ایجاد یک فهم مشترک دستیابی به این مهم حاصل شود.
وی با اشاره به ســه مفهوم مورد نظر در مدیریت جدید سازمان تامین اجتماعی 
گفت: تحول، عدالت و اعتماد سه مفهوم مورد توجه ماست و تمامی فعالیت های 
این سازمان بر اســاس آن مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. رویکرد تحولی را در 

برنامه ها با چارچوب عدالت دنبال می کنیم تا اعتماد حاصل شود.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی تصریح کرد: تحقق این راهبرد اصلی عملیاتی 
نمی شــود مگر اینکه یک پیوســتگی منطقی با اجرا و عمل داشته باشد. در این 
جلسه نظرات مدیران اســتان ها را دریافت می کنیم تا در تدوین رویکرد تحولی 

از آنها بهره بگیریم

مشاور وزیر صمت: 
بانوان فعال در مشاغل اقتصادی شناسایی 

شده اند

وحیدی:
صندوق های پیشرفت و عدالت در استان ها 

ایجاد می شود

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی:
شش میلیون و 9۰۰ هزار شاغل فاقد بیمه در 

کشور داریم

با این سه روش خشم تان را 
کنترل کنید

»استقلال« در زندگی مشترک 
یا »وابستگی« به والدین؟

خبر

دادگستری
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 فرزاد موتمن با اعلام اینکه فیلم »شبگرد« 
توسط هیأت انتخاب جشنواره فجر رد شده، 
گفت که برای دریافت مجوز اکران عمومی 

فیلمش اقدام کرده است.
این فیلمساز که برای آخرین ساخته اش با 
نام »شبگرد« متقاضی حضور در چهلمین 
دوره جشنواره فیلم فجر بود، در گفت وگویی 
با ایســنا بیان کرد: صادقانــه می گویم که 
»شبگرد« را به جشــنواره فیلم فجر ارائه 
کردم ولی آن را نخواستند؛ اشکالی هم ندارد. 

او در عین حال اضافه کرد: وقتی به کلیت 
فیلم های راه یافته به جشنواره نگاه می کنیم 
نکته ای جلب توجه می کنــد و آن هم این 
واقعیت است که از سال ۱38۶ یک تهاجم 
به طور خزنده برای حذف برخی فیلمسازها 
و جایگزینی آن ها با فیلمسازهای خاص و 
همفکر شروع شــد و الان در حال رسیدن 
به شکل کامل خود است. مسئله تاسف آور 
این است که این تهاجم علیه فیلمسازها، 
توسط سازمان سینمایی صورت می گیرد و با 
توجه به ابعاد گسترده ای که دارد پیش بینی 
می کنم این حملات شــامل بازیگران هم 
بشود. درواقع تلاش بر یکدست کردن همه 
چیز است و در این بین هرآنچه را درک نکنند 
یا از چیزی که در نظر دارند دور باشد به آن 
تهاجم می کنند، اصلا انگار یک جنگ است.  
کارگردان فیلم »سراسر شب« و »شب های 
روشن« که در ســه دوره از جشنواره فجر 
نامزد دریافت جایزه شده بود، ادامه داد: در 
چین شرایطی مهم این است که فیلمسازان 
با هم متحد باشند چون »خانه سینما«یی 
هم برای حمایت نداریم. خانه سینما منفعل 
است،  نمی تواند ما را متحد کند و عملًا به 
یکی از بازوهای اجرایی سازمان سینمایی 
تبدیل شده اســت؛ پس خود فیلمسازها 
باید با هم متحد شوند و به حذف، سانسور 
و توقیف فیلم هایشــان اعتراض کنند. من 
خیلی خوشــحالم که در مورد حذف فیلم 
»قاتل و وحشی« از جشنواره اعتراض هایی 
شد بخصوص آنکه بعضی از این اعتراض ها 
توسط خود فیلمسازها صورت گرفته است.

مؤتمن دربــاره برنامه ای که بــرای فیلم 
»شــبگرد« دارد نیز گفت:  تقاضای پروانه 
نمایش کــرده ام تا فیلــم را اکران عمومی 
کنیم. امیدوارم حداقل در آنجا مشکلی پیش 
نیاید چون من فیلم را بر اساس فیلمنامه ای 
ســاختم که پروانه ســاخت گرفته بود و 

تغییری هم در آن ندادم.

چکناواریان: هیچ ارتشی 
قوی تر از هنر نیست

 رهبر اکستر سمفونی  اپرای »رستم و 
سهراب« گفـت: هنرمندان انتخاب الهی 
هستند و سیاستمداران انتخاب مردم، 
برای مثال شما بزرگترین ارتش جهان را 
هم که داشته باشید نمی توانید شخصیتی 
مثل حافظ را تخریب کنید و همچنین 
هیچ ارتشی قوی تر از هنر در دنیا وجود 
ندارد. به گزارش ایرنا، لوریس چکناواریان 
رهبر ارکستر و آهنگساز سمفونی هایی 
چون اپرای رستم و سهراب، اپرای رستم 
 و اسفندیار، آفرینش، سیاوش، ضحاک و 
شمس و مولانا است که سال گذشته جایزه 
ویژه »کتاب های صلح«  سال ۲۰۲۰ را 
دریافت کرد. نیکنام حسینی پور مدیرعامل 
موسسه هنرمندان پیشکسوت در آخرین 
روزهای سال ۲۰۲۱ میلادی به دیدار 
این هنرمند شناخته شده و پیشکسوت 
موسیقی رفت.  در این دیدار  چکناواریان 
از خاطرات خود گفت و با  اشاره به دوره 
همه گیری کرونا اظهار کرد: این دو سال 
برای من یک هدیه الهی بود و توانستم 
خودم را در خانه زندانی کنم و حدود ۴۰ 
اثر موسیقی را به اتمام برسانم. عاشورا، 
سیاوش، صادق هدایت، کافکا و چند اثر از 
شکسپیر از جمله آثاری بود که در این مدت 
نوشته ام.  در ادامه چکناواریان با اشاره به 
زادگاهش بروجرد گفت: آرزو دارم روزی 
در بروجرد هنرستان موسیقی راه اندازی 
کنم اما این موضوع نیازمند داشتن حمایت 
کننده مالی و حمایت نهادهای فرهنگی 
دولتی است. این هنرستان می تواند 
یکی از بهترین و مهمترین مراکز آموزش 
کشور بشود. شهر بروجرد می تواند پس 
از تاسیس این هنرستان مانند بسیاری 
از کشورهای دنیا از جمله اتریش با نام 
هنر در دنیا شناخته شود.  این هنرمند 
در ادامه خاطرات خود را  از ۲8 مرداد 
۱33۲ مرور کرد و گفت: در آن روز من به 
همراه یکی از دوستانم در محدوده خیابان 
جمهوری امروز بودم که مردم زیادی هم 
در خیابان ها حضور داشتند. ناگهان تانکی 
به خیابان آمد و به اشتباه به جای منزل 
دکتر مصدق به  سمت سفارت شوروی در 
حال حرکت بود که مردم سعی می کردند 
جلوی آن را بگیرند و در نزدیکی سفارت 
راننده تانک متوجه اشتباه خود شد و مسیر 
خود را تغییر داد. مردم بسیاری در آن روز 

کشته شدند.

هفتـم دی مـاه سـالروز تولـد خسـرو 
خسروشـاهی بـود؛ هنرمندی کـه صدایش 
بـر آلـن دلـون نقـش بسـت و بـه گفتـه ی 
خـودش در حـدود ۴۰ فیلـم، به جـای این 
بازیگر صحبـت کرده اسـت. خسروشـاهی 
که زندگی و جوانی اش را در دوبله گذاشـته، 
می گویـد آرزویـی نـدارد و معتقـد اسـت، 
دوران طلایـی دوبلـه دیگر تکرار نمی شـود.
این هنرمند باسـابقه کشـورمان در سـالروز 
تولـد 8۰ سـالگی اش، در گفت وگویـی 
بـا ایسـنا شـرکت کـرد و از فعالیـت ایـن 

روزهایـش گفـت.
خاطره دوبله فیلم هایـی با بازی آلـن دلون، 
آمیتاب باچان، آل پاچینو، داسـتین هافمن 
و رابـرت دنیرو بـرای علاقمندان به سـینما 
و تلویزیـون بـا صـدای خسروشـاهی گـره 
خـورده و از خاطـر دوسـتدارانش نخواهـد 

رفـت. 
خسروشـاهی در ابتـدای ایـن گفت وگـو در 
پاسـخ به اینکـه در روز تولـدش آیـا آرزویی 
دارد؟ بـا خنـده پاسـخ منفـی می دهـد و 

می گویـد، آرزویـی نـدارم.
موفقیت دوبله ایران به خاطر کارهای 

دسته جمعی بود
او درباره ی فعالیت این روزهایش در شرایط 
کرونـا، گفـت: ایـن روزهـا مشـغول دوبلـه 
 )۲۰۱8 Yellowstone( سریال یلواستون
سـریالی در ژانر وسـترن که محصول سـال 
۲۰۱8 اسـت، هسـتیم. هفتـه ای دو روز 
تنها مـی روم و کار دوبلـه را که برای شـبکه 
نمایـش خانگـی اسـت، انجـام می دهـم و 

البتـه ایـن تنهایـی خیلی بد اسـت.
خسروشـاهی دوبلـه  جداگانـه توسـط 
هنرمنـدان کـه مدتـی اسـت بعـد از کرونا  
مرسـوم شـده اسـت را ناخوشـایند عنـوان 
کـرد و دربـاره ی دلایـل ایـن حـس خـود 
چنیـن توضیـح داد: البتـه همه جـای دنیا 
شـیوه اینگونه اسـت و من خودم هم دیده ام 
امـا موفقیـت دوبلـه ایـران بـه خاطـر ایـن 
بـود کـه بـه صـورت دسـته جمعـی انجـام 
می شـد. به هر حـال در این شـیوه سـوال و 
جواب رد و بدل می شـود، وقتی بده بسـتان 
بین پرسـوناژها وجود داشـته باشـد، خیلی 
بهتـر اسـت تـا اینکـه شـما تنهـا بگویید و 
هیـچ پاسـخی نشـنید. درسـت اسـت کـه 
دیالوگ هـا را بـرای مـا می خواننـد یـا 
خودمـان می خوانیـم کـه طـرف مقابـل ما 
چه می گوید، ولـی اینکه خـود دوبلور نقش 

مقابل بگوید و ما پاسـخ دهیـم، خیلی بهتر 
اسـت؛ مثل اینکه شما سـوالی داشته باشید 
و مـن دو سـاعت بعـد تنهـا بیایـم و پاسـخ 
سـوالتان را بدهم. کار ماشـینی می شود اما 
سـعی می کنیم با تمریـن بیشـتر، نقص ها 

را برطـرف کنیـم.
زندگی و جوانی ام 

را در دوبله گذاشتم
او دربـاره ی میـزان علاقـه اش بـه دوبلـه، 
بـا یـادآوری اینکـه زندگـی و جوانـی اش را 
در ایـن حرفـه گذاشـته اسـت، اظهـار کرد: 
پیوندی ایجاد شـد و علاقمندی به دوبله به 
وجود آمد و دوبله را دوسـت داشتم. زندگی 
و جوانی ام را در دوبله گذاشتم اما در کشورم 
دوبلـه چنانکه باید و شـاید مـورد توجه قرار 
نگرفـت. در صورتی که دوبله ایـران زمانی از 
طرف کارگردانـان خارجی مـورد توجه قرار 
می گرفت، حتـی کارگردان »جنگ سـتاره 
ها« ـ جـرج لـوکاس ـ بـا من صحبـت کرد. 
فـردی از سـوی ایشـان بـر دوبلـه فیلـم در 
ایـران نظارت مـی کرد و مـن را بـرای دوبله 
کارشـان انتخاب کرده بودند، ولـی در ایران 
خیلی فرقی نمـی کند چـه کسـی کارها را 

دوبلـه مـی کند.
دوبله در سراشیبی خطرناکی 

قرار گرفته
این دوبلـور پیشکسـوت سـپس با هشـدار 

نسـبت بـه اینکـه دوبلـه در سراشـیبی 
خطرناکـی قـرار گرفتـه اسـت، دربـاره ی 
وضعیـت کنونـی این هنـر گفت: علـت این 
اسـت کـه فیلـم را در سـایتی مـی گذارند، 
حالا کسـی آن را ببیند یـا نبیند، نه کسـی 
ایرادی مـی گیرد، نه کسـی سـراغی از یک 
دوبله خوب مـی گیرد و نه کسـی به ترجمه 
آن توجـه مـی کنـد و کارهـا به شـکل بزن 
و بـرو انجام مـی شـود. وقتی کسـی حرفی 
نمی زنـد، دوسـتانی هـم که ایـن کارهـا را 
میکننـد، سـعی مـی کننـد زودتر بارشـان 
را ببندنـد و آنچـه کـه هدفشـان بـوده را به 
دست بیاورند. متاسـفانه دوبله الان به شکل 

ماشـین درآمـده اسـت.
دوران طلایی دوبله 

تکرار نمی شود
خسروشـاهی در پایان گفت وگو با ایسـنا با 
اعتقاد بـر اینکه دیگـر دوران طلایـی دوبله 
تکرار نمی شـود، تصریـح کرد: دوبلـه مهره 
های ارزنده ای را از دسـت داد که جایگزینی 
نداشـتند و در این امر کوتاهی شـده اسـت. 
جایگزینی برای کسـانی که از دسـت دادیم 
پیـدا نکردیـم، بنابرایـن دیگـر تکـرار نمی 
شـوند. کسـانی هم که هسـتند ـ البته همه 
نه ـ زیـاد دقت و توجهـی نمی شـود و فقط 
دنبال این هسـتند که کار زودتر تمام شـود، 

به خانـه برونـد و پولشـان را دریافت کنند.

تدوین فیلم سینمایی »پیر پسر« همزمان با 
فیلمبرداری در حال انجام است.

هنی کارگردان  کتای برا ، ا یسنا به گزارش ا
پسر«  »پیر  سینمایی  فیلم  نویسنده ی  و 
ین فیلم در لیست  درخصوص عدم حضور ا
منتشر شده ی فیلم های حاضر در چهلمین 
فیلم  کرد:  عنوان  فجر  فیلم  ره ی  جشنوا
ره ی چهلم  سینمایی »پیر پسر« به جشنوا
فجر نرسید. علیرغم تلاش همه جانبه ی گروه 
تهیه و تولید فیلم سینمایی »پیر پسر« و با 
وجود اینکه تدوین فیلم به صورت همزمان در 
جریان بود اما همچنان فیلمبرداری با دقت و 
حساسیت خاصی که این فیلم طلب می کند؛ 

ادامه دارد.
شدن  طولانی  با  د:  دا مه  دا ا ز  فیلمسا ین  ا
مکان  ین فیلم ا مرحله ی فیلمبرداری عملا ا

حضور در جشنواره فجر چهلم را ندارد.
او در واکنش به حواشی و شایعه های ایجاد 
شده درباره ی شرکت نکردن فیلم سینمایی 
ره ی فیلم فجر گفت:  »پیر پسر« در جشنوا

باید اعلام کنم که از سوی پروژه ی پیر پسر 
ز صحنه های فیلم و یا هیچ  هیچ نمونه ای ا
ره ی فیلم  نه ی جشنوا راف-کاتی به دبیرخا

فجر ارائه نشده است.
فیلم سینمایی »پیر پسر« به تهیه کنندگی 
با  همزمان  طور  به  حمیدیان  بابک 
فیلمبرداری، توسط هایده صفی یاری در حال 

تدوین است . پیش بینی می شود فیلمبرداری 
این فیلم طی هفته های آتی به پایان خواهد 

رسید و وارد مراحل پس تولید خواهد شد.
حامد بهداد، لیلا حاتمی، حسن پورشیرازی، 
محمد ولی زادگان، بابک حمیدیان، محمدرضا 
د، رضا رویگری و فهیمه رحیم نیا  وودنژا دا

بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

چرا فیلم لیلا حاتمی و حامد بهداد در 
جشنواره فیلم فجر نیست؟

 گفت وگوبا خسروشاهی در سالروز تولد هنرمند:

 دوران طلایی دوبله تکرار نمی شود

شِْکَفت قد برَمْشور«  نتایج مقدماتی فصل دوم کاوش در »ا
ز، بیانگر استفاده کوتاه مدت، ولی متناوب غار توسط  شیرا
انسان در اواخر دوران پارینه سنگی میانی و اوایل پارینه سنگی 

جدید است.
ه میراث فرهنگی و  ، بنا بر اعلام پژوهشگا یسنا به گزارش ا
گردشگری، فصل دوم کاوش به منظور لایه نگاری در اشکفت 
ز  ز به سرپرستی مشترک محسن زیدی ا قد برمشور شیرا

دانشگاه توبینگن آلمان و سیروس برفی انجام شد.
سیروس برفی ـ سرپرست هیأت باستان شناسی مستقر در 
ز انجام گمانه زنی در اشکفت  این محوطه باستانی ـ هدف ا
قد برمشور را مشخص کردن وضعیت توالی فرهنگی محوطه 
ز تخریب های  و تعیین عرصه و حریم به منظور پیشگیری ا

بیشتر در محوطه و اطراف آن اعلام کرد.
او افزود: با توجه به اهمیت یافته های به دست آمده در فصل 
نجام شد و همچنین  اول که پاییز و زمستان سال ۱3۹۹ ا
ناتمام ماندن لایه نگاری داخل غار، فصل دوم کاوش با هدف 

ادامه لایه نگاری در داخل غار با مجوز پژوهشگاه انجام شد.
به گفته این باستان شناس، استان فارس و به خصوص دشت 
ولین  ز در جنوب کوه های زاگرس جزو ا نکوهی شیرا میا
مناطق ایران است که طی بررسی های باستان شناختیِ حدود 
8۰ سال پیش، استقرار انسان در دوران پارینه سنگی در آن 

گزارش شده است.
سرپرست هیات باستان شناسی، اشکفت قد برمشور را یکی 
از مهمترین این محوطه ها معرفی کرد که غاری بزرگ در ۱۰ 
کیلومتری جنوب شرقی شهر شیراز و در حاشیه شمال غربی 

دریاچه مهارلو است.
ولیه جالب و بسیار مهم  د: بر اساس نتایج ا مه دا دا برفی ا
به دست آمده از فصل دوم کاوش در اشکفت قد برمشور و با 
بزارهای سنگی،  توجه به بقایای گیاهی و جانوری و دست ا

کاوش در محوطه در آینده ادامه می یابد.
فزود:  سرپرست هیأت باستان شناسی اشکفت قد برمشور ا
هرچند نتایج مقدماتی مطالعه دست ابزارهای سنگی حاصل 
از کاوش حاکی از این است که اشکفت قد برمشور در دوران 
نسان مورد  ز پارینه سنگی میانی به جدید توسط ا نتقالی ا ا
سکونت قرار گرفته، ولی به تاریخ گذاری های دقیق نیاز است 
ز لایه نگاری و گاه نگاری محوطه به دست  تا درک بهتری ا
آید. با این وجود، تصویر کلی ما بیانگر استفاده کوتاه مدت، 
ولی متناوب غار در اواخر دوران پارینه سنگی میانی و  اوایل 

پارینه سنگی جدید است.
برفی اظهار کرد: پژوهش های آتی هیأت کاوش برای هرچه 
روشن تر ساختن جنبه های مختلف زندگی جوامع شکارگر 
و جمع آوری کننده غذا در دوران پلیستوسن در این محوطه 

متمرکز خواهد شد.

گزارش
ایسنا

یافته های تازه از حضور انسان 
پارینه سنگی در دشت شیراز

فرزاد موتمن : صادقانه 
میگویم فیلمم را به 

جشنواره ارایه کردم

موسوی در پایان با اشــاره به اثرات مثبت اجرای این طرح در صورت اجرای صحیح و اصولی آن گفت: با 
اجرای درست این طرح می توان آب شرب مردم سیستان را تامین کرد و مشکلات این منطقه که به عنوان 
یکی از مناطق سوق الجیشی ما شناخته می شود را کاهش داد. ما در منطقه زابل به جز حق آبه هیرمند و 
آب دریا، منبع آب دیگری نداریم و به آب های ژرف نیز نمی توان تکیه کرد چراکه آسیب زیادی برای محیط 

زیست به همراه خواهند داشت.
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به گزارش ایرنا، ادبیات پایداری بخش مهمی از ادبیات 
هر ملتی است که نشان از ایثارگری ها، از خودگذشتی ها 
و ارزش هایی دارد که باید برای یادآوری نسل حاضر و 

آگاهی نسل بعد حفظ، ثبت و ضبط شوند.
در حقیقت ادبیات پایداری نوعی از ادبیات است که از 
دل شرایط خاص ایجاد می شود و در قالب آثار منظوم و 
منثور جامعه مخاطب را به ایستادگی در برابر ظلم و بیان 
کردن ستم ها ترغیب می کند.  این ادبیات را نمی توان 
به دوره زمانی مشخصی محدود یا در جغرافیایی خاص 

محصور کرد.
آنچه در ادامه می آید گفت وگوی خبرنگار فرهنگی 
ایرنا با سردار سید محمود خیرالامور، فرمانده دوران 
دفاع مقدس و از رزمندگان حاضر در نبرد آزادسازی 

خرمشهر است.
ادبیات پایداری از چه لحاظ حائز اهمیت است و 

چرا باید به آن پرداخته شود؟ 
وقتی صحبت از ادبیات می شود با توجه به نقش تعیین 
کننده ای که در فرهنگ یک جامعه و کشور دارد، شأنی 
برای آن قائل هستیم و عقیده داریم که باید تاثیرگذاری 

خودش را برعهده گرفته و به مرحله عمل گذارد.
صحبت از ادبیات انقلاب، ادبیات دفاع مقدس و ادبیات 
اسلامی و بسیج یعنی، پیروی از قاعده کلی کردن. یعنی 
انتظار بر این است که ادبیات پایداری و مقاومت بتواند 
پاسخگوی انتظارات ما باشد و انتظاراتی که در سایه یک 
اقتدار، حماسه، عاطفه و ایثار رخ داده است را به تصویر 
بکشیم. در حقیقت نقش ماندگاری را به ادبیات می دهیم 
که در قالب نظم و نثر و... در قالب یک متن اشکال 

گوناگون این هویت را منتقل کند.
به همین دلیل عقیده داریم که ادبیات باید اهمیت 
داشته باشد و مهم تلقی شود چه در قالب نوشتار و 
تاریخ شفاهی و... اینها رکنی است که می تواند فرهنگ 
جامعه را در مقاطع مختلف زمانی پاسخگو بوده و اقناع 
کند و فرازهای غیرت، حمایت، عاطفه، اقتدار و ... را 

پوشش بدهد.
ادبیات پایداری در ایران چه مولفه هایی دارد و بیشتر از 
چه منظری به آن توجه شده است؟ خلاها و کاستی هایی 
که در ادبیات پایداری ایران وجود دارد چیست؟ )به چه 

حوزه هایی در این ادبیات کم تر پرداخته شده و دلیل آن 
چه چیزی است(.

اگر اجزای ادبیات را بررسی کنیم و ترکیبی که آن را 
تشکیل داده )جدای از ساختار نظم و نثر و ... در بعد فنی 
و اختصاصی( یعنی ارکانی که توانسته اند این ادبیات را 
بارور کنند به این نکته می رسیم که در ادبیات پایداری به 
مبحث »خاطره« به خوبی توجه کرده ایم و در زمینه های 
مختلف توانسته ایم خاطرات خوبی را در مورد رزمندگان 

و آزادگان جمع آوری کنیم.
ولی در بحث انتقال و ثبت این خاطرات به صورت 
قوی کار نشده است یعنی چهارچوبی را قائل شده ایم 
و خواستیم در قالب خاطره مطالبی را از این عزیزان 
شهید استخراج و بر روی آنها کار کنیم. می دانیم که 
زحمت های زیادی در این راستا کشیده شده است و 
ما نمی خواهیم که منکر زحمت های این عزیزان باشیم 
اما موضوع این است که باید تکاملی را در کارمان در این 

چهل سال رقم بزنیم.
مثلا یکی از نواقص ما این است که در حوزه ترجمه 
کمتر کار کرده ایم یعنی شاید یک دهم آثار ادبی ما 
در این حوزه متاثر از ترجمه بوده و از سوی دیگر به 
یادداشت های شخصی کمتر توجه شده است. در بحث 
کودک و نوجوان قوی کار نکرده ایم؛ البته چند کار 
داشته ایم که شاخص هم بوده و رو به جلوه کرده است اما 
تا به این اندازه که نقش و سهم این عزیزان را که در دفاع 

مقدس نقشی چشمگیر هم بوده است، نشان نداده ایم.
بخش زنان هم به همین شکل بوده است که گرچه زنان 
در امور درمانی و بهداشتی و پشتیبانی بوده اند اما آنچنان 
که باید مورد توجه قرار نگرفته اند. درصورتی که اگر این 
عزیزان در پشت خاکریز و سنگر از رزمندگان حمایت 
نمی کردند سربازان از آن آرامش و بالندگی که داشتند، 

برخوردار نمی شدند.
آنها زمانی به جبهه می رفتند که همسرانشان خانه و 
خانواده را اداره می کردند و این موضوع نقش بسزایی 
در تقویت روحیه رزمندگان داشت. از سوی دیگر از تمام 
شهرهای مختلف ایران برای این رزمندگان دستکش، 
مربا و چیزهایی گوناگون ارسال می شد که این موضوع 
برای رزمندگان در حکم این موضوع بود که مردم به یاد 
ما هستند؛ این تقویت روحیه ها، این کارها و همه این 
موارد باید در ادبیات پایداری منظور شوند که این افراد تا 
چه اندازه صبر داشتند و صمیمانه و مخلصانه کار کردند.

جهادسازندگی هم به همین گونه بود و قبل از عملیات، 
حین عملیات و بعد از عملیات نقش داشتند؛ اینها 
موضوعاتی هستند که کمتر به آنان پرداخته شده که 
امیدواریم نسبت به این کمبودها و بیان آنها و نقاط و 
فرازهایی که حقشان هست و لیاقت طرح دارند انشالله 

در ادبیات پایداری توجه شود.
عنصر خلاقیت در خلق ادبیات پایداری تا چه 

اندازه موثراست؟
خلاقیت همانگونه که در اسمش نهفته است به نوعی 
از شکوفایی، نکته سنجی و دقتی نظری که عزیزان می 

توانند روی این قضایا داشته باشند بازمی گردد.
شما در زمینه فعالیت های نظامی و صنعتی واژه ای 
تحت عنوان خودکفایی دارید یعنی »ما می توانیم« و 
اینها چیزهایی است که بچه ها به سراغش رفته اند که 
پیش از این نبوده و امروز احساس کرده اند باید روی پای 
خودشان بیاستند؛ برای این که بتوانند استقلال و غیرت 
خودشان را نشان دهند و گفته اند ما می توانیم و همیشه 
نباید دست به طرف دشمن دراز کنیم و یا همیشه لنگ 
خارج باشیم. در زمینه ادبیات پایداری هم برخی از 
دوستان آمدند و هشت جلد کتاب تحت عنوان ادبیات 

جبهه منتشر شد.
هیچ تحریفی در این موارد نبوده و کاملا مستند و 
حقیقی به آنها پرداخته شده است؛ اگرچه قطره ای از 
اقیانوس بوده است اما امیدواریم که پس از این به آن 

بهتر پرداخته شود.
رسالت هنرمندان در پرداختن به ادبیات 

پایداری چیست؟
رسالت هنرمندان یعنی آنان وظیفه ای دارند، هنرمندان 
صادق ما و هنرمندان علاقمند به این فرهنگ و انقلاب و 
آب و خاک وقتی کار کرده اند، خوب مورد استقبال قرار 
گرفته است یعنی اگر از خودشان یک صداقت و اخلاص 
و نگرش درست نشان دهند اطمینان داشته باشند که 

جامعه قدرشان را می داند.
پرفروش ترین فیلم های تاریخ سینمای ایران متعلق 
به فرهنگ پایداری و فرهنگ مقاومت و دفاع مقدس 
ما هستند؛ کتابهایمان هم به همین صورت. تئاترهای 
بسیار قوی و اثرگذاری در عرصه نمایش تاریخ هنری مان 
داشته ایم که اسم آثار و کارگردانانشان ماندگار شده 

است.
چهره های شاخصی داریم که چهره های معمولی رادیو 
تلویزیون بوده اند اما وقتی یک کار شاخص پایداری و 
مقاومتی از خود نشان داده اند )البته این فرهنگ پایداری 
مختص فرهنگ دفاع مقدس نیست بلکه حتی فرهنگ 
صدر اسلام هم فرهنگ پایداری است که از آن درس و 
الگو گرفته ایم( ماندگاری خودشان را حفظ کرده اند. 
بنابراین هنرمند می تواند و قابلیت تاثیرگذاری را دارد و 
این قابلیت تاثیرگذاری و نقش را جامعه به او داده است 

به شرطی که از آن استفاده کند.

زنان در ادبیات پایداری مورد توجه قرار نگرفته اند
کارشناس و پژوهشگر دفاع مقدس، گفت: زنان اگر چه در امور درمانی و بهداشتی و پشتیبانی دفاع مقدس، حضوری پررنگ داشته اند اما 

رشادت های آنها، آنچنان که باید در ادبیات پایداری مورد توجه قرار نگرفته  است.

گزارش
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 کانـون کارگردانـان با اعتـراض به عـدم پذیـرش »قاتل و وحشـی« در 
چهلمیـن جشـنواره فیلم فجـر، دربـاره بازبینی مجـدد دیگـر فیلم های 
دارای پروانـه نمایـش هـم ابـراز نگرانـی کـرد و بـه مدیـران فرهنگـی 
وزارت ارشـاد دولت رئیسـی، گوشـزد کرد که این وزارتخانـه را از دولت 

روحانـی تحویـل گرفته انـد و نـه از حکومت شاهنشـاهی.
به گزارش خبرگـزاری خبرآنلاین، بـه دنبال عـدم بازبینی دوبـاره فیلم 
سـینمایی »قاتـل و وحشـی« برای حضـور در چهلمیـن جشـنواره فیلم 

فجـر، کانـون کارگردانـان بیانیه ای را منتشـر کرد.
در این بیانیه آمده است:

»بعـد از گذشـت دو سـال سـخت کرونایـی، دلخـوش بودیـم بـه رونق 
نسـبی اکـران سـینماها و بازگشـت مـردم بـه سـالن های سـینما کـه 
مقدمـه تولیـد بیشـتر در حـوزه سـینما خواهـد شـد ولـی دو خبـر 
ناخوشـایند مبنـی بـر بازبینـی مجـدد فیلم هـای دارای مجـوز و نیـز 
توقیـف فیلم هـای متقاضـی حضـور در جشـنواره فجـر، نشـان داد کـه 
نظـرات چنـد عضـو شـوراهای سـاخت و نمایـش شـخصی نبـوده و بـه 
ظاهـر دسـتورالعمل جدیـد وزارت ارشـاد در خصـوص سـینما اسـت!
کانـون کارگردانـان ممانعت از اکـران فیلم مجـوزدار »چپ راسـت« به 
کارگردانـی آقـای حامد محمـدی را باعـث ضربه بـه اعتمـاد عمومی در 

سـینمای ایران می دانـد و خواسـتار رفع مشـکل 
یـن فیلـم و تعییـن تکلیـف هـر چـه سـریع تر  ا
آن اسـت. اگـر مشـکل در بدنـه وزارت ارشـاد یـا 
نهادهـای خـارج از سینماسـت لازم اسـت هـر 
چه زودتـر اطلاع رسـانی شـده و بـا کارگـردان و 

تهیه کننـده فیلـم کـه آمادگـی مذاکـره در ایـن زمینـه را دارند جلسـه 
فـوری گذاشـته شـود تـا از زیـان بیشـتر در عـدم اکـران ایـن فیلـم 

جلوگیـری شـود.
همچنیـن امیدواریم اخبار شـنیده شـده در مـورد بازبینی مجـدد دیگر 
فیلم هـای دارای پروانـه نمایـش و سـختگیری زیـاده از حـد در پروانـه 
نمایـش و انتخاب فیلم هـای جشـنواره فجر صحت نداشـته باشـد چون 
این به منزلـه اعتقاد نداشـتن مدیـران سـینمائی به قانون جـاری حوزه 
فرهنـگ و هنـر کشـور در سـال های اخیـر اسـت. لازم بـه ذکـر اسـت 
مدیـران فرهنگی وزارت ارشـاد دولت آقـای رئیسـی، ایـن وزارتخانه را 
از دولـت آقای روحانـی و وزیر قبلی ارشـاد، جنـاب آقای دکتـر صالحی 
تحویـل گرفتنـد نـه از حکومـت شاهنشـاهی و وزیـر فرهنـگ آن زمان 
جنـاب آقـای پهلبـد! پـس نیـاز بـه ایـن همـه هیجـان و انقلابی گـری 

افراطـی نیسـت.

واکنش تندِ کانون کارگردانان به بازبینی مجدد
فیلم های دارای پروانه نمایش

خبر

کاغذ فرهنگ و هنرکاغذ جامعه
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کاغذ روز

حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز 
)شــنبه( در دیدار خانواده و اعضای 
ستاد بزرگداشت ســردار شهید حاج 
قاسم سلیمانی، »صدق« و »اخلاص« 
را خلاصــه و نمــاد و نمایــه مکتب 
ســلیمانی خواندند و با اشاره به الگو 
شــدن حاج قاســم در میان جوانان 
منطقه افزودنــد: »ســلیمانی عزیز، 
ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران 

و دنیای اسلام بود و هست.«
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر 
مقام معظــم رهبری، رهبــر انقلاب، 
شهادت سردار سلیمانی را حادثه ای 
ملــی و حادثــه بین الملل اســلامی 
برشــمردند و افزودند: »بزرگداشت 
مردمــی و مبتکرانه حاج قاســم در 
سراســر ایران نشــان دهنده  پیشرو 
بودن ملــت در قدرشناســی از این 
شــهید والامقام اســت.« ایشــان با 
اســتناد به آیات متعدد قــرآن کریم 
گفتند: »صدق و اخــلاص، جوهره و 
شکل دهنده مکتب سلیمانی است که 
هم زندگی و هم شهادت او را پر برکت 
ساخت و کیفیت شــهادت او نیز، به 
فضل الهی حجت را بــر همه بندگان 
خدا و دشــمنان اســلام تمام کرد.« 
حضرت آیت الله خامنــه ای پایبندی 
و وفــاداری کامــلًا صادقانه ســردار 
ســلیمانی به عهدی که بــا پروردگار 
بســته بود و تعامل از سر صدق حاج 
قاســم با امام و آرمان های اســلام و 

انقــلاب را مایه برکــت فعالیت های 
سردار ســلیمانی خواندند و افزودند: 
»ســردار عزیــز ملــت ایــران، رنج 
مجاهدت در راه آرمان هــا را با همه 
وجود تحمل می کرد و با کمال دقت و 
در همه عمر بــه وظایف خود در قبال 
ملت ایــران و امت اســلامی وفادار 

بود.«
سلیمانی نماد امید است

نتقاد از کسانی که خواسته  ایشان با ا
یا ناخواســته خط دشــمن در ترویج 
دوگانــه دروغین »ملــت و امت« را 
دنبال می کنند، گفتند: »حاج قاســم 
ثابت کرد کــه می تــوان ملی ترین و 
در عیــن حــال امتی تریــن بــود.« 
نقــلاب با اشــاره بــه حضور  رهبر ا
ده ها میلیونی ملت در تشــییع پیکر 
مطهر ســردار افزودند: »این واقعیت 
نشان می دهد حاج قاســم ملی ترین 
چهــره بوده و هســت، ضمــن اینکه 
نفوذ روزافزون یــاد و نام او در دنیای 
اســلام اثبــات می کنــد ســلیمانی 
عزیــز، امتی تریــن چهــره دنیــای 
اســلام نیز بوده و هســت.« حضرت 
آیــت الله خامنــه ای، حاج قاســم را 
مظهر تــلاش و کار خســتگی ناپذیر 
و حیرت انگیز برشــمردند و افزودند: 
»ســردار قهرمان ملت ایران، در همه 
کارهــا و فعالیت هــای بی پایانش در 
حد تحســین برانگیزی از شــجاعت 
و شــهامت و در عین حــال عقلانیت 
برخوردار بود و ضمن شــناخت دقیق 
از دشــمن و امکانــات و ابزارهایش، 

بــدون ذره ای بیم، با قــدرت و تدبیر 
وارد میدان مقابله می شــد و کارهای 
اعجاب انگیزی انجام می داد.« ایشان 
تحســین ملت از شــجاعت ســردار 
ســلیمانی را از جملــه نتایــج صدق 
حاج قاســم در وفاداری به عهد الهی 

خواندند.
رهبــر انقلاب، »اخــلاص و کار برای 
خدا« را ویژگی دیگر شهید سلیمانی 
و مایــه برکــت بی بدیــل در کار او 
دانستند و افزودند: »او از دیده شدن 
فرار می کرد و اهــل تظاهر و لاف زنی 
نبود و آن تشــییع ده هــا میلیونی و 
رواج نام و یــاد او در جهــان، اولین 
پــاداش و جــزای الهی بــه اخلاص 
او در دنیا بود.« ایشــان با اشــاره به 
تبدیل شدن شهید ســلیمانی به الگو 
نــانِ دنیای اســلام و  و قهرمان جوا
منطقه، گفتند: »امروز ســلیمانی در 
منطقه ما نماد امیــد، اعتماد به نفس، 
رشــادت و رمز اســتقامت و پیروزی 
اســت و همچنان که برخی به درستی 
گفته اند، »شــهید« ســلیمانی برای 
دشــمنانش خطرناک تر از »سردار« 
ســلیمانی اســت.« حضرت آیت الله 
خامنه ای افزودند: »دشــمنان خیال 
می کردنــد با شــهادت ســلیمانی، 
ابومهدی و دیگر همراهان ایشان، کار 
تمام خواهد شــد اما امروز به برکت 
آن خون عزیــز و مظلومانه، آمریکا از 
افغانســتان فرار کرده است، در عراق 
ناچار به تظاهر به خروج و اعلام نقش 
مستشــاری و بدون حضــور نظامی 

اســت که البته برادران عراقی باید با 
هوشیاری این مســاله را دنبال کنند، 
در یمن جبهه مقاومت رو به پیشرفت 
است، در سوریه، دشمن، زمین گیر و 
بدون امید به آینده است و در مجموع 
جریان مقاومت و ضد اســتکباری در 
منطقه، امــروز از دو ســال قبل، پر 
رونق تــر، شــاداب تر و امیدوارتر در 

حال کار و حرکت است.«
ترس مسـتکبران؛ دلیل برخورد 

حذفی با سـلیمانی
در فضای مجازی

نقــلاب با نقــل نمونــه ای از  رهبر ا
برخــورد عمیقــاً مهربانانــه شــهید 
 ، ن شــهدا نــدا نی بــا فرز ســلیما
خاطرنشــان کردند: »آن شهید عزیز 
با آن روحیه عطوف در مقابل خانواده 
شــهدا، در مقابل اشــرار و مفسدان 
داخلــی و خارجی چنــان قاطع و با 
شدت بود که حتی خبر حضورش در 
یک منطقه، روحیه دشــمن را نابود 
می کــرد.« ایشــان برخــورد حذفی 
مســتکبران با شــهید ســلیمانی در 
فضای مجازی را نشــانه تــرس آنها 
حتی از اســم شــهید و واهمه شان از 
رواج و تکثیر آن الگوی گران ســنگ 
دانســتند و گفتند: »در دنیای امروز، 
فضای مجازی زیر کلید مســتکبران 
اســت و این واقعیت باید مســئولان 
فضای مجازی کشــور را نیز هوشیار 
کند تا به نحوی عمل کنند که دشمن 
نتواند به هر شــکل و هر جا که اراده 
کرد، در فضای مجازی برخورد کند.« 
حضــرت آیــت الله خامنه ای شــهید 
ســلیمانی را یک واقعیت ماندنی و تا 
ابد زنده، خواندند و افزودند: »قاتلان 
او همچون ترامــپ و امثال آن، جزو 
فراموش شــدگان تاریــخ خواهنــد 
بــود و در زباله دان تاریــخ گم و گور 
می شــوند، البته پــس از آنکه تقاص 

جنایت دنیوی خود را پس بدهند.«
دشـمن به دنبال خامـوش کردن 

نور مقاومـت بود
رهبر انقلاب با تحســین فعالیت های 
خانواده، همرزمان و دوســتان شهید 
ســلیمانی و به ویــژه ســردار قاآنی 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
در دنبال کردن و به پیش بردن خط 
مبــارک مقاومت، گفتنــد: »خداوند 
به کســانی که در راه اراده و اهداف 
او حرکت کننــد، وعده دفاع و نصرت 
داده اســت و این وعــده امیدبخش 
شــامل حال ملت ایران خواهد بود.« 
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، 
خانم زینب ســلیمانی فرزند شــهید 
و مســئول بنیاد شــهید ســلیمانی 
گزارشــی از فعالیت های ایــن بنیاد 
و همچنیــن اقدامات انجام شــده در 
ســتاد مردمی بزرگداشــت دومین 
سالگرد شــهدای مقاومت بیان کرد. 
همچنین ســردار سلامی فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، شهید 
سلیمانی را حقیقتی جاری، جوشان و 
الهام بخش برای جوانان امت اسلامی 
برشــمرد و افــزود: »دشــمن با آن 
جنایت به دنبــال خاموش کردن نور 
مقاومت بــود ولی اعجــاز خون آن 
شــهیدان پر افتخار موجب پیشرفت 
مقاومت و عقب زدن دشــمن در همه 

جبهه های درگیری شد.«

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار خانواده سردار شهید قاسم سلیمانی

سلیمانی نماد امید بود
سلیمانی عزیز، امتی ترین چهره دنیای اسلام نیز بوده و هست

  واکسیناسیون کرونا در 
ایران  با  قدرت بیشتر

ادامه دارد
رئیس جمهوری بر لزوم تــداوم با قدرت روند 
واکسیناسیون کرونا در ایران تاکید کرد. سید 
ابراهیم رئیســی روز شــنبه در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا با اشــاره به اهمیت توجه 
به واکسیناسیون مهاجران افغانستانی و سایر 
کشــورها که به هر شــکلی در کشور حضور 
دارند، اظهار کرد: »برای قطع زنجیره بیماری 
و جلوگیری از شیوع کرونا ضرورت دارد برای 
واکسیناســیون همه افراد به ویژه مهاجران 
اقدام شــود.« رئیســی همچنین با تاکید بر 
انجام تست کرونا از همه کسانی که به کشور 
وارد می شوند، گفت: »لازم است استان های 
مرزی تردد افراد از مرزهــای زمینی، هوایی 
و دریایی را با دقــت و جدیت کنترل کنند و 
از همه این افراد تست کرونا گرفته شود و به 
برگه های تست که بعضا جعلی هستند، اکتفا 
نکنند چرا که هرگونه ســهل انگاری در این 
زمینه در حقیقت زحمات همه کادر درمان و 
دست اندرکاران مقابله با کرونا را از بین می برد.« 
رئیس جمهوری همچنین با اشاره به ضرورت 
پیگیری واکسیناسیون عمومی به  ویژه اهمیت 
تزریق دوز ســوم، اظهار کرد: »بدون تردید 
واکسیناســیون عمومی می تواند در مقابل 
ویروس کرونا مصونیت ایجاد کند و باید با قوت 
ادامه یابد. همچنین طرح شهید سلیمانی در 
پیش بینی و پیشگیری از بیماری کرونا برکات 
فراوانی داشته است و ادامه آن ضروری است.«

نامه ایران به کمیسر عالی 
حقوق بشر سازمان ملل 

متحد
مسئولیت پذیر باشید

به  خطاب  نامه ای  در  بشر  حقوق  ستاد  دبیر 
کمیسر عالی حقوق بشر سازمان ملل، خواستار 
سازمان های  و  کشورها  مسئولیت پذیری 
 ، با تروریست ها بله  لمللی ذی ربط در مقا بین ا
غریب  کاظم  شد.  مسلح  قاچاقچیان  و  ر  اشرا
آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر 
یران طی  ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ا
نامه ای به »میشل باچلت«، کمیسرعالی حقوق 
ز رویکرد  نتقاد ا بشر سازمان ملل متحد، ضمن ا
بله  بزاری و سیاست زده برخی کشورها در مقا ا
با گروه های تروریستی و قاچاقچیان بین المللی، 
خواستار مسئولیت پذیری کشورها و سازمان های 
بین المللی ذی ربط در مقابله با عوامل مخل صلح 
و ثبات و امنیت مردم شد. در بخشی از این نامه با 
اشاره به »شهادت حدود ۴۰ تن از پرسنل نیروی 
انتظامی ایران از ۲۱ مارس تا 3 دسامبر ۲۰۲۱ 
ع  نوا ر و قاچاقچیان مسلح به ا در مبارزه با اشرا
رهای هوشمند و تجهیزات سنگین«  فزا جنگ ا
آمده است: »جمهوری اسلامی ایران دارای یک 
نواع قاچاق )مواد  سیاست اصولی در مبارزه با ا
مخدر، انسان، کالا و ...( است و در این حوزه ها، از 
موفق ترین کشورهای جهان بوده است. گزارش ها 
لمللی  و اسناد متقن منتشره سازمان های بین ا

ذی ربط، موید این سابقه روشن و موفق است.«
معاون امور بین الملل قوه قضائیه در بخش دیگری 
از این نامه می افزاید: »پر واضح است اراده ملی 
جمهوری اسلامی ایران در تداوم سیاست انسان 
دوستانه فوق، هزینه های مالی و انسانی سنگینی 
نیز بر کشور من تحمیل کرده که شهادت بیش 
از 38۰۰ هزار نفر و مجروحیت بیش از ۱۲ هزار 
نفر از نیروهای مقابله با مواد مخدر، صرفا بخشی 
یران  مات جمهوری اسلامی ا قدا ز آن است. ا ا
کثر  ا و  لمللی  بین ا مجامع  یید  تا مورد  گرچه  ا
ز  نه نه تنها ا ما متاسفا کشورهای جهان است، ا
ر  همکاری و حمایت کشورهای دیگر برخوردا
نبوده و نیست، بلکه اندک مساعدت سازمان های 
بین المللی نیز در اغلب موارد با بهانه جویی ها و 
برخوردهای سیاسی و گزینشی برخی کشورها 
مواجه می شود.« دبیر ستاد حقوق بشر با اشاره به 
صدور بیانیه های متعدد از سوی دفتر کمیسر عالی 
حقوق بشر و رویه های ویژه در حمایت از برخی 
مجرمانی که در یک رویه عادلانه محاکمه شده اند، 
با طرح سؤالی تاکید کرده است: »چرا بیانیه ای در 
نه علیه  مات تروریستی و مسلحا قدا محکومیت ا
نیروهای انتظامی کشوری که بزرگترین خدمات را 
به جامعه بین المللی از طریق مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر، قاچاق انسان و جنایات گروه های سازمان 
یافته ارائه کرده اند، صادر نمی شود.« در پایان این 
نامه خاطرنشان شده است: »از سرکار عالی انتظار 
می رود تا در مسیر اثبات فلسفه وجودی، ارتقاء 
ه دفتر کمیسر عالی حقوق بشر  یگا هویت و جا
به عنوان  یک سازوکار مهم بین المللی و مقابله با 
رویکرد ابزاری، سیاست زده و گزینشی در حوزه 
حقوق بشر، ضمن محکوم نمودن تحریم های 
غیرقانونی و یکجانبه علیه ملت ایران، خصوصاً در 
حوزه تامین تجهیزات مورد نیاز نیروهای پلیس در 
میدان مبارزه نابرابر خود با گروه های تروریستی 
محکوم  همچنین  و  لمللی  بین ا قاچاقچیان  و 
نمودن به شهادت رساندن پرسنل نیروی انتظامی 
براز همدری  توسط این گروه ها و قاچاقچیان و ا
نواده های آنان، موجبات مسئولیت پذیری  با خا
کشورها و سازمان های بین المللی ذی ربط را در 
مقابله با عوامل مخل صلح و ثبات و امنیت مردم 

فراهم آورید.«

وزرا و نمایندگان مجلس 
در دولت سیزدهم ۸۰۰بار 

دیدار کردند
معاونت پارلمانی ریاست جمهوری گزارشی 
از میزان تعامــل وزرا و معاونــان پارلمانی با 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی منتشر 
کرد. بنابراین گزارش، از شروع دولت سیزدهم 
تاکنون ۵۷۷ مورد معاونین پارلمانی و مدیران 
کل امور مجلس وزارت خانه ها در محل مجلس 
شورای اسلامی حاضر و پاسخگوی سوالات 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بوده اند. 
همچنین اعضای کابینه دولت مردمی، ۷۹۶ 
مورد با نمایندگان در مجلس شورای اسلامی 
ملاقات داشته و پاســخگوی سوالات ایشان 
بوده اند و 8۷۰ بار نمایندگان در محل وزارت 
خانه ها و دســتگاه های دولتی بــا وزرا برای 
پیگیری امور دیدار داشته اند. از شروع دولت 
سیزدهم تاکنون نمایندگان ۱۷ استان شامل 
۱۷۲ نفر از نمایندگان مردم شریف استان ها 
در قالب دیدارهای مجامع استانی با ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهوری دیدار و گفت وگو 
داشته اند، این تعداد به غیر از دیدارهای موردی 

و سفرهای استانی است.

اعزام هیاتی به روسیه برای 
پیگیری چرایی بازگشت 

محصولات کشاورزی
هیاتی از ایران برای پیگیری برگشت خوردن 
محصولات ایرانی از روسیه به این کشور سفر 
کرده اســت. محمدجواد عســکری، رئیس 
کمیسیون کشاورزی مجلس یازدهم با اعلام 
این خبر به ایســنا گفــت: »در دنیا صادرات 
محصولات کشاورزی قاعده و قانون دارد؛ باید 
دو موضوع را رعایت کرد یکــی دوره کارنس 
و دیگــری ارگانیک بودن محصــولات. دوره 
کارنس محصولات کشــاورزی بدان معناست 
که از زمانی کــه محصولات ســم زده یا کود 
داده می شوند تا زمان برداشت آن، باید فاصله 
زمانی گذاشته شود که سم از چرخه فیزیولوژی 
گیاه خارج شــود؛ این همان قاعــده و قانون 
است. متاســفانه در بحث صادرات محصولات 
کشــاورزی به این نکته بی دقتی شده است ما 
در این باره جلســات متعددی برگزار کرده و 
به رعایت این نکات تاکید داشــتیم امیدواری 
به زودی این مشــکل حل شــود. هم درباره 
صادرات محصولات کشاورزی به روسیه است 
از چهار ماه پیش که رئیس فدراسیون حمایت 
از تولید کنندگان و مصرف کنندگان محصولات 
کشــاورزی اعلام کرد که چهار ســم مصرفی 
کنه کش، حشــره کش و قارچ کش در برخی 
محصولات وجود دارد که ناشــناخته اســت، 
دستگاه های متولی را مامور کردیم و حتی یک 
هیات که متشکل از مسئولان وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، امور 
خارجه و نمایندگانی از کمیسیون کشاورزی 
بودند، به روسیه اعزام شده و مذاکراتی داشتند. 
مشــکلات در حال حل شدن است و به زودی 
شــاهد خواهیم بــود کــه محصولات مان به 
کشورهای مختلف صادر می شود، منتها باید 
دقت و تدبیر شود تا از این به بعد دیگر اتفاقی 

رخ ندهد.«

رهبر انقلاب اســلامی: در دنیای امروز، 
فضای مجازی زیر کلید مستکبران است 
و این واقعیت باید مسئولان فضای مجازی 
کشور را نیز هوشیار کند تا به نحوی عمل 
کنند که دشــمن نتواند به هر شکل و 
هر جا که اراده کــرد، در فضای مجازی 
برخورد کند

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت: ما یک بررســی هنگام آغاز 
شیوع کرونا در کشور با همکاری انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور 
انجام دادیم، مشخص شد که برای برخی 
اقلام غذایی به علت افزایش قیمت تا 3۵ 
درصد، کاهش مصرف یافته اســت. این 
اقلام شامل گوشت قرمز،   گوشت مرغ و 
شیر و لبنیات و میوه بود.

رهبر انقلاب اسلامی برخوردهای حذفی صورت گرفته در شــبکه های اجتماعی با تصاویر و فیلم های سردار شهید 
قاسم سلیمانی را نشانه ترس آنان از این شهید دانستند و تاکید کردند که فضای مجازی این روزها همچون کلیدی 

زیر دست مستکبران است.
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مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت خبرداد
زنگ خطر کاهش مصرف »گوشت و شیر« 

در دهک های پایین درآمدی
به دلیل افزایش قیمت منابع پروتئین حیوانی دسترسی دهک های درآمدی پایین به این اقلام کاهش یافته است

مدیر کل دفتــر بهبود 
تغذیه جامعــه وزارت 
بهداشــت بــا تاکید بر 
اهمیــت رعایت الگوی 
تغذیه ای مناســب در 
پیشــگیری از ابتلا به کرونا، نسبت به کاهش 
مصرف منابع پروتئین حیوانی به ویژه گوشت 
و شــیر در دهک های پایین درآمدی هشدار 
داد.  زهرا عبداللهی تاکید کــرد که ادامه دار 
شدن این مســاله می تواند عوارضی به دنبال 
داشــته باشــد. به عقیده این مقام مسئول، 
کاهش مصرف شیر و گوشت در ایران پس از 
آن رخ داده که قیمت این اقلام مصرفی در بازار 
افزایش قابل توجهی یافته و دهک های پایین 
درآمدی عملا امکان خرید و اســتفاده از این 

منابع پروتئینی را ندارند.
هفتم مهرماه مدیر اتحادیه دام ســبک ایران 
با حضور در یک برنامه تلویزیونی از ســقوط 
آزاد مصرف گوشــت در ایران خبرداد. افشین 
دادرس، مســاله کاهش مصرف سرانه گوشت 
ایرانیان را تایید کرد و گفت: » مصرف سرانه ی 
گوشــت در ایران از ۱۲ کیلوگرم در ســال به 

شــش کیلوگرم رسیده اســت.« او دلیل این 
کاهش مصرف را افزایش قیمت گوشــت در 
ایران و ناتوانی اقتصادی مــردم عنوان کرده 
بود. پیــش از او گزارش مرکــز پژوهش های 
مجلس نیز موید کاهش سرانه مصرف گوشت 
قرمز و ســفید و البته لبنیــات در خانوارهای 
ایرانی بود. با این حال، روند افزایش قیمت این 
اقلام در بازار متوقف نشده که هیچ، همچنان 
رو به افزایش اســت. هفته پیش بود که اعلام 
شــد قیمت گوشــت قرمز در ایــران حداقل 
کیلویی ۱۷۰ هزار تومان اســت. این عدد در 
کلان شــهرهایی چون تهران و کرج به حدود 
۲۰۰ هزار تومان به ازای هر کیلو هم می رسد. 
قیمت لبنیات نیز در بــازار ایران همچنان رو 
به افزایش است. شهریور ماه بود که اعلام شد 
قیمت ۶ نوع لبنیات در ایران حداقل ۵۰ درصد 
و حداکثــر ۱۲۰ درصد افزایش یافته اســت. 
دولت ابراهیم رئیســی تلاش کــرد با صدور 
دستور و تعیین قیمت این اقلام، روند افزایشی 
آنان را متوقف کند ولی این اتفاق در بازار رخ 
نداد. دیروز مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشت در جریان نشست خبری خود، 

نتیجه این افزایش قیمــت را کاهش مصرف 
گوشــت و لبنیات در میان مردم عنوان کرد و 

نسبت به عواقب سو آن هشدار داد.
کاهـش 3۵ درصدی مصـرف برخی 

اقـلام غذایـی به علـت گرانی
زهرا عبداللهی با بیان اینکه » سیستم ایمنی 
بدن برای عملکرد درســت بــه ویتامین ها 
و مواد معدنــی و پروتئین ها نیــاز دارد که 
بهترین منبع برای پروتئین ها منابع حیوانی 
است ولی ما پروتئین های گیاهی هم داریم«، 
گفت: »در یک برنامه غذایی درست توصیه 
می شود سهمی از پروتئین گیاهی و سهمی 
از پروتئین حیوانی وجود داشته باشد. منابع 
پروتئین حیوانی شــامل گوشــت و لبنیات 
باید در برنامــه غذایی روزانــه به ویژه برای 
افرادی که در معرض آسیب بیشتری هستند 
ضروری است. اکنون به دلیل افزایش قیمت 
منابع پروتئین حیوانی دسترسی دهک های 
درآمــدی پایین به این اقــلام کاهش یافته 
و حتی مطالعات ما نشــان می دهد مصرف 
مواد غذایی مانند شیر و گوشت در این افراد 
کاهش یافته است و حضور آن در سفره مردم 

کم شده است که ادامه دار شدن این مسئله 
می تواند عوارضی به دنبال داشــته باشــد؛ 
چون رشــد کودکان مختل می شود که اول 
به صورت لاغری و ســپس به صورت توقف 
رشد قدی خود را نشــان می دهد یا این که 
رشد نامناســب جنین را ســبب می شود.« 
او تاکیــد کرد: »ما یک بررســی هنگام آغاز 
شیوع کرونا در کشــور با همکاری انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور انجام 
دادیم مشــخص شــد که برای برخی اقلام 
غذایی به علت افزایــش قیمت تا 3۵ درصد، 
کاهش مصرف یافته اســت. این اقلام شامل 
گوشت قرمز،   گوشت مرغ و شیر و لبنیات و 
میوه بود. این مســئله وجود دارد و امیدوارم 
با سیاست های درســت و اختصاص یارانه به 
دهک های درآمدی پایین بتوان این مشکل 
را برطرف کرد کــه منابــع پروتئینی و ریز 

مغذی ها به سفره مردم وارد شود.«
شیوع کمبود ویتامین در ایران

این مقــام مســئول در وزارت بهداشــت در 
بخش دیگری از اظهاراتش برخی موضوعات 
مطرح شــده نظیر تامین ویتامین گوشــت و 
لبنیات با مصرف حبوبــات را رد کرد و گفت: 
» وقتی سیستم ایمنی بدن ضعیف باشد ابتلا 
به بیماری ها و مرگ و میر هم می تواند بیشــتر 
باشــد. جایگزین هایی بــرای تامین پروتئین 
نظیر حبوبــات وجود دارد کــه منبع ارزان تر 
پروتئین است که در ترکیب با غلات به عنوان 
پروتئین جایگزین کمک می کنــد اما این به 
معنای آن نیســت که مردم فقــط با مصرف 

حبوبات می توانند ســالم مانــده و پروتئین 
مورد نیاز بدنشان را تامین کنند.« او در ادامه از 
خطر شیوع کمبود ویتامین D در ایران گفت و 
تصریح کرد: » یک مشکلی که وجود دارد این 
اســت که کمبود ویتامین D در کشور خیلی 
شایع اســت و همه گروه ها دچار این کمبود 
هســتند؛ بنابراین از سال ۱3۹3 که مطالعات 
نشــان داد همه مردم با کمبود این ویتامین 
روبه رو هستند بر اساس بخشنامه های وزارت 
بهداشــت ماهانه یک مکمل ۵۰ هزار واحدی 
باید برای افراد بالای ۱۲ ســال استفاده شود؛ 
زیرا ویتامین D در عملکرد سیســتم ایمنی 
بدن موثر اســت و کمبود آن ســبب تضعیف 
سیستم ایمنی بدن می شــود. جمعیت تحت 
پوشش از طریق شبکه های بهداشتی و درمانی 
کشور به پایگاه های ســلامت مراجعه کرده و 
مکمل ۵۰ هزار واحدی ویتامین D به شــکل 
رایگان دریافــت می کنند. برای ســنین ۲ تا 
۱۲ ســال مصرف مکمل ۵۰ هزار واحدی به 
صورت هر دو مــاه یکبار توصیه می شــود و 
 AD برای بچه های زیر دو ســال هــم قطره
مصرف می شــود. اینکه بعد از واکسیناسیون 
نباید از مولتی ویتامین اســتفاده کرد از نظر 
علمی توصیه درستی نیســت؛ ولی نکته مهم 
این اســت که بعد از واکسیناسیون توصیه ما 
این است که از طریق برنامه غذایی ویتامین و 
املاح دریافت کنند. اگر از گروه غذایی اصلی 
به اندازه مصرف شــود اصلا نیازی به مصرف 
ویتامین نیست. ولی در مجموع مصرف مولتی 

ویتامین تداخلی با تزریق واکسن ندارد.«
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جدول شماره ۱۴۴۴

معاونت مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های مجلس سهم صنعت برق را در لایحه بودجه ۱۴۰۱ بررسی کرد

عوارض برق سال آینده رشد 15 درصدی دارد
یکی از بندهای قانون بودجه سال ۱۴۰۰ که به تعرفه برق صنایع انرژی بر پرداخته بود در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ حذف شده و هیچ سازوکاری برای آن در نظر گرفته نشده است

نا  
یر

س:ا
عک

»دو جزء مهم از تبصره های قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
با موضوع تســویه بدهی طرح های تملک دارایی های 
ســرمایه ای بخش برق با مابه التفاوت قیمت تکلیفی و 
قیمت تمام شده و تعرفه مشــترکان پرمصرف خانگی 
در بخش برق از لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ حذف شده 
است. با توجه به اهمیت این موضوع و نظر به اینکه هیچ 
سازوکار دیگری برای این موضوع وجود ندارد پیشنهاد 
می شود احکام متناظر آنها در قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 

همراه بــا تغییراتی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ ابقا 
شــود.« گزارش مرکز پژوهش های مجلس از بررسی 
بخش برق در لایحه بودجه سال آینده، با این پیشنهاد 
و تذکر آغاز می شود. بررسی های موجود در این گزارش 
نشان می دهد: »در قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ ،بند ز 
تبصره ۱۵ که به مســئله تعرفه بــرق صنایع انرژی بر 
پرداخته بود، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ حذف شده 
و هیچ ســازوکاری برای آن در نظر گرفت نشده است. 
این بند برای عادلانه تر شدن توزیع یارانه انرژی کشور 
اتخاذ شده بود.« این لایحه همچنین در مورد سوخت 
صرفه جویی شده نیروگاه ها هم بندی را در نظر گرفته 

است: »پیشتر در تبصره ۱۵ بندی در مورد این سوخت 
صرفه جویی شــده نیروگاه ها وجود داشــت. در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ ردیــف جدیدی در تبصــره ۱۴ اضافه 
شــده که فقط برای تعهدات سوخت صرفه جویی شده 
در نیروگاه ها با استناد به ماده ۶۱ قانون اصلاح الگوی 
مصرف به مبلغ 3۰ هزار میلیارد ریال، امکان استفاده 
از آن برای توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر را فراهم 

کرده است«
این گزارش در بخــش تبیین وضعیــت فعلی صنعت 
برق کشــور آورده اســت: »در ســال ۱3۹۹ ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور حدود ۷8۹ مگاوات 

بوده اســت که کمتــر از ۱ درصد از کل و براســاس 
ماده ۵۰ برنامه پنج ســاله ششــم توســعه، مقرر شده 
بود ایــن ظرفیت معــادل ۵ درصــد از ظرفیت نامی 
نیروگاه های کشور برســد. با توجه به شیب منفی تراز 
گاز و تامین مسئله سوخت رسانی به نیروگاه ها در فصل 
زمســتان و همچنین پیک و ظرفیــت عملی در فصل 
تابســتان، تنوع بخشی به ســبد عرضه انرژی، کاهش 
وابستگی گازی و حرکت به ســمت انرژی تجدیدپذیر 
اجتناب ناپذیــر اســت. در صورت ادامــه روند کنونی 
و عدم بازنشســتگی نیروگاه ها و تولیــد ۲۰ گیگاوات 
ظرفیت نامی حرارتی جدید تا تابســتان سال ۱۴۰۴ 

حدود ۶۵ میلیون مترمکعب در روز کسری گاز وجود 
خواهد داشت. شــواهد حاکی از آن اســت که لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۱ در راســتای برنامه دولت مبنی 
بر ایجاد ظرفیت ســالانه ۲/۵ گیگاواتــی تجدیدپذیر 
تدوین شــده اســت«. معاونت پژوهش های زیربنایی 
و امور تولیدی دفتر مطالعات انــرژی، صنعت و معدن 
در این گزارش مــروری هم بر وضعیــت مالی صنعت 
برق داشــته و به موضوع ناترازی شدید هزینه و درآمد 
صنعت برق پرداخته و آورده اســت: »بــا وجود اعمال 
قوانین تشویقی برای توســعه و افزایش سهم ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر و جذب سرمایه در این حوزه، 
یکی از مواردی کــه باعث کندی برنامه های توســعه 
صنعت برق شده، ناترازی شــدید درآمد و هزینه های 
این صنعت اســت« این ناترازی در قالب نموداری ارائه 
شده که به خوبی نشــان دهنده فاصله معنادار درآمد 
و هزینه در بخش برق اســت. این گزارش در ادامه به 
نکته ای اشاره می کند که چندی پیش از سوی یکی از 
اعضای کمیســیون انرژی مجلس نیز مورد تاکید قرار 
گرفته بود. در بخشــی از این گزارش آمده است: »در 
ســال ۱۴۰۰ مجموع مطالبات صنعت برق از دولت به 
۷8۰ هزار میلیارد ریال خواهد رســید که دلیل اصلی 
آن مابه التفاوت قیمت تکلیفی و تمام شــده برق است 
براســاس ماده ۶ قانون حمایت از صنعت برق، سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشــور موظف است اعتبار لازم 
جهت پرداخت مابه التفاوت قیمت فروش تکلیفی انرژی 
برق و انشعاب با قیمت تمام شده -مورد تایید سازمان 
حسابرســی- و همچنین معافیت هــای قانونی اعمال 
شده برای هزینه های انشعاب را در بودجه سنواتی کل 
کشور پیش بینی و در فواصل زمانی سه ماهه به وزارت 
نیرو پرداخت کنــد که تاکنــون در قانون های بودجه 
کشور برای آن اعتباری در نظر گرفته نشده است. عدم 
توجه به این مــورد منجر به افزایــش مطالبات بخش 
خصوصی از وزارت نیرو شده و علاوه بر ایجاد مشکلات 
فراوان بــرای تولیدکنندگان و از دســت رفتن انگیزه 
سرمایه گذاری، امکان تعمیر و توســعه صنعت برق را 

نیز از آن گرفته اســت. با توجه به وقوع خاموشی ها و 
اهمیت آن از ابعــاد مختلف در ســال ۱۴۰۱ توجه به 
مساله ذکر شــده بســیار حائز اهمیت است« چندی 
پیش هادی بیگی نژاد عضو کمیســیون انرژی مجلس، 
در اظهاراتی در خصوص وضعیت وزارتخانه نیرو گفته 
بود: »وزارت نیــرو از بدهکارترین وزارتخانه های ایران 
اســت و تعرفه گذاری پلکانی می تواند بدهی های این 
وزارتخانه به تولیدکنندگان برق را کاهش دهد« البته 
بخش دیگر این گزارش به موضوع اتلاف برق در شبکه 
توزیع اشــاره کرده و آمارهایی از وضعیت موجود ارائه 
می کند که بر اســاس آن: »بهبود راندمان نیروگاه ها و 
همچنین کاهش تلفات شبکه توزیع و انتقال می تواند 
در کاهش قیمت تمام شده اثرگذار باشد. در حال حاضر 
راندمان نیروگاه هــای وزارت نیرو در بخش ســیکل 
ترکیبی ۴۴.۷ بخاری 3۶.۶ و گازی 3۲.۵ درصد است 
و ســهم تلفات شــبکه توزیع و انتقال به ترتیب حدود 
۲.8 و ۱۰.۴ درصد است« شبکه فرسوده توزیع یکی از 
عوامل اصلی افزایش میزان تلفات برق است. این میزان 
به گفته معاون توانیر در اسفند ماه سال گذشته  ۹.۷۶ 
درصد بود اما بر اساس آمار ارائه شده در این گزارش به 

۱۰.۴ درصد رسیده است.
این گزارش در پایان پیشــنهاداتی نیــز ارائه کرده و با 
تاکید بر این نکته که: »محاسبات نشان می دهد سقف 
در نظر گرفته شــده در بند پ تبصــره ۶  که مرتبط با 
عوارض برق مصرفی است، بیشــتر از پیش بینی قابل 
حصول در این بخش اســت«  آورده است: »در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ ،بند ز تبصره ۱۵ که به مسئله تعرفه 
برق صنایع انرژی بر پرداخته بود در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ حذف شده و هیچ ســازوکاری برای آن در نظر 
گرفت نشده است. این بند برای عادلانه تر شدن توزیع 
یارانه انرژی کشور اتخاذ شده بود. از سوی دیگر تا پایان 
شهریورماه ســال ۱۴۰۰ حدود ۱۵ هزار میلیارد ریال 
منابع حاصل از این بند تحصیل شــده است که ۱8.۷ 
درصد از ســقف منابع حاصل پیش بینی شده در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ است« تدوین کنندگان این گزارش 
پیشنهاد ابقای این بند با انجام اصلاحات در بخش هایی 
از بند مذکور را ارائه کرده انــد. در مجموع این گزارش 
اینطور نتیجه گیری می کند که با توجه به سقف در نظر 
گرفته شــده در قانون بودجه سال ۱۴۰۰ برای فروش 
برق و لحاظ کردن رشد سالانه ۷ درصدی فروش برق به 
مشترکان در سال های اخیر و رشد سالانه قیمت برق، 
پیش بینی می شود مجموع میزان عوارض برق در سال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ حداقل رشد ۱۵ درصدی 
را تجربه کند که در این صورت میزان سقف برابر با ۴۰ 

هزار میلیارد ریال خواهد بود.

هفته آینده قرار است کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۱ در جلسه علنی مجلس بررسی شود. نخستین لایحه بودجه قرن جدید از ابتدای انتشار عمومی با واکنش های 
بسیاری همراه بود. بخش عمده واکنش ها و تحلیل ها به ابهامات موجود در این لایحه اشاره دارند. ابهاماتی که در مواردی حتی موجب بروز سوء تفاهم هایی نیز شد و 
جنجال های رسانه ای به پا کرد. اما این ابهام موضوعی است که مرکز پژوهش های مجلس هم در بررسی های کارشناسی که از بخش های مختلف لایحه بودجه سال 
آینده انجام داده است، به آن اشاره کرده است. در آخرین گزارشی که معاونت مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های مجلس منتشر کرده، کارشناسان این مرکز بخش 
مربوط به صنعت برق را واکاوی کرده و با لایحه بودجه ۱۴۰۰ مقایسه کرده اند. در بخش هایی از این گزارش تصریح شده که بندهای مربوط به یک بخش حذف شده 
بدون اینکه سازوکار مشخصی جایگزین آن شود. مرور و بررسی این گزارش چشم انداز چندان شفافی را از وضعیت صنعت برق در سال پیش رو ترسیم نمی کند.

با وجود اعمال قوانین 
تشویقی برای توسعه و 

افزایش سهم ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر و 

جذب سرمایه در این حوزه، 
یکی از مواردی که باعث 
کندی برنامه های توسعه 

صنعت برق شده، ناترازی 
شدید درآمد و هزینه های این 

صنعت است

گزارش
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ما را دنبال کنید

روزنامه اقتصادی استان کرمان

زوربای یونانی
    نویسنده: نیکوس کازانتزاکیس

ترجمه: محمد قاضی
انتشارات: خوارزمی

زوربای یونانی اثر نیکوس کازانتزاکیس، رمانی است که 
بدون شک در ذهن خواننده جایگاه ویژه ای خواهد داشت. 
نمی توان شخصیت اصلی این کتاب – یعنی الکسیس زوربا 
– را دوست نداشت، حتی کسانی که به برخی از رفتارهای 

او نقد جدی دارند، همچنان او را دوست دارند و فلسفه 
زندگی او را ستایش می کنند.

سوسمار البرزی
مشخصات: پلک زیرین بدون سپرهای شفاف؛صفحه های زیرانگشتی صاف یا 
دارای برآمدگی ؛ پلک های شکمی کم و بیش مستطیلی با خطوط راست یا تقریبا در حاشیه 

عقبی . فلس های پشتی صاف و دانه ای شکل ، یقه اره ای شکل نیست ؛ ۳ تا ۴)معمولا 
۴بندرت ۵(فلس پیشین لب بالا در تماس با فلس های زیر چشمی ؛ معمولا دارای یک فلس 
عقب بینی.فلسهای روی موژه بطور ثابت از فلس های بالای چشمی توسط ردیف کاملی از ۶ 
تا ۱۸ فاس دانه ای جدا شده اند . ۴۱ تا ۵۶ فلس در ردیف عرضی ناحیه میانی پشت؛ ۲۲تا 
۲۷فلس گلویی ؛ ۱۴ تا ۲۰ منفذ رانی در هر طرف ، پلاکهای شکمی در ۱۰ ردیف از ۱۳ تا 

۳۱ پلاک.
رنگ آمیزی:ناحیه پشت بدنی دار چینی،زرد زیتونی،تا مایل به قهوه ای یا خاکستری 

زیتونی؛نوار پس سری ) ناحیه میانی پشتی ( بطور ظریف و نامنظم لکه دار قهوه ای تیره تا 
سیاه ، اغلب طرح شبکه ای را تشکیل می دهند ، پهلو ها تیره تر از پشت با لکه های چشمی 
روشن که بطور طولی مرتب شده اند ؛ ردیفی از آثار لکه چشمی روی حاشه نوار تیره جانبی 
؛ ناحیه شکم اغلب قرمز آجری ، قسمت بیرونی شکمی با لکه های آبی کمرنگ روی حاشیه 

بیرونی .
زیستگاه: نواحی کوهستانی،معتدل و خزری،دامنه های صخره ای دره های تنگ رودخانه ای، 
حاشیه جاده ها با چینه ها و دیواره های صخره ای یا مملو از تکه سنگ های بزرگ ، دارای 

پوشش گیاهی غنی از بوته های بلند قد یا درختچه ها و نیز گیاهان علفی .
عادات و رفتار: هنگام روز فعالند.در روشنایی 

آفتاب بیشتر دیده می شوند معمولا روی 
صخره ها یا دیواره های صخره ای و سنگ 

چین شده ؛لابلای شاخه ها و برگ های 
بوته ها فعالیت می کنند و به جستجوی 

بندپایان مختلف و گاهی نرمتنان می 
پردازند.در شکاف صخره ها زیر سنگ ها 

؛زیر بوته ها و شاخ و برگ های روی زمین 
پنهان می شوند .پراکندگی جهانی : ایران 

.اندازه : نوک پوزه تا مخرج ۵۸ میلیمتر 
دم ۱۱۶ میلیمتر.محل نمونه تیپیک گونه 
از ایران،دره لار واقع در استان تهران می 

باشند./گروه کویرها و بیابان ها ایران

کتاب
زیستمند

اینفوگرافیکخبر

عکس نوشت

مدیر کل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
از استقرار دبیرخانه جشنواره سردار آسمانی 

در کرمان خبر داد.
محمد رضا علیزاده در جلسه ستاد اجرایی 
این جشنواره گفت:کرمان در این سه دوره 
به صورت مقطعی اجرای جشنواره را به عهده 
داشته است اما با استقرار دائمی دبیرخانه 
جشنواره در استان، از وضعیت روزمرگی 
خارج شده و با برنامه ریزی بهتر و منسجم 

تری حرکت می کنیم.

علیزاده با اشاره به سابقه برگزاری جشنواره 
گفت: اولین رویداد هنری، منسجم و 
ساختارمند در راستای ترویج و تبیین مکتب 
سلیمانی جشنواره تئاتر سردار آسمانی است 
که این جشنواره سال ۹۸ در اربعین شهادت 

سردار سلیمانی بنیانگذاری شد.
البته سال اول اجرای جشنواره را به شکلی 
بسیار مختصر داشتیم اما اکنون در ساختار 
هنری کشور جا گرفته است و مورد نظر 

هنرمندان و مدیران است.

مدیر کل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
کرمان ادامه داد:سردار دارای شخصیتی 
متفاوت بودند و هنر تئاتر قادر به نمایش ابعاد 
مختلف شخصیت ایشان است و این رویداد 
قابلیت تبدیل شدن به رخدادی منطقه ای 
و بین المللی دارد.در ادامه جلسه،مهدی 
بذرافشان مسئول دبیرخانه اجرایی گفت:این 
جشنواره از دو جهت برای ما خیلی اهمیت 
دارد. از این جهت که افتخار اولین حرکت 
سازمان یافته بخش هنرمندان کشور بعد 
شهادت سردار توسط جامعه تئاتر کشور رقم 
خورده است و از طرفی افتخار میزبانی هم به 
ما رسیده است که امیدواریم حافظ این شان 
و افتخار باشیم.او ادامه داد:مهمترین بخش 
جشنواره بخش تئاتر خیابانی است،جامعه 
تئاتر کرمان در حوزه تئاتر خیابانی به حرکتی 
شتاب دهنده نیاز داشت و در این جشنواره 
ظرفیت تئاتر خیابانی کرمان متبلور می شود.

معاون بازرگانی سازمان صنعت، معدن و 
تجارت جنوب کرمان گفت: تمام فعالان 
تجاری، فروشگاه های بزرگ و بنکداران عمده 
این منطقه در ۲ سامانه جامع تجارت و انبارها 
نام نویسی کنند.محسن مشایخی افزود: 
در راستای تبصره )۴( ماده الحاقی )۱۸( 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و با هدف ایجاد 
شفافیت در شبکه تامین و توزیع کالا و تسریع 

در تامین و توزیع کالا و تنظیم بازار داخلی، 
تمام فعالان تجاری در حوزه کالاهایی از قبیل 
سیمان، کالاهای فلزی، روغن موتور، برنج، 
محصولات کشاورزی، محصولات بهداشتی، 
لوازم خانگی و مواد پتروشیمی موظف هستند 
Www. در سامانه جامع تجارت به آدرس
ntsw.ir  ثبت نام و کد نقش دریافت کنند.
او اظهار داشت: افراد پس از دریافت کد نقش، 

باید تمام اسناد تجاری و فاکتورهای خرید 
و فروش خود را در ۲ سامانه جامع تجارت و 
انبار تایید یا رد کنند. معاون بازرگانی سازمان 
صنعت،معدن و تجارت جنوب کرمان تصریح 
کرد:همچنین افراد می توانند از طریق نصب 
اپلیکیشن سامانه جامع تجارت بر روی گوشی 
تلفن همراه خود نیز نسبت به ثبت نام در این 

سامانه ها اقدام کنند. 

»اتوبوس شب«
وقتی سخن از سرما نباشد، گوشه و کنار شهر تهران، 

زیر پل ها، نیمکت پارک ها، ایستگاه های اتوبوس و حتی 
گورهای شهر پناه بی پناهان و بی خانمان هاست.حالا هم 
زمستان است و هم سرد! و تهران، هر شب بی خانمان ها 

را روانه اتوبوس های ۲۴ ساعته خود می کند. ماجرای 
خوابیدن این افراد در اتوبوس، در ساعات اولیه بامداد 

آغاز می شود و تا حوالی ساعت ۵ صبح ادامه دارد، یعنی 
دم صبح و زمانی که سایر شهروندان نیز برای استفاده 

از اتوبوس ها راهی ایستگاه ها می شوند. نداشتن ۲۵ هزار 
تومان بیشتر ) هزینه ارزانترین مسافرخانه در تهران ۵۰ 

هزار تومان است( باعث شده تا رفتن به مسافرخانه ها 
برای آن ها منتفی باشد./ایسنا

عکس: ایسنا

رنا
: ای

بع
من

استقرار دبیرخانه جشنواره سردار آسمانی در کرمان

فعالان اقتصادی جنوب کرمان در سامانه جامع تجارت و انبار نام نویسی کنند

محمد جلال مآب، رئیس هیات مدیره گهر زمین مطرح کرد؛

توسعه، محور فعالیت های گهرزمین

مدیر ستاد هماهنگی کانون های مساجد کرمان خبر داد؛

رقابت قرآنی 3۷۵ نفر در جشنواره 
مدهامتان استان کرمان

اخبار معادن

در جلسه شورای معاونین و مدیران گهرزمین، رئیس هیات مدیره این شرکت توسعه را محور 
اصلی فعالیت های گهرزمین دانست.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سنگ 
آهن گهرزمین، در این جلسه محمد جلال مآب رئیس هیات مدیره گهر زمین ضمن قدردانی 
از زحمات پرسنل و مدیران گهر زمین، فعالیت های انجام شده در این شرکت را بسیار ارزشمند 
دانست و خاطر نشان کرد؛ با همین روحیه و پشتکار باید نسبت به تحقق طرحهای توسعه ای و 
خطوط جدید تولید برنامه ریزی و تصمیم گیری شود.او افزود؛ سرمایه های گهرزمین در دست 
ما از سوی ملت امانت است و ما باید به نحو مطلوب در به ثمرنشاندن آنها تلاش کنیم و گامهای 
بلندی برای انجام کارهای عقب افتاده و تحقق هرچه سریعتر طرحهای توسعه ای برداریم به 

نحوی که اجرای طرحهای توسعه ای شعار، هدف و زندگی همه ما باشد.
رئیس هیات مدیره گهر زمین در بخشی دیگر از صحبت هایش عنوان کرد؛ وفاداری و تعلق 
خاطر کارکنان موجب توانمندی هرچه بیشتر گهرزمین می شود و این شرکت با ظرفیت هایش 

باید نقش بسزایی در بهبود وضعیت منطقه و کشور داشته باشد.

حجت الاسلام مصطفی گرجی با اشاره به برگزاری شانزدهمین جشنواره استانی مدهامتان، 
افزود: یکی از برنامه هایی که ائمه اطهار )ع( و بزرگ مردان الهی در طول تاریخ در راستای آن 
تلاش کردند، ترویج فرهنگ قرآنی بوده است.مدیر ستاد هماهنگی کانون های مساجد استان 
کرمان گفت: ۳۷۵ نفر در جشنواره قرآنی مدهامتان استان کرمان ثبت نام کرده اند که در ادامه 
هیئت داوران این آثار را بررسی و افراد برتر در شهر انار در روزهای ۱۵، ۱۶ و ۱۷ دی ماه به رقابت 
می پردازند.او با بیان این مطلب که در راستای ترویج فرهنگ قرآنی، از سال ۱۳۹۶ شهرستان انار 
دبیرخانه دائمی جشنواره قرآنی مدهامتان استان کرمان را بر عهده گرفته است، اظهار داشت: 
شناسایی و افزایش دانش قرآنی، ایجاد انگیزه، مشارکت اعضای کانون های مساجد و برگزاری 
دوره های آموزشی برای نوجوانان و جوانان از جمله اهداف برگزاری جشنواره قرآنی مدهامتان 
استان کرمان است.مدیر ستاد هماهنگی کانون های مساجد استان کرمان با اشاره به اینکه این 
جشنواره در دو بخش خواهران و برادران از سنین زیر ۷ تا ۳۰ سال برگزار می شود، خاطرنشان 
کرد: در جشنواره قرآنی استانی مدهامتان دوره های آموزشی برای نوجوانان و جوانان، ائمه 

جماعات و محفل انس با قرآن کریم برگزار می شود.

آگهی استخدام در استان کرمان

)DCC( موقعیت شغلی:کارشناس کنترل مدارک و مستندات
شرایط احراز

جنسیت: خانم، آقا
نوع قرارداد: تمام وقت

رشته صنایع
آشنا به امور اداری

آقایان دارای کارت پایان خدمت
مزایا:حقوق ثابت-بیمه

متقاضیان واجد شرایط رزومه خود را با ذکر نام محل کار 
شهرستان سیرجان به ایمیل زیر ارسال نمایند و یا با شماره 

موبایل زیر تماس حاصل نمایند.
اطلاعات تماس:    موبایل ۰۹۹۰۵۰۹۶۶۵۳      
info@pouyan-group.com ایمیل

موقعیت شغلی: سرپرست نت برق و ابزار دقیق
شرایط احراز: 

جنسیت: آقا
نوع قرارداد: تمام وقت

لیسانس مهندسی برق قدرت
۵ سال سابقه کاری مرتبط

آشنا به اصول نقشه خوانی و دستورالعمل ها
آشنا به اصول تعمیرات تجهیزات برقی

بسیار دقیق، منضبط و پیگیر امور
هدایای مناسبتی

کمک هزینه آموزشی
متقاضیان واجد شرایط رزومه خود را از طریق سیستم ارسال رزومه 
»ای-استخدام« ارسال نمایند.

استخدام راهبر فرآیند آریااستخدام شرکت شکوفا صنعت پویا

خبر

خبر

سمیه خدیشی|مدیر حفظ نباتات سازمان 
جهادکشاورزی جنوب کرمان با ابراز نگرانی از 
آلودگی نخیلات به آفت سرخرطومی حنایی 
گفت: در حال حاضر تعداد ۱۷۳۹ اصله درخت 
خرما آلوده به این آفت هستند که تعداد ۱۴۷۹ 
اصله درخت تیمار و تعداد ۲۵۷ اصله درخت 

امحاء گردیده است.
مجید فرخی با اشاره به میزان برداشت محصول 
از نخیلات این منطقه گفت: منطقه جنوب 
سازمان  تابعه  شهرستان  هفت  با  کرمان 
جهاد کشاورزی جنوب کرمان با سطح زیر 
کشت ۳۱۰۴۸ هکتار نخیلات و میزان تولید 
۲۰۱۴۴۹ تن مقام دوم تولید خرمای کشور 
را به خود اختصاص داده است.او با اشاره به  
آفت قرنطینه ای سرخرطومی حنایی خرما 

افزود:این آفت  در سال ۱۳۶۸ وارد ایران 
شد و در حال حاضر استان های سیستان و 
بلوچستان،هرمزگان و جنوب کرمان و فارس به 
این آفت آلوده می باشند.لارو این آفت با تغذیه 
از جوانه مرکزی و بافت های نرم گیاه باعث ایجاد 
خسارت که در صورت عدم مبارزه به موقع 

موجب مرگ درخت می شود.
فرخی شناسایی درختان آلوده را در مرحله اولیه 
دشوار دانست و اظهار کرد:شناسایی درختان 
آلوده در مراحل اولیه  بسیار دشوار بوده و زمانی 
درختان آلوده شناسایی می شوند که در حال زرد 
و از بین رفتن هستند که  متاسفانه به دلیل حمل 
پاجوش های آلوده از استان های سیستان و 
بلوچستان و هرمزگان این آفت در سال ۹۶ وارد 

نخلستان های شهرستان منوجان شده است.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهادکشاورزی 
جنوب کرمان گفت: در سال زراعی جاری بر 
اساس ردیابی های صورت گرفته از نخلستان 
های شهرستان های عنبرآباد و کهنوج این آفت  
مشاهده و گزارش شده، پتانسیل خسارت زایی 
آفت قرنطینه ای سرخرطومی حنایی خرما 

بسیار بالا است.
فرخی خسارت ناشی از آفت سرخرطومی 
حنایی را غیرقابل جبران عنوان کرد و گفت: 
آفت سرخرطومی  از زمان استقرار در مدت زمان 
کمتر از ۶ ماه درختان تنومند را از بین می برد و 
در حال حاضر تعداد ۱۷۳۹ اصله درخت خرما 
آلوده به این آفت هستند که تعداد ۱۴۷۹ اصله 
درخت تیمار و تعداد ۲۵۷ اصله درخت امحاء 

گردیده است

اواخر روز شنبه بود که انتشار ویدیویی در فضای 
مجازی از محل نگهداری یک قلاده شیری در 
باغ وحشی در سیرجان خبرساز شد. تصاویر 
ویدیو یاد شده قلاده شیری را نشان می داد 
 که در وضعیت نامناسب نگهداری شده است. 
روز گذشته و با پیگیری رسانه ها مشخص شد که 
شیر نگون بخت در باغ وحشی که متعلق به بخش 
خصوصی بوده نگهداری می شده و به علت بی رونق 

 بودن باغ وحش وضعیت نامناسبی داشته است.
 شاکری از شکایت محیط زیست خبر داد

مدیرکل محیط زیست استان در گفت گوی 
تلفنی با »کاغذ وطن« از شکایت یک ماه پیش 
از مالک باغ وحش خبر داد و گفت: مالک باغ 
وحش مدتی است که علیرغم شکایت سازمان 
محیط زیست مراجعه نداشته و امروز و باخبری 
شدن ویدیو مربوط به شیر در فضای مجازی به 
 محل جلسه اضطراری در سیرجان آمده است.
او ادامه داد: متاسفانه شیر وضعیت سلامت 

مناسبی ندارد و پیر هم است و امکان انتقال آن 
به کرمان وجود ندارد. با هماهنگی های انجام 
شده فعلا تغذیه شیر زیر نظر دامپزشک در حال 
انجام است و به زودی در مورد نحوه مراقبت از او 
تصمیم گیری می شود.او در خصوص وضعیت 
شیر این باغ وحش گفت: بازرسان ما برای انتقال 
آن به کرمان قصد بیهوش کردن آن را داشتند 
اما به دلیل مریض بودن حیوان دامپزشکی اعلام 
کرد که ممکن است گونه از بین برود. سن شیر 
 بسیار بالاست و  در حال بررسی موضوع هستیم.

ندارد وجود  کرمان  به  شیر  انتقال   امکان 
عابد کوهپایه دامپزشک روز گذشته در جلسه 
پیگیری وضعیت شیر باغ وحش سیرجان 
گفت:  »کرمان نو«  خبرنگار  به  شد  حاضر 
وضعیت سلامتی شیر اصلا مناسب نیست 
 و احتمال زنده ماندن آن ۲۵ درصد است. 
حیات وحش  دامپزشکی  کلینیک  مسئول 
شیر  قلاده  این  می گوید:  سیرجان 
آن  کردن  بیهوش  و  دارد  بدی  وضعیت 
 برای انتقال به کرمان برابر با مرگ اوست.
»کرمان نو«  با  گفت وگو  در  کوهپایه  عابد 
افزود: این حیوان به دلیل کمبود ویتامین 
به بیماری کاشکسی یا لاغری مفرط دچار 
است. آورده  روی  گند خواری  به  و   شده 
او معتقد است که انتقال این شیر در این شرایط 

آب و هوایی از سیرجان به کرمان اشتباه است 
و اضافه می کند: احتمال بهبود این حیوان ۲۵ 
درصد است و باید همین جا تحت درمان قرار گیرد 
 و من زیر بار بیهوش کردن این حیوان نمی روم. 
کوهپایه افزود: تصمیم گیری در این خصوص 
به فردا صبح ) دوشنبه ۱۳ دیماه( موکول 
شد و قرار است نمایندگان اداره کل محیط 
 زیست و دامپزشکی به سیرجان سفر کنند. 
به گفته ي این دامپزشک  مکمل دادن به 
این شیر اشتباه است و ابتدا باید مشکلات 
سوء تغذیه آن حل و بعد به دیگر مشکلات از 
شود. رسیدگی  او  پوستی  بیماری   جمله 

او می گوید: من همه هزینه درمان از جمله دارو را 
پرداخت می کنم و اعلام کردم که فقط گوشت آن را 
تامین کنید چون هزینه ها بالاست اما قبول نکردند.

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان کرمان 
از اهدای ۶۵۰ سری جهیزیه و ۵۰ دستگاه 
وانت نیسان به نیازمندان استان کرمان خبر داد.
سرهنگ جواد جلالی در حاشیه رزمایش اهداء 
۶۵۰ سری جهیزیه و واگذاری ۵۰ دستگاه 
وانت نیسان به مددجویان تحت حمایت کمیته 
امداد گفت: امروز ۶۵۰ سری جهیزیه به زوج 
های نیازمند با محوریت کمیته امداد، بسیج 
سازندگی استان و ستاد اجرایی حضرت امام)ره( 

توزیع می شود.
او ادامه داد:از سال گذشته تا امروز در قالب قرارگاه 
امام حسن مجتبی علیه السلام ۲۸۰۰ سری 

جهیزیه به زوج های جوان اهدا کرده ایم.

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان کرمان با 
اشاره به اینکه هر روز یک برنامه کمک مومنانه در 
هفته مقاومت خواهیم داشت، تصریح کرد: در روز 
گذشته توزیع کمک های معیشتی نیز داشتیم.

او ارزش ریالی هر سری جهیزیه را ۲۰ میلیون 
تومان اعلام کرد و افزود: هر سری جهیزیه 
از ۸ قلم تا ۱۲ قلم شامل؛ اجاق گاز، یخچال، 
تلویزیون، فرش، سرویس ظرف از جمله قطعات 

این جهیزیه است.
جلالی در ادامه از اهدا ۵۰ دستگاه وانت نیسان 
زامیاد خبر داد و گفت: کمیته امداد در راستای 
اشتغال زایی مددجویان تحت پوشش کمیته 
امداد آماده کرده اند که امروز به آنها اهدا می شود.

آفت سرخرطومی در کمین نخیلات جنوب کرمان

پیگیری برای وضعیت یک قلاده شیر در سیرجان ادامه دارد 
شیر کهن سال گرفتار در باغ وحش ورشکسته

عابد کوهپایه مسئول کلینیک دامپزشکی : احتمال زنده ماندن شیر باغ وحش سیرجان 2۵ درصد است

اهدا ۶۵۰ سری جهیزیه و ۵۰ دستگاه 
وانت نیسان به نیازمندان استان کرمان
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